
یکشنبه  17 آذر 1398  11 ربیع الثانی 1441   8 دسامبر 2019   شماره 4935  سال بیست ودوم   2000 تومان

مجلس روزنامه صبح ایران گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  تهران  ادوار  نماینده   
جایگاه واقعی خود را در کشور از دست داده است و به بازی گرفته 
نمی شود. »الیاس نادران« روز شنبه در حاشیه نام نویسی داوطلبی 
برای  داشت:  اظهار  خبرنگاران  جمع  در  تهران  مجلس  نمایندگی 
سامان بخشی به بلبشوی اقتصادی که به دلیل بی تدبیری های ممتد 
و مکرر دولت اتفاق افتاده است، تصمیم گرفتم از ظرفیت خود برای 
خدمت به مردم استفاده کرده و در صحنه حضور یابم. وی ادامه داد: 
متاسفانه در سال های اخیر مجلس جایگاه واقعی خود را در نظام 
حاکمیتی کشور از دست داده است به طوری که در سال های اخیر نه

حشمت الله فلاحت پیشه که قرار است در یازدهمین دوره انتخابات 
مجلس از حوزه انتخابیه کرمانشاه کاندیدا شود، نسبت به شکل گیری 
مجلسی افراطی هشدار داد. حشمت الله فلاحت پیشه، نماینده 
فعلی مردم اسلام آباد غرب در مجلس دهم که پیشتر انصراف خود از 
حضور در انتخابات مجلس یازدهم را اعلام کرده بود، با عقب نشینی 
از این تصمیم امروز در وزارت کشور حضور یافت و مراحل ثبت نام را 
طی کرد. فلاحت پیشه در پاسخ به سوالی  درباره علت تصمیمش 
کاندیدای  دوستان  برخی  اصرار  بخاطر  گفت:  کاندیداتوری،  برای 

مجلس شدم، قصد هم نداشتم اما شرایطی شکل گرفته است که

الیاس نادران: 

مجلس جایگاه واقعی خود را از دست داده است
حشمت الله فلاحت پیشه هشدار داد

نباید مجلس افراطی در ایران شکل بگیرد
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پیش بینی فعالان بازار از وضعیت قیمت خودرو تا ۳ ماه آینده

پشت پرده افزایش عجیب و غریب 
قیمت خودرو

چه کسانی آمدند؛ 

سایهروشنهای
مجلسیازدهم
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نامنویسی از داوطلبان نمایندگی مجلس دیشب بدون اینکه ساعت تمدید شود پایان یافت با نگاه به اسامی ثبت نام کنندگان سایه 
روشن های مجلس یازدهم را نشان می دهد.  سخنگوی ستاد انتخابات کشور دیشب پس از پایان نام نویسی داوطلبان نمایندگی 
مجلس درستاد انتخابات کشور در جمع خبرنگاران از نهایی شدن نام نویسی ۱۳ هزار و ۸۹۶ داوطلب در انتخابات مجلس یازدهم 

خبر داد و گفت: ۱۲ درصد از ثبت نام کنندگان زن و ۸۸ درصد مرد هستند.  »سیداسماعیل موسوی« افزود: یک هزار و ۶۰۵ نفر از

که  می دهد  نشان  خودرو  بازار  از  میدانی  گزارش های 
برچسب  جداگانه  قیمتی  فروشنده ای  هر  حال حاضر  در 
که  شده  باعث  موضوع  همین  و  می کند  خود  محصول 
حداقل در سه هفته اخیر قیمت خودروهای داخلی ۵۰۰ 

هزار تا ۳ میلیون تومان گران شود. موتور افزایش قیمت 
خودرو چند هفته ای است روشن شده است. دسته ای از 
عوامل متعدد همزمان با شرایط خاص در صنعت خودرو و 

کشور، باعث شده که حباب کاذبی در قیمت های خودرو

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

مشاور احمدی نژاد از زندان کاندیدای مجلس شد!
2
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معاون اول رییس جمهوری :

بخش گردشگری و صنایع دستی باید تقویت شوند 

۱۳ هزار و ۸۹۶ داوطلب نمایندگی مجلس شدند
اصولگرایان؛ پیشگام نهضت ثبت نام

2

 معاون توسعه و پشتیبانی اوقاف استان قم گفت: طرح توسعه حرم امامزاده موسی مبرقع 
علیه السلام طرحی ملی است که منابع مالی آن مشخص شده و اوقاف در این زمینه تکلیفی 
ندارد.  حسن امینی خواه با اشاره به طرح توسعه حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع علیه 
السلام اظهار کرد: در سال ۹۰ وزیر راه و شهرسازی وقت در جریان سفر به قم همراه با 
استاندار وقت به این بقعه متبرکه مشرف شد و با توجه به زائران متعدد از اقصی نقاط ایران و 
جهان و راه دسترسی نامناسب حرم مطهر، دستور ویژه ای برای حل این مشکل صادر کرد. 
وی افزود: با توجه به اینکه بقعه متبرکه این امامزاده واجب التعظیم سومین قطب زیارتی در 
قم محسوب می شود و در عین حال راه دسترسی به آن از میان کوچه های باریک می گذشت و 
تردد زائران به کندی صورت می گرفت و همچنین صحن حرم مطهر پاسخگوی تعداد فراوان 
زائران نبود، وزیر وقت راه و شهرسازی دستور دارد در قالب طرحی ملی، توسعه این حرم و راه

فرماندار قم گفت: با ثبت نام ۱۶۷ داوطلب مجلس شورای اسلامی رکود نامزدهای 
حوزه انتخابیه قم شکسته شد.  مرتضی حیدری شامگاه شنبه در جمع خبرنگاران 
بیان داشت: روز شنبه۷۳ داوطلب دیگر مجلس شورای اسلامی نیز اطلاعات خود 
را در ستاد انتخابات قم ثبت کردند. وی اضافه کرد: از این تعداد ۶۳ تن مرد و ۱۰ 
داوطلب زن هستند، جوان ترین داوطلب ۳۰ ساله و مسن ترین فرد ۷۴ ساله بودند. 
حیدری خاطرنشان کرد: ۴۶ تن از این افراد دارای مدرک تحصیلی کارشناسی ارشد، 
۱۰ داوطلب دکتری و ۱۷ تن نیز از جامعه روحانیت هستند. فرماندار قم افزود: ۸ تن 
از این ۷۳ داوطلب ثبت نام شده امروز ۱۶ آذرماه از جامعه روحانیت و ۶۵ تن هم از سایر 
اقشار می باشند. وی اظهار داشت: درمجموع ۱۶۷ داوطلب مجلس شورای اسلامی 

در قم نامزد شده اند که ۱۴۲ تن از آن ها مرد و ۲۵ داوطلب نیز زن هستند.

معاون توسعه و پشتیبانی اوقاف استان قم:

اوقاف تکلیف مالی در توسعه امامزاده موسی مبرقع)ع( ندارد
فرماندار قم:

۱۶7 داوطلب برای نمایندگی در قم ثبت نام کردند
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شفاف سازی  بی اعتمادی را 
از بین می برد
تلاش کنیم مردم عدالت اجتماعی را حس و باور کنند

این شیوه پرداخت یارانه گداپروری است

آیت الله محسن غرویان:

سامانه املاک و اسکان تا پایان امسال راه اندازی می شود

 پایان بهشت مالکان خانه های خالی

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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اخبار

ضرورت پوست اندازی 
اصلاح طلبان و اصولگرایان

 
در 38 سال گذشته رؤساي جمهور يا از اصلاح طلبان 
بوده اند و يا از اصولگرايان و همچنين در طول 10 دوره 

مجلس شوراي اسلامي به غير از دوره اول که از نادرترين و شاذترين دوران مجلس 
بود که در آن از اکثريت گروه هاي سياسي شرکت داشتند، در 9 دوره بعدي متشکل 
از اصولگرايان و اصلاح طلبان بوده است و برخي از نمايندگان براي چند دوره در اين 
مجالس نماينده بوده اند. در مورد سياست اصولگرايان و اصلاح طلبان براي در اختيار 
گرفتن قوه مقننه و مجريه نکات زير قابل توجه است: 1- احزاب اصولگرا و اصلاح طلب، 
موقع انتخابات مجلس يا رياست جمهوري که مي شود سعي مي کنند اعتماد مردم را 
جلب نمايند و مردم را ترغيب کنند که به کانديداهاي آنها رأي دهند ولي غافل از اين 
موضوع هستند که مردم فهيم کشور کارنامه آنها را مرور کرده و مي بينند که آيا اين احزاب 
در گذشته براي آنها توانسته اند کاري انجام دهند يا خير؟ آنوقت بود که در مورد رأي دادن 
به اين احزاب تصميم مي گرفتند و حاميان اندک اين احزاب در طول 40 سال اخير بسيار 
ريزش داشته است. 2- کانديداهاي احزاب اصولگرا يا اصلاح طلب در موقع انتخابات 
مجلس، رياست جمهوري و حتي شوراي شهر وعده و وعيدهايي به مردم مي دادند که 
خودشان هم مي دانستند قادر به انجام اين وعده و وعيدها نيستند و فقط در پي اين 
موضوع بودند که مردم را واسطه قرار دهند تا بتوانند رأي مورد نظر را به دست آورند و با هر 
ترفند و عوام فريبي شده به مجلس راه پيدا کنند و يا به رياست جمهوري برسند. نمونه 
بارز آن رياست جمهوري آقاي حسن روحاني است که در دوران ايشان مردم تاکنون دو 
بار دست به اعتراضات معيشتي، اجتماعي و مردمي زده اند. يکي در سال 96 و ديگري 
در آبان ماه سال 98 و اين مسائل تداعي بر اين موضوع اجتماعي سياسي دارد که ديگر 
مردم اعتمادي به دولت اعتدالي آقاي روحاني ندارند و حتي از گروه هاي سياسي 
اصولگرا و اصلاح طلب نيز گريزانند. 3- اشتباه گروه هاي اصلاح طلب و اصولگرا در حال 
حاضر اين است که آنها از گذشته خود و تجربيات گذشته درسي نگرفته اند و مي انديشند 
که هنوز پايگاه مردمي دارند در حالي که خود مي دانند که نتوانسته اند مسائل و مصائب 
اجتماعي، معيشتي و فرهنگي مردم را برطرف نمايند و راه حل و برنامه اي براي رفاه و 
عدالت اجتماعي مردم ارائه دهند و در واقع برنامه آنها روزمره، کوتاه مدت و کلنگي است 
و برنامه دراز مدت و رهايي بخش ندارند، به همين سبب از جذب و جلب مردم ناتوانند و 
به جاي اينکه به خواسته هاي مردمي جامه عمل بپوشانند، به خواسته ها و اهداف احزاب 
خود )به قول معروف کلوپ خانوادگي( جامه عمل پوشانده اند؛ به همين دليل مردم را 
از خود طرد کرده اند. 4-موقع انتخابات که مي شود اصولگرايان و اصلاح طلبان پوست 
اندازي مي کنند، يعني نوع وعده و وعيدهاي خود را عوض مي کنند و پشت پرده و با 
لابي گري هاي ديگران با هم ائتلاف مي کنند. برخي اصلاح طلبان وقتي که موقعيت 
پيش مي آيد، اصولگرا مي شوند و برخي اصولگرايان نيز خود را اصلاح طلب قلمداد 
مي کنند و حتي بسيار اتفاق افتاده که ازدواج خانوادگي مي کنند. همين چند روز پيش 
بود که يکي از اعضاي خانواده محتشمي پور با يکي از اعضاي خانواده باهنر ازدواج کرد. 
5- جالب تر از همه چيز اين مساله است که براي رأي دادن مردم به کار مي رود. مثلا 
رئيس دولت اصلاحات ضمن مخالفت با ائتلاف گفت ليست مي دهيم به شرط عدم رد 
صلاحيت(. انگار خبر ندارند که ديدگاه هاي نظارتي ادامه دارد و هنوز نشانه اي مبني 
بر تغيير ديدگاه ها مشاهده نمي شود. همه ليست هاي مجلس دهم و شوراي شهر دوره 
پنجم تهران را به ياد دارند که رئيس دولت اصلاحات ارائه کرده بود. البته ليست تهران 
ائتلافي از اصولگرايان و اصلاح طلبان و اعتداليون بود و نيز علي شکوري را دبيرکل حزب 
اتحاد ملت اعلام کرد. با اعتداليون ائتلاف نمي کنيم، فقط اعتدال و توسعه مي تواند 
به جلسات بيايد، عارف سرليست اصلاح طلبان نمي شود، احمدي نژاد اصولگرايان را 
منفجر کرد.ديگر پوست اندازي هاي گروه هاي سياسي در پيش مردم رنگي ندارد و مردم 
مي دانند نبايد به گروه هاي سياسي دل ببندند بلکه بايد يک اجتماع مدني و سياسي 
خودشان تشکيل دهند که در آن کسي ادعاي برتري بر ديگر افراد نکند. 6- گروه ها 
چون ديده اند نمي توانند اعتماد مردم حوزه انتخابيه خود را جلب نمايند تا به مجلس 
يازدهم راه يابند، با تباني و لابي گري در حوزه هاي ديگر کانديداي مجلس مي شوند که به 
اصطلاح به اين نوع عمل کانديداي پروازي يا وارداتي مي گويند. مثلا کانديداي اصولگرا 
که مردم بومي حوزه خودش او را قبول ندارند از قم مي خواهد کانديدا شود در حالي که 
نمي داند منطقه جغرافيايي، اجتماعي و فرهنگي مردم قم چگونه است و من اشخاص 
اصلاح طلبي را مي شناسم که از حوزه تولد خود جدا شده به شهرهاي کوچک خوزستان 
آمده اند و نامزد انتخابات مجلس يازدهم شده اند و متأسفانه کساني نيز از نظر مالي از آنها 

حمايت مي کنند که روزي از کاشته خود برداشت داشته باشند.
پژوهشگر تاريخ معاصر

FATFتا این دولت هست
 اجرا نمی شود!

در   FATF اينکه  اعلام  با  مظفر  حسين  آقای  جناب   
جلسه غيررسمی مجمع تشخيص مصلحت ، رای نياورده 

درباره دليل مخالفت اعضای اين مجمع مطلبی بيان کرده است که عجيب می نمايد.
آقای مظفر  در پاسخ به اينکه آيا رفتار مجمع در معلق گذاشتن لوايح FATF به معنای 
مسکوت گذاشتن آن است می گويد:]اينجا[ خير مسکوت نمی ماند، فقط فرصتی داده 
ايم. به هرحال شورای اروپايی که دائما اصرار می کند ايران سريعتر تصميم گيری کند 
ماهم گفتيم خب شما چه کاری کرديد، شما هم کاری انجام دهيد. ايران يازده تعهد 

داشته که به آنها عمل هم کرده است اما شما هيچ تعهدی را انجام نداديد.
پاسخ آقای مظفر کاملا با اصول حقوقی مغاير است. اگر ايشان مانند برخی ديگر از 
اعضای مجمع، FATF را کلا يک پروژه استعماری می داند و  طبق ادعاهای موهوم 
و خنده دار آنها اعتقاد دارد با تصويب آن کليه اطلاعات مالی ايران بايد در اختيار کاخ 
سفيد گذاشته شود، چرا برای تصويبش شرط می گذارد؟ قرارداد استعماری که با رفو و 

وصله پينه استقلالی نمی شود!
 و اگر ايشان اصل لوايح را بی اشکال و مثبت می داند، با چه استدلالی گروکشی می 
کند؟ اگر  FATF بی اشکال هست بايد تصويب شود و نهايتا از سوی دستگاهای ذی 
صلاحيت) که نمی دانم مجمع تشخيص مصلحت جزء آنان هست يا نه( توصيه شود که 

همراهی با اروپايی ها منوط به همکاری آنان گردد.
آقای مظفر البته در ادامه مصاحبه نکته ای را بيان کرده که درخور تقدير است و آن 
پذيرفتن مسئوليت رد اين لوايح است. گرچه ايشان گفته که مجمع اين مسئوليت را 
می پذيرد، اما به نظر می رسد بيشتر موضع شخصی ايشان است؛ اما تا همين جا هم 
غنيمت است. البته پذيرفتن يا نپذيرفتن چنين مسئوليتی توسط مجمع اهميتی ندارد 
چون هزينه آن را مجموعه نظام و به ويژه مردم خواهند داد. مردمی که شايد ندانند ،در 
وانفسای تحريم گسترده، همين مقدار درآمد نفت و نيز درآمدهای حاصل از صادرات 
کالاهای مختلف، به خاطر نپذيرفتنFATF به راحتی وارد کشور نمی شود و مجبوريم با 
باج دادن به برخی بانکهای خارجی آن را وارد کشور کنيم. ناگفته روشن است که فساد 
ناشی از اين باج دادن بعدها از مشغله های دادگاه ويژه رسيدگی به جرايم اقتصادی 
خواهد شد. و جمله آخر اينکه اميدوارم جناب مظفر ، اين جمله يکی از چهره های 

مخالف FATF را شنيده باشد که: تا اين دولت هست نمی گذاريم اجرا شود!

حکیمی پور: 

کیفیت لیست اصلاح طلبان بستگی به عملکرد 
شورای نگهبان دارد

دبيرکل حزب اراده ملت ايران گفت: اصل بر صدور ليست واحد اصلاح طلبان در 
انتخابات است. اما اين که آيا اين ليست حداکثری آنها خواهد بود يا نه بستگی به 

عملکرد شورای نگهبان دارد. 
»احمد حکيمی پور« دبير کل حزب اراده ملت ايران، در حاشيه حضور در ستاد وزارت 
کشور برای ثبت نام در انتخابات يازدهمين دوره مجلس شورای اسلامی به خبرنگار ايرنا 
گفت: مسلما نارضايتی هايی که اخيرا در سطح کشور شاهد بوديم در ميزان مشارکت 

مردم در انتخابات پيش رو تاثير خواهد گذاشت.
وی با تاکيد بر اينکه اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات مجلس بايد تمام شرايط 
موجود را لحاظ کنند، گفت: اصلاح طلبان رويکردشان حفظ اميد مردم به مجاری 
قانونی است، بنابراين برای ثبت نام در انتخابات فراخوان داده اند و بسيار از دوستان هم 

طی روزهای اخير در حال ثبت نام هستند.
حکيمی پور افزود: من معتقدم که حل و فصل مناقشات جامعه اگر از مجاری قانونی 
طی شود کم هزينه تر است و انتخابات هم مطمئن ترين مسير برای حل و فصل قانونی 

منازعات و مشکلات مردم است.
عضو مجمع نمايندگان ادوار مجلس شورای اسلامی درباره نحوه حضور اصلاح طلبان 
در انتخابات گفت: اصل بر صدور ليست واحد اصلاح طلبان در انتخابات است. اما 
تحقق اين مسئله منوط به آن است که ببينيم چه افرادی ثبت نام کرده اند و در نهايت 

کدام افراد در عرصه باقی می مانند؟
وی افزود: پيش بينی من اين است که امکان بسته شدن ليست واحد توسط اصلاح 
طلبان وجود دارد، اما اين که آيا اين ليست حداکثری آنها خواهد بود يا نه بستگی به 

عملکرد شورای نگهبان دارد.
اين فعال اصلاح طلب درباره ائتلاف اصلاح طلبان با اصولگرايان معتدل اظهار داشت: 
هنوز در اين موضوع جمع بندی صورت نگرفته است و در جريان کار بايد شرايط را ديد. 
البته بنده معتقدم اگر اصلاح طلبان با تابلوی خود در انتخابات حاضر بشوند بهتر است. 
هرچند در نهايت برای اصلاح طلبان اولويت منافع ملی است و مصالح جناحی در مراتب 

بعد قرار دارد.

منتظری در بازدید از ستاد انتخابات کشور:

قوه قضائیه به تخلفات انتخاباتی ورود می کند
 دادستان کل کشورگفت: يکی از مهمترين مسائلی که در امر انتخابات بايد مورد توجه 

قرار گيرد، مسئله سلامت انتخابات است.
حجت الاسلام محمدجعفر منتظری دادستان کل کشور در حاشيه ثبت نام يازدهمين 
دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در ستاد انتخابات کشور در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: امروز آخرين روز ثبت نام انتخابات مجلس شورای اسلامی است و بنده وظيفه 
خود دانستم که برای عرض خسته نباشيد خدمت کسانی که سکاندار ثبت نام هستند، 
به اينجا بياييم. وی ادامه داد: اميدواريم تا آخرين مرحله ثبت نام انتخابات مجلس شورای 

اسلامی، روند ثبت نام با صحت و سلامت انجام شود.
دادستان کل کشور تصريح کرد: قطعا با توجه به جايگاه مهم و رفيع مجلس شورای 
اسلامی در نظام جمهوری اسلامی، انتخابات مجلس يکی از مهمترين انتخابات هاست و 
اميدوارم کسانی که در اين انتخابات ثبت نام کرده اند و خودشان را در معرض انتخاب مردم 
قرار داده اند، با توجه به کثرت تعداد ثبت نام کنندگان، کسانی که در حقيقت مجموعه 
شرايط را در خودشان نمی بييند و برای آنکه کار مراحل انتخابات آسان تر انجام شود، خود 
آنها انصراف دهند تا تعداد قابل قبولی باشد و شورای نگهبان و همچنين هيئت های 

نظارت، کارشان را با کيفيت بهتر و بيشتری انجام دهند.
وی ادامه داد: يکی از مهمترين مسائلی که در امر انتخابات بايد مورد توجه قرار گيرد، 
مسئله سلامت انتخابات است و اميدواريم  کسانی که در اين انتخابات ثبت نام کرده اند 
خودشان اهتمام لازم را برای برگزاری يک انتخابات لازم داشته باشند تا نيروهای مسئول 
نخواهند در اين زمينه ورود پيدا کنند. حجت الاسلام منتظری با تاکيد بر اينکه امر سلامت 
انتخابات بسيار مهم است، افزود: اعتماد مردم زمانی که جلب شود و مردم اگر سلامت 
روند انتخابات را ببينند، قطعا در تحکيم ارکان يک مجلس مقتدر بسيار اثرگذار و نقش 
آفرين خواهد بود. دادستان کل کشور بيان کرد: قوه قضائيه در امر انتخابات وظيفه ای 
دارد که آن بحث استعلامات در دادستانی کل است و ستادهای پاسخدهی به استعلامات 
در حال انجام است و همکاران بنده در حال حاضر در دادستانی کل و از روز نخست ثبت 
نام انتخابات مشغول انجام وظيفه هستند و پس از پايان ثبت نام انتخابات وظيفه دارند که 
کليه وظايف خود را در زمينه پاسخ به استعلامات را به مراکز مربوطه چون شورای نگهبان و 
هيئت نظارت اعلام کنند. وی تصريح کرد: از ملت بزرگوار و عزيزمان که هميشه در صحنه 
بودند و هستند انتظار داريم که با حضور پرشور خود در نشست انتخابات بيفزايند و تلاش 
آنان بر اين باشد تا يک مجلس مقتدر و مستقل و مجلسی در تراز نظام جمهوری اسلامی 
داشته باشيم و نقش مجلس در همه امور و در همه حوزه ها بی بديل است و هر گاه مجلس 

مقتدر، مستقل و توانمند و کارا باشد، قطعا روال امور در کشور آسان تر خواهد شد.

رییس دفتر سیاسی حزب اعتماد ملی :

شکل گیری جریان سوم می تواند بازتولید 
گفتمان اصلاحات باشد

رييس دفتر سياسی حزب اعتماد ملی با بيان اينکه شکل گيری جريان سوم می تواند 
بازتوليد گفتمان اصلاحات باشد، گفت: پيروزی اصلاح طلبان با مشارکت حداکثری 
قطعی است؛ مردم در انتخابات مجلس مشارکت فعال و حداکثری داشته باشند و مجلسی 

را تشکيل دهند که در راس امور باشد. 
رحيم ابوالحسنی روز شنبه در آخرين روز نام نويسی از داوطلبان مجلس يازدهم شورای 
گرفتن  قرار  احتمال سرليسی  و  عارف  ثبت نام محمدرضا  اعلام عدم  درباره  اسلامی 
خانم ملاوردی در سرليستی اصلاح طلبان اظهار داشت: به اعتقاد من ابتدا بايد تعيين 
صلاحيت ها روشن شود و بعد بتوان سرليست انتخاب کرد. وی درباره قرار گرفتنش 
در ليست مشترک با اصلاح طلبان افزود: تلاش ما اين است که وحدت،  هماهنگی و 
همبستگی اصلاح طلبی را نگه داريم. وی  در پاسخ به سوالی درخصوص ائتلاف ميان 
اصولگرايان به عنوان جبهه سوم، و ظرفيت پذيرش يک جريان سوم از سوی جامعه يا 
فضای سياسی کشور اظهار داشت: بله. اگر گفتمان جديدی شکل می گرفت اين جريان 
می توانست بازتوليد گفتمان اصلاحات باشد. جريان سوم البته با راهکارهای عملی نه 
شعار احتمالا می توانست موفق باشد ولی هنوز اين گفتمان شکل نگرفته چرا که فضای 
سياسی در کشور به قدری محدود است، که امکان انديشيدن،  تعامل،  هم انديشی و 
امکان توليد فکر وجود ندارد اين گفتمان هنوز شکل نگرفته است. ابوالحسنی در پاسخ 
به سوالی درخصوص اينکه ثبت نام نکردن افراد ميانه رويی همچون علی لاريجانی يا 
محمدرضا عارف پيام خاصی دارد و اينکه آيا مجلس آينده، مجلس تندروهاست، بيان 
اين پيش بينی ها جز جنگ روانی نقش  کرد: ما معتقديم اساسا در مسائل سياسی 
ديگری ندارد.  من معتقد به پيش بينی برای 2 ماه آينده نيستم. وی افزود: معتقدم در 
کشورهای در حال تغييری مانند ايران،  نمی توان گفت در 2 ماه آينده چه پيش می آيد. 
يک حادثه سياسی يا يک مداخله سياسی می تواند فضای سياسی کشور را تغيير بدهد. 
يک استراتژی که از جانب رهبری اعلام شود، مانند گشايش فضای سياسی، می تواند 

فضای کشور را تغيير بدهد.
 

شهیندخت مولاوردی:

 برای تشکیل مجلس قوی تلاش می کنیم
 دبيرکل جمعيت حمايت از حقوق بشر زنان گفت: ما تلاش خود را برای تشکيل 
مجلسی قوی و تاثيرگذار انجام می دهيم و می خواهيم اين انتخابات با حضور گسترده 
مردم اتفاق بيفتد.  »شهيندخت مولاوردی« پس از ثبت نام در انتخابات يازدهمين دوره 
مجلس شورای اسلامی در وزارت کشور گفت: ما تلاش خود را برای تشکيل مجلسی 
قوی و تاثير گذار انجام می دهيم و می خواهيم اين انتخابات با حضور گسترده مردم اتفاق 
بيفتد. اين خاصيت کنش سياسی است، سياست ورزی که تمام تلاش خود را به کار ببندد 
تا بالاخره بتواند اعتماد مردم و موکلين را در انتخابات مجلس کسب کند. وی درباره شيوه 
حضور اصلاح طلبان در انتخابات پيش رو خاطر نشان کرد: يک بحث استقبال اصلاح 
طلبان برای ثبت نام است و بحث ديگر مراحل بعدی و فيلترهايی است که بيشتر متوجه 

اصلاح طلبان است. 
به همين دليل بايد صبر کرد و ديد که آيا اصلاح طلبان می توانند از اين فيلترها عبور 
کنند يا خير؟ اميدواريم سياست ها به سمتی هدايت شود که در نهايت اصلاح طلبان 
بتوانند کانديداهای لازم را برای تشکيل ليست های خود داشته باشند. دبيرکل جمعيت 
حمايت از حقوق بشر زنان درباره سياست اصلاح طلبان در اين انتخابات گفت: در 
روزهای اخير بيانيه های زيادی از سوی اصلاح طلبان صادر شد و درخواست برای 
حضور زنان و جوانان در اين بيانيه ها بسيار پررنگ بود و اميدواريم که اين بيانيه ها تاثير 
خود را گذاشته باشد و شاهد حضور گسترده جوانان و زنان در ميان نامزدهای حضور در 

انتخابات آينده باشيم.
  

الیاس حضرتی:

 شورای نگهبان در انتخابات با سعه صدر 
بیشتری برخورد کند

 قائم مقام حزب اعتماد ملی گفت: اميدوارم شورای نگهبان در انتخابات پيش رو با سعه 
صدر بيشتری برخورد کرده و در رويه های خود تجديد نظر کند. 

»الياس حضرتی« قائم مقام حزب اعتماد ملی و رييس کميسيون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی که برای ثبت نامدر انتخابات مجلس شورای اسلامی در ستاد انتخابات 
حضور يافته بود،  درباره حضور اصلاح طلبان در انتخابات گفت: تا آنجايی که من اطلاع 
دارم تعداد مناسبی از اصلاح طلبان به عنوان نامزد در انتخابات شرکت کردهاند و هرچند 
تعداد دقيق آنها را فعلا نمی دانم ولی به هر حال اگر نفرات اصلی ما بتوانند از فيلتر شورای 
نگهبان عبور کنند، که خواهند کرد، حتما با ليستی واحد در انتخابات شرکت خواهيم داد.
وی درباره سامانه سرا و احتمال استفاده اعضای حزب اعتماد ملی از اين سامانه نيز 
گفت: من خبر ندارم که فعلا سامانه سرا در چه شرايطی است، اما اگر قرار باشد شورای 
عالی سياستگذاری اصلاح طلبان اين سامانه را به عنوان طرح نهايی خود اعلام کند، ما با 

اين شورا هماهنگ هستيم و قطعا در آن مشارکت خواهيم کرد.  
عضو فراکسيون اميد خاطر نشان کرد: اميدوارم با توجه با شرايط خاص کشور،  شورای 
نگهبان در انتخابات پيش رو با سعه صدر بيشتری برخورد کرده و در رويه های گذشته خود 
تجديد نظر کند. چرا که چهره های شريفی که می خواهند ميدان خدمتی پيدا کنند، 
چه در جريان اصلاحات، چه اصولگرايی و چه مستقلين بايد بتوانند در اين ميدان رقابت 

حضور يابند و مردم در نهايت تعيين کننده افراد حاضر در مجلس باشند.
  

محمد رضاعارف: 

سکوت قبرستانی در دانشگاه ها حکمفرما است
رئيس فراکسيون اميد سکوت فعلی در بين دانشجويان و جنبش دانشجويی را سکوت 
قبرستانی توصيف کرد و گفت: فضای امروز دانشگاه ها فضای مطلوب انقلاب و کشور 

نيست. 
جنبش  بين  در  سکوت  به  اشاره  با  ايسنا  خبرگزاری  از  بازديد  در  عارف  محمدرضا 
دانشجويی با تاکيد بر اين که دانشگاه و دانشجو بايد شاداب و بانشاط باشد، گفت: 
دانشجو بايد پرخاش کند و مطالبه گری داشته باشد اگر شاهد نشاط بيشتر در دانشگاه ها 

باشيم بخشی از مشکلات و مسائل کم رنگ شده و حتی اتفاق نمی  افتد.
نماينده تهران با تاکيد بر لزوم پيگيری جدی تر ايجاد کرسی های آزاد انديشی به عنوان 
يکی از مطالبات مقام معظم رهبری و مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: قطعا 
اين کرسی ها می توانند در شاداب تر، پوياتر و فعال تر کردن فضای دانشجويی تاثير 
گذار باشد. دانشجويان آينده سازان کشور هستند و دانشگاه ها هم محلی است که در 
آن دانشجويان با روش صحيح و خطا تربيت می شوند اگر جايی و در مورادی هم تذکری 
داده شود بايد بدانند که اين برای اصلاحشان جهت آمادگی برای ورود به جامعه و نقش 

آفرينی بيشتر است.

معاون اول رييس جمهوری با بيان اين که برنامه ريزی 
دقيق برای حراست از آثار فرهنگی و تمدنی و مفاخر ايرانی 
ضروری است، تاکيد کرد: تقويت بخش های گردشگری و 
صنايع دستی نقش مهمی در اقتصاد و اشتغال کشور دارد. 
رييس  اول  معاون  رسانی  اطلاع  پايگاه  گزارش  به 
عالی  شورای  جلسه  در  جهانگيری  اسحاق  جمهوری، 
ميراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری عصر امروز  - 
شنبه - با تاکيد بر لزوم حراست و حفاظت از ميراث فرهنگی 
به عنوان هويت کشور، گفت: افکار عمومی و نخبگان کشور 
حساسيت ويژه ای نسبت به ميراث فرهنگی و تمدنی و 
مفاخر کشور دارند و ضروری است که برنامه ريزی دقيقی 

برای حفاظت از اين آثار و تمدن ايرانی انجام شود.
جهانگيری با اشاره به تشکيل وزارت ميراث فرهنگی، 
گردشگری و صنايع دستی، از همراهی نمايندگان مجلس 
شورای اسلامی برای اين اتفاق مهم قدردانی کرد و افزود: 
تشکيل اين وزارتخانه فرصتی است تا با مديريت منسجم تر 
و همه جانبه تر، شاهد تحول و بهبود در هر سه بخش مهم 
ميراث فرهنگی، گردشگری و صنايع دستی باشيم که تاثير 

تعيين کننده ای بر اقتصاد و تمدن کشور دارد.
وی به نقش اثرگذار گردشگری و صنايع دستی بر توسعه 
اقتصاد و اشتغالزايی کشور اشاره و تصريح کرد: تقويت اين 
دو بخش می تواند نقش مهمی در تامين ارز مورد نياز کشور 

و ايجاد فرصت های شغلی ايفا کند.
معاون اول رييس جمهوری همچنين با اشاره به دغدغه 
افکار عمومی و برخی صاحبنظران حوزه ميراث فرهنگی 
در خصوص نحوه مرمت مسجد شيخ لطف الله اصفهان که 
مثل يک گوهر ارزشمند برای ايران و شهر اصفهان است، از 
وزير ميراث فرهنگی، گردشگری و صنايع دستی خواست 
با تبيين و تشريح دقيق اقدامات انجام شده، دغدغه علاقه 
مندان و صاحبنظران نسبت به مرمت اين مسجد تاريخی را 
مرتفع سازد و شخصا بر اين امر نظارت مستمر داشته باشد.

در اين جلسه که وزرای علوم، تحقيقات و فناوری، آموزش 
و پرورش، فرهنگ و ارشاد اسلامی و رييس اتاق بازرگانی 
ايران نيز حضور داشتند، وزير ميراث فرهنگی، گردشگری 
و صنايع دستی گزارشی از اقدامات انجام شده برای جذب 
گردشگر به کشور ارائه کرد و گفت: با تلاش های صورت 
گرفته، ايران به جايگاه دومين کشور دنيا در سرعت رشد 
با  مونسان همچنين  يافته است.  جذب گردشگر دست 
سرمايه  با  گردشگری  بخش  فراوان  اشتغالزايی  به  اشاره 
گذاری اندک، تصريح کرد: ايجاد فرصت های شغلی پايدار 
از  جلوگيری  به  ارزآوری  بر  علاوه  گردشگری،  بخش  در 

مهاجرت روستاييان به شهرها نيز منجر شده است.
وی افزود: در بخش صنايع دستی نيز با اقدامات و برنامه 
ريزی های انجام شده، از کشور چين سبقت گرفته ايم و 
هم اکنون رتبه نخست شهرهای صنايع دستی جهانی را در 

اختيار داريم و در ثبت ميراث جهانی نيز از رتبه 11 به رتبه 9 
در بين کشورهای جهان ارتقاء پيدا کرده ايم.

دستی  صنايع  و  گردشگری  فرهنگی،  ميراث  وزير 
همچنين گزارشی از روند سبک سازی سقف مسجد شيخ 
لطف الله و مرمت اين مسجد ارائه کرد و گفت: با وجود اينکه 
تمام مراحل مرمت اين مسجد به شکل اصولی و با رعايت 
ملاحظات انجام شده است، برای رفع دغدغه افکار عمومی 
و صاحبنظران، هياتی برای بررسی دقيق تر و نظارت بر روند 

مرمت مسجد شيخ لطف الله اصفهان اعزام خواهد شد.
در اين جلسه موضوع تصويب فهرست 21 مجموعه ملی 
جهت اداره و نگهداری بصورت هيات امنايی در اجرای 
ماده 5 قانون تشکيل ميراث فرهنگی و گردشگری و ماده 3 
آئين نامه اجرايی ماده مذکور مورد بحث و بررسی قرار گرفت 

و با کليات آن موافقت شد.

معاون اول رييس جمهوری :

بخش گردشگری و صنایع دستی باید تقویت شوند 

استاد برجسته حوزه علميه قم گفت: بايد اين اطمينان در مردم ايجاد شود که بررسی 
حساب های بانکی در راستای توسعه عدالت اجتماعی است. اين شفاف سازی ها در 

نهايت بی اعتمادی را نيز از بين خواهد برد.
آيت الله محسن غرويان بابيان اينکه اقشار آسيب پذير و کم درآمد بايد به شکلی متعادل 
از يارانه ثروت ملی مخصوصا نفت بهره مند شوند، اظهار داشت: اين تعادل و عدالت بايد 
به شيوه ای تنظيم شود که افراد فاقد وسيله نقليه نيز از درآمدهای نفتی که برای همه 
مردم است محروم نشوند. در همين راستا روشن است که فلسفه پرداخت يارانه ها از ابتدا 
بر اساس گسترش عدالت اجتماعی تنظيم شده است. غرويان عدم انصراف برخی 
دريافت کنندگان يارانه را شکل گيری اين تفکر در ذهن مردم عنوان کرد و گفت: دريافت 
يارانه يک حق بالقوه است که به هيچ عنوان نبايد از آن گذشت. ضمير ناخودآگاه جامعه 
به سمتی حرکت کرده که از هيچ پولی نبايد گذشت. حال آنکه اين تفکر خطرآفرين و البته 
نادرست است. وی يکی ديگر از دلايلی که موجب نارضايتی اجتماعی در مقابل حذف 
يارانه ها شده است را گسترش فسادهای مالی مطرح کرد و گفت: مردم هر روز با خبرهای 
متعددی پيرامون دادگاه مفسدان اقتصادی و اخلالگران مواجه می شوند. علاوه بر اين 
خبرهايی مبنی بر گسترش حقوق های نجومی خود موجب گسترش بی اعتمادی 

جامعه نسبت به دولت می شود.
تلاش کنیم مردم عدالت اجتماعی را حس و باور کنند

با اشاره به شکل گيری حس تبعيض در جامعه خاطرنشان کرد:  ادامه  غرويان در 
احساس تبعيض موجب می شود مردم تصور کنند اگر يارنه ها را دريافت نکنند اين مبلغ 
به دست افرادی می رسد که تمکن مالی بيشتری از آنها دارند. اين احساس، شکاف 
اجتماعی را عميق تر می کند. در چنين شرايطی بايد همه تلاش را به کار بنديم تا احساس 

عدالت اجتماعی در جامعه شکل گيرد.

وی افزود: زمانی که مردم احساس واقعی عدالت اجتماعی را تجربه کنند، احساس نوع 
دوستی در آنها چندبرابر می شود. غرويان ادامه داد: در چنين شرايطی است که رحم و 
مروت افراد پويا شده و در نتيجه در راستای از بين رفتن بی عدالتی خود حاضر به انصراف 
از دريافت مبلغ يارانه های نقدی می شوند. اين شيوه در نهايت به نفع اقشار ضعيف است.
وی سرکشی به حساب های بانکی را يکی از عادی ترين راه های تشخيص افراد توانگر 
دانست و تاکيد کرد: اين شيوه به طور جدی در راستای شکل گيری عدالت اجتماعی 
است. بنابراين اگر قرار بر شفافيت مالی در جامعه  است، بايد عملکردی جدی در اين 
راستا داشت. استاد برجسته حوزه علميه قم گفت: بايد اين اطمينان در مردم ايجاد 
اين  است.  اجتماعی  توسعه عدالت  راستای  در  بانکی  بررسی حساب های  که  شود 

شفاف سازی ها در نهايت بی اعتمادی را نيز از بين خواهد برد.
 این شیوه پرداخت یارانه به نوعی گسترش گداپروری است

 آيت الله غرويان با بيان اينکه اگر پرداخت يارانه ها را با نگاهی ايده آليستی بررسی کنيم 
متوجه خيلی از مسائل می شويم، يادآورشد: اين شيوه به گونه ای گسترش گداپروری 
است، زيرا پرداخت نقدی يارانه ها در نهايت احساس فقر و کمرنگ شدن شوق زندگی را 

در جامعه گسترش می دهد.
وی ادامه داد: اين احساس برای پويايی و رشد جامعه خطرناک است و بايد راهی برای از 
بين بردن آن پيدا کرد. بهترين راه برای از بين بردن اين احساس نيز توسعه اشتغال و ايجاد 

شغل و گسترش زمينه های توليد در جامعه است.
غرويان در پايان با تاکيد بر اينکه تغيير در نوع پرداخت يارانه ها و يا حذف گروهی از 
دريافت کنندگان موضوعی است که با حواشی فراوانی همراه خواهد بود، گفت: چنين 
تغييری به شکل يکباره به ضرر دولت است و دولت بايد با برنامه ريزی و انديشه ورزی به 

آرامی و همراه با آگاهی آن را اجرا کند.

 وزير اموراقتصادی و دارايی گفت: هشت ماهه امسال ٩ 
هزار ميليارد تومان از رقم ٤٠ هزار ميليارد تومان فرار مالياتی 

وصول شده و درآمدهای مالياتی دولت افزايش يافته است. 
فرهاد دژپسند روز شنبه به مناسبت ١٦ آذر در مراسم روز 
دانشجو در دانشگاه الزهرا حاضر شد و به سوالات اقتصادی 

دانشجويان پاسخ داد.
اقتصاد  اجرای  بخش  در  دولت  عملکرد  پيرامون  وی  
مقاومتی به دانشجويان گفت: بعد از ابلاغ اقتصاد مقاومتی 
تمامی دستگاهها  اجرايی  بلافاصله وظيفه  در سال ٩٢؛ 
تعيين و مشخص شد، که هر دستگاهی در چه دوره زمانی 

موظف به انجام چه برنامه ای است.
چه  کنيد  می  فکر  که  سوال  اين  طرح  با  اقتصاد  وزير 

سياستی منجر به خودکفايی ما در توليد گندم شد، گفت: 
اينکه  بدون  اکنون  اما  بوديم،  گندم  واردکننده   ٩١ سال 
سطح زير کشت را افزايش دهيم به خودکفايی رسيديم و تا 
٩ ماه ذخيره گندم داريم. وی در ارتباط با درآمدهای مالياتی 
کشور افزود: به واسطه عملکرد دولت در هشت ماهه گذشته 
توانستيم به درامدهای مورد انتظار مالياتی دستيابيم و از رقم 
٤٠ هزار ميليارد تومان فرار مالياتی تا پايان آبان ٩ هزارميليارد 
تومان وصول شد. دژپسند اضافه کرد:  سال٩٧ ميزان درآمد 
مالياتی وصول شده رقم ١٠٩ هزار ميليارد تومان بود و در 
بودجه سال٩٨ پيش بينی درامد ١٧٥ هزار ميليارد تومان 
شد. وی  در پاسخ به انتقاد دانشجويان در زمينه معافيت 
مالياتی هنرمندان و پزشکان گفت: لغو معافيت های مالياتی 

نيازمند مصوبه مجلس است و معافيت مالياتی با دستور وزير 
و هيچ مقام دولتی اجرا يا لغو نمی شود.

وزير اقتصاد ضمن رد اتهام به دولت برای دريافتن نکردن  
ماليات از سلبيرتی ها برای حمايت های انتخاباتی، گفت: 
دولت در لايحه جامع مالياتی که قرار است در مجلس بررسی 
شود، خواستار تغييراتی در بخش معافيت ها است و اين 

وصله ها به دولت نمی چسبد.
دژپسند در پاسخ به انتقاد دانشجويان در ارتباط با دليل 
وضع نشدن ماليات در مناطق آزاد نيز گفت: اين موضوع 
هم در مجلس به پيشنهاد دولت درحال بررسی است و دو 
ديدگاه درباره آن وجود دارد، اما با نظر نمايندگان جمع بندی 

می شود.

آیت الله محسن غرویان:

شفاف سازی  بی اعتمادی را از بین  می برد

وزیر اقتصاد:

۹ هزار میلیارد تومان از بخش فرار مالیاتی وصول شد

 نماينده ادوار تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: 
مجلس جايگاه واقعی خود را در کشور از دست داده است و 

به بازی گرفته نمی شود.
»الياس نادران« روز شنبه در حاشيه نام نويسی داوطلبی 
نمايندگی مجلس تهران در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
دليل  به  که  اقتصادی  بلبشوی  به  بخشی  سامان  برای 
است،  افتاده  اتفاق  دولت  مکرر  و  ممتد  بی تدبيری های 
تصميم گرفتم از ظرفيت خود برای خدمت به مردم استفاده 

کرده و در صحنه حضور يابم.
وی ادامه داد: متاسفانه در سال های اخير مجلس جايگاه 
واقعی خود را در نظام حاکميتی کشور از دست داده است 
به طوری که در سال های اخير نه تنها در راس امور، بلکه در 

جريان بسياری از امور نيز نيست.
نماينده ادوار مجلس گفت: مجلس در سال های اخير 
بازی گرفته نمی شود و مقصر اصلی اين مسئله قبل از همه، 
رياست مجلس و بعد از آن عدم وجود ظرفيتی در مجلس 
برای دفاع از حقوق مردم و دفاع از حقوق نمايندگان مردم 
است.  اين استاد دانشگاه اظهارداشت: چنين ظرفيتی 
مقام  در  مجلس  جايگاه  از  دفاع  برای  دهم  مجلس  در 
قانونگذاری و در مقام نظارت بر رفتار کارگزاران حکومت 

وجود نداشت.
قيمت  افزايش  بابت  اخير  حوادث  به  اشاره  با  نادران 
رياست  و  دولت  از  بيش  مجلس  کرد:  تصريح  سوخت، 
مجلس و پيش از رئيس جمهور مقصر بود و بايد پاسخگو 

و  می داد  انجام  درست  گذاری  ريل  مجلس  اگر  باشد. 
مراقبت می کرد که دولت در مسير ريلی که نمايندگان مردم 

گذاشته اند حرکت کند شاهد اين اتفاقات نبوديم.
در  را  جمهور  رييس  عذرخواهی های  وقتی  افزود:  وی 
اجلاس بيمه شنيدم، فقط خدا خدا کردم که رييس جمهور 
نگويد خانواده های افرادی که کشته شده اند نگران نباشند 
همه آنها بيمه بوده اند. متاسفانه در سال های اخير شاهد 

بوديم مديران دولتی اظهاراتی از اين دست دارند.
نماينده نماينده مردم تهران در مجلس هفتم، هشتم و 
نهم شورای اسلامی با بيان اينکه با دوستان مشورت کرده 
و تصميم گرفته وارد عرصه انتخابات شود، گفت: سابقه 
و  مجالس  تقارن  و  تناوب  می دهد  نشان  هفتم  مجلس 
دولت ها موجب می شود ظرفيت ها بهتر به کار گرفته شود.

با  وی خاطرنشان کرد: مجلس هفتم حدود يک سال 
دولت هشتم مشترک بود و از همه ظرفيت خود برای کمک 

به دولت در راستای خدمت گذاری به مردم استفاده کرد.
نادران اظهار داشت: مجلس هفتم از همه ظرفيت خود 
برای کمک به دولت و جلوگيری از انحرافات از برنامه چهارم 
استفاده کرد. امروز سربلند هستيم که در مجلس هفتم، در 
آن فرصت کوتاه، همکاری های خوبی با دولت انجام داديم.
عمل  ضعيف  بسيار  دولت  هم  امروز  کرد:  تصريح  وی 
می کند و تدبير دور زدن تحريم ها را هم ندارد و در قبال 
مشکلات جامعه بسيار منفعل است. مجبور هستيم به آنها 

کمک کنيم تا حداقل خدمات را به مردم بدهند.

باید از حقوق و آزادی های مردم دفاع کنیم 
و  حقوق  از  بايد  اينکه  بيان  با  مجلس  ادوار  نماينده 
آزادی های مردم دفاع کنيم، افزود: سابقه مجلس هفتم به 
ما نشان داد که اگر وزرای دولت همراهی لازم را برای تامين 
حقوق مردم نداشته باشند، ابايی از استيضاح وزرا نداريم. 
سابقه مجلس هفتم هم اين موضوع را نشان می دهد اما 

اميدواريم تعامل با دولت به آن جاها کشيده نشود.
نماينده اصولگرای مجلس نهم اظهار داشت: از مجريان 
انتخابات می خواهيم که رای مردم را به عنوان حق الناس 
بدانند و نسبت به رای مردم، امانتداری کنند. گذشته ها 
گذشته، ما نمی خواهيم پرونده ای را باز کنيم. اما اميدواريم 
اين نوبت به صورت جدی هم قانون را رعايت کنند تا مردم 
اطمينان پيدا کنند که رای و نظرشان مورد اهتمام مسئولان 

اجرايی کشور قرار دارد.
نادران در خصوص شفافيت هزينه های انتخاباتی اظهار 
را  انتخاباتی ام  های  هزينه  گذشته  مجلس  در  داشت: 
ريالی  اگر  می کنم.  اعلام  الان هم  کردم،  اعلام  مردم  به 
کسی کمکی بکند و يا تامين هزينه داشته باشد به مردم 
هم  فساد  با  مبارزه  درخصوص  وی  کرد.  خواهم  اعلام 
اظهارداشت: اما مسئله فراتر از يک فرد است، امروز مبارزه 
با فساد در داخل حاکميت و به ويژه در حوزه هايی که فساد 
تدوين  با  بايد  است،  کرده  پيدا  شده  سازماندهی  شکل 

قوانين لازم، نظارت و گماردن افراد پاکدست انجام شود.

الیاس نادران: 

مجلس جایگاه واقعی خود را از دست داده است
محمد  مهاجری*

داود علی بابایی*

 سخنگوی جامعه روحانيت مبارز کشور در مورد ترکيب مجلس يازدهم، گفت: با توجه به 
شرايط سياسی فعلی فکر می کنم مجلس آينده در اختيار نيروهای انقلابی و اصولگرا است و 

بيشترين تعداد و بزرگترين فراکسيون مجلس آينده از اين نيروها خواهد بود. 
»غلامرضا مصباحی مقدم« عصر شنبه پس از حضور در ستاد انتخابات کشور در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: عذر خود را گفتم و بسيار اعتذار کردم ولی آيت الله محمد علی 
موحدی کرمانی )رئيس جامعه روحانيت مبارز( اصرار بليغ کردند و اين اصرار و اقناع باعث شد 

قبل ازاينکه وقت ثبت به پايان برسد ثبت نام کنم.
وی افزود: خدمت آقايان گفتم که عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام هستم و اين گرفتاری 
ها برای من کافی است، ولی نهايتا دوستان از اصرار خود کوتاه نيامدند و آيت الله موحدی 

کرمانی گفت، فعلا ثبت نام کنيد، بعد می توانيد انصراف دهيد لذا بر اساس تکليف آمده ام.
عضو شورای مرکزی جامعه روحانيت مبارز درباره پيوستن جبهه پايداری به شورای ائتلاف 
نيروهای انقلابی، گفت: احتمال ائتلاف با جبهه پايداری افزايش يافته است و اگر اين اتفاق 
يبفتد کمک می کند فقط يک ليست اصولگرايی داشته باشيم. وی ادامه داد: هر مقدار که 
ليست های اصولگرايی افزايش پيدا کند موجب تقسيم آرا می شود و احتمال موفقيت ما کمتر 
می شود. مصباحی مقدم ورود محمدباقر قاليباف به انتخابات را مثبت ارزيابی کرد و درباره 
اينکه قاليباف رئيس مجلس يازدهم می شود، گفت: نمی توانم رييس مجلس آينده را از حالا 

پيش بينی کنم.

وی در مورد ترکيب مجلس يازدهم گفت: با توجه به شرايط سياسی اين ايام فکر می کنم 
مجلس آينده در اختيار نيروهای انقلابی و اصولگرا خواهد بود و بيشترين تعداد و بزرگترين 

فراکسيون مجلس آينده فراکسيون نيروهای انقلابی خواهند بود.
ليست  سر  اينکه  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  نظام  مصلحت  تشخيص  مجمع  عضو 
اصولگرايان شما هستيد يا محمدباقر قاليباف،  يادآور شد: در مورد اينکه من سر ليست نهايی 

شوم قضاوت و اظهار نظر نمی کنم، فقط بنای من خدمت به مردم در مجلس آينده است.
مصباحی مقدم در پاسخ اين پرسش خبرنگار ايرنا که آيا با ديگر جبهه ها از جمله جبهه 
بيانيه گام دوم، ائتلاف می کنيد،  اظهار کرد: قصد نداشتم داوطلب  انقلابی  نيروهای 
نمايندگی مجلس شورای اسلامی شوم، دليلم هم اين بود که به جوانان انقلابی فرصت 
بدهيم خود را ارائه دهند. وی افزود: اگر نيروهای انقلابی و جوانان جبهه ها و ائتلاف های جدا 
تشکيل داده اند از آنها دعوت می کنيم که همه در يک ليست واحد قرار گيرند. آنها بايد وارد 

اين کارزار شوند و ما حاضريم پشت صحنه باشيم.
جريان  در  مبارز  روحانيت  جامعه  داوری  نقش  نظام  مصلحت  تشخيص  مجمع  عضو 
اصولگرايی را در تضاد با نامزدی خود و ديگر اعضای جامعه ندانست و اضافه کرد: ما ضمن 
اينکه برای ائتلاف، داور جريان نيروهای انقلابی خواهيم بود، و در رای گيری که منجر به تهيه 
ليست نهايی می شود شرکت نمی کنيم، به اين شکل برای داوری جامعه روحانيت مبارز جای 

ايراد باقی نمی ماند.

غلامرضا مصباحی مقدم: 

مجلس بعدی در اختیاراصولگرایان است
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مقابله با چاقی و دیابت با محدود کردن روزانه 
زمان غذا خوردن

نتايج يک مطالعه نشان می دهد که محدود کردن زمان غذا خوردن به يک بازه زمانی 10 
ساعته در روز می تواند به مبارزه با چاقی و کنترل قند خون کمک کند.

به گزارش پايگاه اينترنتی مديکال اکسپرس، به افراد مبتلا به چاقی، فشار خون بالا و 
يا کلسترول بالا اغلب توصيه می شود که کمتر غذا بخورند و بيشتر تحرک داشته باشند 
اما اکنون نتايج يک مطالعه جديد نشان می دهد که ابزار ساده تر ديگری نيز برای مبارزه 
با اين بيماری ها وجود دارد و آن محدود کردن مدت زمان غذا خوردن به يک بازه زمانی 

10 ساعته در روز است.
مطالعات انجام شده بر موش ها و مگس های ميوه نشان داد که محدود کردن زمان غذا 
خوردن اين جانداران به يک بازه زمانی 10 ساعته در روز می تواند از ابتلای آنها به بيماری 

های سوخت و سازی پيشگيری  و يا حتی علائم اين بيماری ها را معکوس کند. 
بيماری های سوخت و سازی يا متابوليک مجموعه ای از شرايط است که خطر ابتلا به 
ديابت نوع 2، بيماری قلبی و سکته را افزايش می دهد. افراد زيادی در سراسر جهان به 

اين بيماری ها مبتلا هستند. 
در اين مطالعه يک زيست شناس سلولی و يک متخصص قلب، به بررسی اثرات محدود 
کردن روزانه زمان غذا خوردن بر سلامت پرداختند. آنها ابتدا مطالعه خود را بر موش ها و 
مگس های ميوه انجام دادند؛ نتايج اين مطالعه، آنها و ساير محققان را بر آن داشت تا ايده 

محدود کردن روزانه زمان غذا خوردن را در انسان ها نيز بررسی کنند. 
در گام اول مطالعه بر روی انسان ها ، محققان ابتدا  اين موضوع را در مورد انسان های 
سالم بررسی کردند؛ اين مطالعات که بيش از يکسال به طول انجاميد نشان داد که محدود 
کردن روزانه زمان غذا خوردن برای افراد سالم بی خطر بود. چندين مطالعه نشان دادند 
که محدود کردن روزانه مدت زمان غذا خوردن يک گزينه شيوه زندگی است که افراد سالم 
با رعايت آن می توانند خطر ابتلای خود به بيماری های متابوليک را در سال های بعدی 
زندگی کاهش دهند. محققان در گام بعدی محدوديت روزانه مدت زمان غذا خوردن را 
بر روی بيماران مبتلا به وضعيت هايی که به سندرم متابوليک )سوخت و سازی( معروف 

است انجام دادند. 
محققان در صدد بودند تا دريابند که آيا اين رويکرد که تاثير عميقی بر روی موش های 
چاق و ديابتی داشت می تواند به ميليون ها انسان مبتلا به علائم اوليه ديابت، فشار خون 

بالا و ميزان ناسالم کلسترول خون بودند نيز کمک کند يا خير. 
آنها اين موضوع را مورد بررسی قرار دادند که آيا در افراد مبتلا به سندرم متابوليک که 
بايد داروهايی را برای کاهش فشار خون و يا کلسترول مصرف کنند، محدود کردن مدت 
زمان غذا خوردن آنها به يک بازه 10 ساعته در روز موجب تقويت سلامت اين افراد می 

شود يا خير.
نتايج اين مطالعه که در نشريه Cell Metabolism منتشر شده است، بسيار حيرت انگيز 
بود. محققان متوجه شدند که در بيشتر اين افراد کاهش متوسطی در وزن بدن آنها به ويژه 
در چربی های ناحيه شکمی صورت گرفت. همچنين سطح قند خون افرادی که سطوح 
قند خون بالايی داشتند، با محدود کردن روزانه مدت زمان غذا خوردنشان کاهش يافت. 
به طور مشابه فشار خون و کلسترول LDL بيشتر بيماران کاهش يافت و تمام اين تغييرات 

بدون هيچگونه تغييری در فعاليت بدنی آنها صورت گرفت.
 

سلامت دهان و دندان با 4 مکمل طبیعی
برخی سويه های پروبيوتيک ها نشان داده اند که از باکتری های سالم دهان و دندان 

پشتيبانی کرده و با عفونت های گلو و دستگاه تنفسی مبارزه می کنند.
مسواک زدن دندان ها، استفاده از نخ دندان و مراجعه منظم به دندانپزشک برای حفظ 
سلامت دهان و دندان ضروری هستند. اما آنچه می خوريد نيز به همين اندازه اهميت 

دارد.
مطالعات جديد نشان داده اند که جمعيت باکتری های سالم دهان ما که با عفونت های 
دهان و دندان مبارزه می کنند به واسطه عادت های غذايی مدرن به ميزان قابل توجهی 
کاهش يافته اند. در عوض، بيشتر رژيم های غذايی مدرن به رشد و تکثير باکتری های 
مضر و بيماری زا کمک می کنند که از قندها و غلات فرآوری و پالايش شده موجود در 

رژيم های غذايی تغذيه می کنند.
برای تقويت و حفظ سلامت دندان ها انتخاب غذاهايی با محتوای قند کم، حاوی مواد 
غذايی کامل، به ويژه سبزيجات مغذی و پرهيز از غذاهای فرآوری و پالايش شده اهميت 
دارد. مصرف آب فراوان برای هيدراته نگه داشتن بدن و پيشگيری از حضور بيش از حد 
باکتری های مضر نيز بايد مورد توجه قرار بگيرد. در ادامه با چند مکمل که می توانند به 

تقويت سلامت دهان و دندان کمک کنند بيشتر آشنا می شويم.
پروبیوتیک ها

پژوهش ها درباره تاثير پروبيوتيک ها در پشتيبانی و حفظ سلامت بخش های مختلف 
بدن و فراتر از تنها سلامت دستگاه گوارش ادامه دارند. در مورد سلامت دهان و دندان، 
برخی سويه های پروبيوتيک ها نشان داده اند که از باکتری های سالم دهان و دندان 

پشتيبانی کرده و با عفونت های گلو و دستگاه تنفسی مبارزه می کنند.
سويه ای به نام BLIS K12 )استرپتوکوکوس ساليواريوس( عنصری کليدی در محيط 
باکتريايی سالم دهان و دندان است. زمانی که به عنوان يک مکمل مصرف شود، اين 
باکتری می تواند به مبارزه با عفونت های بيماری زا در دهان و کاهش التهاب بدن کمک 
کند. اين سويه باکتری و سويه های مفيد ديگر به تقويت سيستم ايمنی و سلامت قسمت 

های ديگر بدن نيز کمک می کنند.
D۳ ویتامین

مطالعات مختلف اهميت ويتامين D3 برای حفظ سلامت بخش های مختلف بدن، 
از جمله سلامت استخوان ها را نشان داده اند. در مورد سلامت دهان و دندان، برخی 
پژوهش ها سطوح پايين اين ويتامين را با بيماری پريودنتيت پيوند داده اند. همچنين، 
نتايج يک مطالعه نشان داد که ويتامين D3 ممکن است از سلامت پريودنتال در افراد 
مبتلا به ديابت محافظت کند. افزون بر اين، ويتامين D3 برای عملکرد درست سيستم 
ايمنی بدن، عملکرد سلولی، سلامت استخوانی و بسياری بخش های ديگر بدن اهميت 

دارد.
عصاره خالص هونوکیول

مگنوليا  درخت  پوست  از  که  است  فعال  گياهی  شيميايی  ماده  يک  هونوکيول 
آفيسيناليس )Magnolia Officinalis( استخراج می شود و يکی از ترکيبات شناخته 
شده در پزشکی سنتی چينی است. پژوهش های بسياری طی يک دهه گذشته درباره 
هونوکيول انجام شده است و فوايد سلامت جالب توجه ای از جمله مبارزه با عفونت برای 

حفظ سلامت دهان و دندان مشاهده شده است.
هونوکيول يک آنتی اکسيدان قدرتمند نيز است که به تنظيم التهاب در بدن و عملکرد 

سلولی عادی کمک می کند.
فرمول گیاهان دارویی تبتی

اين فرمول گياهان دارويی قدرتمند توانايی خود در پشتيبانی از عملکرد سيستم 
ايمنی، حفظ واکنش های التهابی سالم و تقويت گردش خون را نشان داده است. در 
مورد سلامت دهان و دندان، برخی پژوهش های بالينی نشان داده اند که اين ترکيب 
منحصر به فرد از گياهان دارويی و عصاره ها با التهاب و عفونت در دندان ها و لثه ها مبارزه 

می کند.
سخن پایانی 

مکمل هايی که در بالا به آنها اشاره شد می توانند تاثير چشمگيری در تقويت سلامت 
دهان و دندان و پيشگيری از بروز مشکلات مختلف در اين بخش از بدن، مانند پوسيدگی 
دندان و بيماری لثه، داشته باشند که به تقويت سلامت کلی بدن انسان کمک می کند. 
اما اين مواد مغذی درمان های طبيعی عالی برای کمک به مبارزه با بيماری های مزمن، 
مانند سرطان و بيماری های قلبی عروقی نيز هستند، در شرايطی که سيستم ايمنی، 

سطوح انرژی و بهزيستی انسان را تقويت می کنند.

مدیرکل پیشگیری از معلولیت های سازمان بهزیستی:

۵۰ درصد معلولیت ها وابسته به عوامل
 ژنتیکی هستند

مديرکل پيشگيری از معلوليت های سازمان بهزيستی گفت: 50 درصد معلوليت ها به 
ويژه معلوليت های ناشنوايی، نابينايی و عقب ماندگی ذهنی وابسته به عوامل ژنتيکی 

هستند. 
به گزارش دبيرخانه هشتمين همايش کشوری مشاوره ژنتيک و نقش آن در پيشگيری 
از معلوليت ها، مينو رفيعی روز شنبه در اين همايش که در دانشگاه الزهرا درحال برگزاری 
است،  افزود: اگر بتوانيم مشاوره ژنتيک صحيح انجام دهيم و عوامل جهش زای ژنتيکی 

را بشناسيم، می توانيم از معلوليت ها پيشگيری کنيم.
وی با بيان اينکه حدود 30 درصد ازدواج های کشور، فاميلی است، گفت: احتمال 
بيماری های ژنتيکی به ويژه نوع مغلوب آن ها در ايران بيشتر است؛ به همين دليل 
لازم است که حتما اين آگاهی ها به مردم برسد به اين خاطر که ازدواج های فاميلی در 
خانواده هايی که معلوليت در آن ها تکرار می شود، ممکن است پرخطر باشد؛ بنابراين 

حتما نياز به مشاوره ژنتيک وجود دارد.
رفيعی اظهار داشت: حدود يک ميليون و 500 هزار معلول تحت پوشش سازمان 
بهزيستی داريم البته اين تعداد، معلولان در کشور نيست بلکه تحت پوشش بهزيستی 
هستند. وی با بيان اينکه معلوليت های شايع ثبت شده، معلوليت های جسمی حرکتی 
بوده که عوامل اکتسابی همچون دارو، تصادف و سوانح يا عوامل ژنتيک علت آن هستند، 
تصريح کرد: عقب ماندگی های ذهنی، ناشنوايی و نابينايی چهار گروه اصلی ثبت شده 
در سازمان بهزيستی هستند. هشتمين همايش کشوری مشاوره ژنتيک و نقش آن در 
پيشگيری از معلوليت ها از امروز شنبه به مدت دو روز در مرکز همايش های بين المللی 
دانشگاه الزهرا درحال برگزاری است. تازه های علم ژنتيک و آخرين دستاوردهای ژنتيک، 
جمله  از  بارداری  دوران  در  ژنتيکی  جهش های  عوامل  و  ژنتيکی  شايع  جهش های 

محورهای برگزاری اين همايش هستند.

سلامت 

اختلال عاطفی فصلی ممکن است به واسطه تحريک يک بی 
تعادلی شيميايی در مغز که از کاهش ميزان مواجهه با نور خوشيد 

ناشی می شود، شکل بگيرد.
عنوان  به  بيشتر  اکنون  که   )SAD( فصلی  عاطفی  اختلال 
نوعی  شود  می  شناخته   )MMD( عمده  افسردگی  اختلال 
افسردگی است که معمولا مردم کشورهايی که از خط استوا دورتر 
هستند را تحت تاثير قرار می دهد. اين شرايط بيشتر طی ماه 

های زمستان شايع است و با آغاز بهار بهبود می يابد.
 از نام های ديگر اختلال افسردگی عمده با الگوی فصلی می 

توان به افسردگی زمستانی و افسردگی فصلی نيز اشاره کرد.
افراد مبتلا به اختلال عاطفی فصلی يا اختلال افسردگی عمده 
با الگوی فصلی، علائم افسردگی که به تدريج با کوتاه تر شدن 
روزها طی ماه های سرد سال افزايش می يابند را تجربه می کنند. 
اين علائم با آغاز فصل بهار و افزايش ميزان نور خورشيد رو به 

بهبود می روند.
اختلال عاطفی فصلی ممکن است به واسطه تحريک يک بی 
تعادلی شيميايی در مغز که از کاهش ميزان مواجهه با نور خوشيد 
ناشی می شود، شکل بگيرد. با اين وجود، برای تاييد دليل به 

انجام پژوهش های بيشتر نياز است.
تغييرات فصلی در نور خورشيد بر ريتم های شبانه روزی يا 
ساعت بيولوژيک بدن انسان تاثير می گذارند. اختلال در ريتم 
شبانه روزی می تواند به طور قابل توجهی خلق و خوی فرد را 

دستخوش تغيير کند.
به گفته دانشکده پزشکی هاروارد، زنان اغلب بيشتر از مردان 
اختلال عاطفی فصلی را تجربه می کنند و همچنين اين شرايط 

در افراد جوان بيشتر از افراد مسن ديده می شود.
اگرچه شايع نيست، برخی افراد اختلال عاطفی فصلی را طی 

ماه های تابستان نيز تجربه می کنند.
علائم

علائم اختلال عاطفی فصلی مشابه افسردگی هستند. تفاوت 
اصلی در اين است که علائم اختلال عاطفی فصلی طی ماه های 

زمستان شکل گرفته و با آغاز بهار بهبود می يابند.
علائم در بيشتر افراد طی زمان مشابهی از هر سال شکل گرفته 

و از بين می روند.
علائم معمولا طی ماه های پاييز و با آغاز کوتاه تر شدن روزها 
خفيف هستند. شدت، خصوصيات و الگوهای اختلال عاطفی 
ديگر  فرد  به  فردی  از  توجهی  قابل  طور  به  توانند  فصلی می 

متفاوت باشند.
از علائم اختلال عاطفی فصلی می توان به موارد زير اشاره کرد:
- احساس اضطرابی که متناسب با دليل يا محرک خود نيست

- احساس گناه و بی ارزشی - استرس و تحريک پذيری
- دشواری در تصميم گيری - کاهش تمرکز - کاهش ميل 
جنسی - بی حوصلگی پايدار - بی قراری - گريه کردن اغلب 
بدون دليل و محرکی مشخص - احساس خستگی حتی پس از 

خواب خوب شبانه - خواب بيش از حد - افزايش اشتها
- انزوای اجتماعی و کاهش علاقه به فعاليت هايی که فرد تا 

پيش از اين از آنها لذت می برده است - پرخوری و افزايش وزن
- افکار خودکشی

همانگونه که پيشتر اشاره شد، برخی افراد اين قبيل علائم را به 
جای فصل زمستان در فصل تابستان تجربه می کنند و علائم در 
طول زمستان بهبود می يابند. با اين وجود، بيشتر موارد اختلال 
عاطفی فصلی در ماه های سرد سال، به ويژه زمستان، رخ می 

دهند.
عوامل خطرآفرین

برخی عوامل می توانند خطر ابتلا به اختلال عاطفی فصلی 
را در يک فرد را افزايش دهند که از آن جمله می توان به موارد 

زير اشاره کرد:
جنسیت

احتمال ابتلا به اختلال عاطفی فصلی در زنان بيشتر از مردان 
است، اگرچه ممکن است اين می تواند با شيوع بيشتر افسردگی 

در زنان مرتبط باشد.
جغرافیا

به نظر می رسد هرچه افراد در مناطقی دورتر از خط استوا 
زندگی کنند، خطر ابتلا به اختلال عاطفی فصلی نيز افزايش 

می يابد.
افرادی که در مکان هايی با روزهای بسيار کوتاه در زمستان 
زندگی می کنند، هرچه بيشتر مستعد ابتلا به اين شرايط هستند.

سابقه خانوادگی
اگر يکی از بستگان نزديک شما سابقه ابتلا به انواع مختلف 
افسردگی را دارد، اين می تواند احتمال ابتلا به اختلال عاطفی 

فصلی را در شما افزايش دهد.
سابقه شخصی ابتلا به افسردگی

افرادی که سابقه ابتلا به افسردگی يا اختلال دو قطبی را دارند، 
همانند افرادی که به هر يک از اين شرايط مبتلا هستند، احتمال 

بيشتری دارد اختلال عاطفی فصلی را تجربه کنند.
اگر علائم افسردگی در زمان مشخصی از هر سال شکل بگيرند، 

پزشک می تواند ابتلا به اختلال عاطفی فصلی را تاييد کند.
دلایل

اختلال  به  ابتلا  قطعی  دلايل  درباره  همچنان  کارشناسان 
عاطفی فصلی مطمئن نيستند. با اين وجود، مطالعات به عوامل 

زير اشاره داشته اند:
کاهش تولید سروتونین طی زمستان

سروتونين يک انتقال دهنده عصبی است که نقشی کليدی در 
تنظيم خلق و خو ايفا می کند. اين ماده با پروتئينی خاص در بدن 

پيوند تشکيل می دهد تا در سراسر بدن سفر کند.
سطوح اين پروتئين معمولا طی ماه های زمستان افت می کند 

تا از فرد در برابر استرس محيطی فصل محافظت کند.
 Brain با اين وجود، مطالعه ای که در سال 2016 در نشريه
منتشر شد، نشان داد که افراد مبتلا به اختلال عاطفی فصلی 
کاهش در انتقال دهنده سروتونين طی زمستان را تجربه نمی 
اختلالات  به  ابتلا  مستعد  که  افرادی  در  ويژه  به  خطر  کنند. 

عاطفی ديگر هستند، بيشتر است.
اختلال در سطوح ملاتونین

ملاتونين هورمونی تاثيرگذار بر الگوهای خواب و خلق و خوی 

انسان است. کاهش مواجهه با نور خورشيد طی روزهای کوتاه تر 
زمستان می تواند تعادل ملاتونين در بدن را بر هم بزند.

D کاهش تولید ویتامین
مطالعه ای در سال 2018 با حضور سوژه های حيوانی که در 
نشريه Genes & Nutrition منتشر شد، پيوندی بين سطوح 
ويتامين D و سروتونين را نشان داد که می تواند ظهور افسردگی 

در برخی افراد را توضيح دهد.
بدن پس از قرار گرفتن در معرض نور خورشيد توانايی توليد 
نور  معرض  در  گرفتن  قرار  ميزان  کاهش  دارد.  را   D ويتامين 
در  افسردگی  علائم  بروز  است  ممکن  زمستان  طی  خورشيد 
شرايطی که به نام اختلال عاطفی فصلی شناخته می شود را 

توضيح دهد.
تشخیص

پزشک برای تشخيص ابتلا به اختلال عاطفی فصلی ممکن 
است پرسش های زير را با فرد مطرح کند:

چه مدتی است که علائم را تجربه می کند؟
شدت علائم چقدر است؟

علائم چگونه بر فعاليت های روزانه وی تاثير می گذارند؟
آيا تغييری در الگوهای خواب يا غذا خوردن را تجربه می کند؟

آيا متوجه تغييراتی در افکار و رفتارهای خود طی فصل های 
مختلف سال شده است؟

آيا اطلاعی از سابقه ابتلا به افسردگی، اختلال دو قطبی، يا 
اختلالات عاطفی ديگر در خانواده دارد؟

از آنجايی که انواع مختلفی از افسردگی وجود دارند، پزشک 
به  ممکن است برای تشخيص دقيق اختلال عاطفی فصلی 
مدتی زمان نياز داشته باشد. هيچ تست پزشکی يا آزمايشگاهی 
برای تشخيص اين شرايط وجود ندارند. با اين وجود، پزشک 
جمله  از  ديگر،  تشخيصی  های  آزمايش  برخی  است  ممکن 

آزمايش های خون، را برای حذف احتمالات ديگر تجويز کند.
پزشک تنها زمانی ابتلا به اختلال عاطفی فصلی را تشخيص 
می دهد که علائم اختلال افسردگی عمده در زمان مشخصی از 

سال ظاهر شده و از بين بروند.
درمان

فرد مبتلا به اختلال عاطفی فصلی با افزايش مدت زمان قرار 
گرفتن در معرض نور خورشيد می تواند به تسکين علائم اين 
شرايط کمک کند. به عنوان مثال، پياده روی طولانی تر طی روز، 

زمانی که خورشيد می تابد، می تواند کمک کند.
و  تراپی،  دارو،  شامل  معمولا  فصلی  عاطفی  اختلال  درمان 

نوردرمانی می شود.
اصلاحات سبک زندگی نيز می توانند به کاهش اثر اختلال 

عاطفی فصلی کمک کنند.
روان درمانی  

واسطه  به  فصلی  عاطفی  اختلال  رسد  می  نظر  به  اگرچه 
تغييرات در شيمی مغز رخ می دهد، درمانی که بر خلق و خو و 
رفتار متمرکز شده باشد می تواند به بهبود اين شرايط کمک کند. 
در همين راستا روان درمانی يا سايکو تراپی ممکن است اثری 
با ماندگاری طولانی تر نسبت به مصرف داروها يا نوردرمانی با 

استفاده از جعبه نور برای مديريت خلق و خو داشته باشد.
رفتار درمانی شناختی می تواند به افراد بر نظارت و کنترل 
با  مشخص  های  محيط  و  ها  موقعيت  به  خود  های  واکنش 
موفقيت بيشتر کمک کند. اگر فرد بتواند روش درک رويدادها را 

تغيير دهد، رفتار وی نيز با گذشت زمان تغيير خواهد کرد.
اين ممکن است به کاهش شدت علائم طی فصلی که آثار 

اختلال عاطفی فصلی به اوج می رسند، کمک کند.
برنامه  يک  شامل  معمولا  شناختی  درمانی  رفتار  دوره  يک 
فردی تمرينات فکری و تنفسی برای کمک به تشخيص و تعديل 

احساسات منفی می شود.
درمانی شناختی  رفتار  در جلسات گروهی  توانند  افراد می 
شرکت کنند که در چنين جلساتی افراد می توانند از پشتيبانی 
و توصيه های افراد مبتلا به اختلال عاطفی فصلی استفاده کنند.

دارو درمانی
پزشک ممکن است يک داروی ضد افسردگی، معمولا يک 
به  مبتلا  فرد  برای  را  سروتونين،  بازجذب  انتخابی  مهارکننده 
اختلال عاطفی فصلی تجويز کند. اين نوع دارو سطوح سروتونين 

را افزايش می دهد.
افراد بايد همواره دستورالعمل پزشک را برای مصرف دارو دنبال 
کنند و با عوارض جانبی و خطرات بالقوه مصرف آن آشنا باشند.

نوردرمانی
اگر شدت علائم در يک فرد به اندازه ای زياد باشد که زندگی 
روزانه وی را تحت تاثير قرار دهد، پزشک ممکن است نوردرمانی 

را برای وی تجويز کند.
اين نوع درمان می تواند به بازگرداندن ريتم های شبانه روزی 

فرد به حالت عادی کمک کند.
در نور درمانی، فرد طی فصل های پاييز و زمستان برای مدت 
زمان مشخصی در روز روبروی يک جعبه نور ويژه می نشيند. 
لامپ های فرابنفش، لامپ های برنزه کردن پوست و چراغ های 
فول اسپکتروم اثری مشابه را برای افراد مبتلا به اختلال عاطفی 

فصلی نخواهند داشت.
استفاده از جعبه نور در صورت امکان بلافاصله پس از بيدار 

شدن از خواب توصيه شده است.
به طور کلی، افراد بايد نوردرمانی را روزانه به مدت 20 تا 60 

دقيقه با توجه به قدرت نور انجام دهند.
انتخاب های سبک زندگی

برخی افراد مبتلا به اختلال عاطفی فصلی با افزايش مدت 
زمانی که در معرض نور خورشيد می گذرانند می توانند به تسکين 
علائم اين شرايط کمک کنند. در همين راستا، اقداماتی مانند 
کنار زدن پرده و کرکره برای ورود نور بيشتر به خانه، فعاليت های 
بيرون خانه مانند رسيدگی به گياهان، و نشستن در نزديکی پنجره 

طی روز می توانند مد نظر قرار بگيرند.
حضور طولانی تر در فضای باز و همچنين اجتماعی و فعال باقی 
ماندن نيز می توانند مفيد باشند. ماهيت فصلی اختلال عاطفی 
فصلی به معنای آن است که برنامه ريزی فعاليت ها را می توان 
پيش از فصل و با هدف کاهش اثر اين شرايط بر زندگی روزانه 

انجام داد.  

شايد خيلی وقت ها به کمبود پروتئين و آهن فکر کرده باشيد؛ اما وقت زيادی را صرف 
توجه به کمبود منيزيم نکنيد در حالی که جالب است بدانيد عدم دريافت منيزيم کافی 
به طرز شگفت آوری می تواند بر سلامت روان و جسم شما از چندين طريق مختلف تأثير 

بگذارد.
منيزيم دومين ماده معدنی از نظر فراوانی در بدن و يک ماده ی مغذی ضروری است که 
برای انجام بيش از 300 واکنش شيميايی بدن به آن نياز است. اگر شما کمبود منيزيم 
داشته باشيد، اين واکنش های مهم و حياتی، به کُندی صورت می گيرند يا کلًا متوقف 
می شوند. در واقع، سلول ها به منيزيم نياز دارند تا جريان انرژی بدن، يعنی آدنوزين تری 
فسفات را بسازند ATP يا آدنوزين تری فسفات، مولکول پُرانرژی است که انقباضات 
عضله و فرايند متابوليک را پيش می برد. بدن شما حتی برای ساختن پروتئين های جديد 

و DNA نيز به منيزيم نياز دارد.
بيشتر مردم به اندازه کافی منيزيم دريافت نمی کنند، و برآورده کردن نياز روزانه منيزيم 
از طريق رژيم غذايی دشوار است. بسته به نيازهای فردی، شما روزانه به 310 تا 420 
ميلی گرم منيزيم نياز داريد. اگر پزشک تشخيص داده است که دريافت مقادير کافی 
منيزيم به طور روزانه و فقط از طريق رژيم غذايی برای شما دشوار است، ممکن است 

توصيه کند در صورتی که مشکل کليوی نداشته باشيد، مکمل دريافت کنيد.
ضمناً، ما می دانيم که کمبود منيزيم می تواند منجر به عوارضی در سلامتی شود: مانند 
فشارخون بالا، بيماری قلبی عروقی و پوکی استخوان. در واقع افرادی که بيماری قلبی يا 
بيماری هايی مانند ديابت دارند، به منيزيم بيشتری نيازمندند، چه از طريق رژيم غذايی 

و چه با مصرف مکمل منيزيم.
منیزیم و سلامت قلب

منيزيم با سلامت قلب چه ارتباطی دارد؟ وقتی عروق شما به خاطر پلاک مسدود 
می شوند، رگ های خونی عملکردِ لازم را ندارند و به جای اينکه به اندازه ی کافی شل 
و منبسط شوند، منقبض و سفت می شوند و در نتيجه جريان خون در رگ ها کاهش 

می يابد و احتمال لخته شدن خون زياد می شود.
آيا منيزيم می تواند عملکرد رگ ها را بهبود بدهد؟ مطالعه ای که روی 50 زن و مرد دچار 
بيماری عروق کرونری انجام شد نشان داد مصرف مکمل منيزيم به مدت 6 ماه توانسته 
بود عملکرد اندوتليال يعنی توانايی منبسط شدن رگ های خونی را بهبود بدهد. ضمناً 
يک سری از پژوهش ها نشان می دهند افرادی که رژيم های غذايی سرشار از منيزيم 

دارند، کمتر در معرض مرگ ناگهانی ناشی از بيماری قلبی و عروقی هستند.
تحقيقات نشان می دهد منيزيم می تواند بيماری های ديگری را نيز بهبود بدهد از جمله 
سردردهای ميگرنی و آسم. مطالعات حاکی از آن هستند که افراد مبتلا به آسم و ميگرن، 
ميزان منيزيم در بافت های بدنشان کمتر است. کاملًا واضح است که ما به منيزيم کافی 
نياز داريم؛ اما عواملی هستند که می توانند احتمال کمبود منيزيم را افزايش بدهند. در 

ادامه به برخی از آن ها اشاره می کنيم.
عواملی که احتمال کمبود منیزیم را افزایش می دهند

بالای ۶۰ سال سن دارید
کمبود منيزيم بعد از 60 سالگی شايع تر است. چرا؟ چون با بالا رفتن سن، بدن، 

منيزيم کمتری جذب می کند. البته لزوماً به اين معنی نيست که شما حتماً بايد مکمل 
منيزيم مصرف کنيد اما مهم است که به رژيم غذايی تان توجه داشته باشيد و غذاهای 
منيزيم دار بيشتر مصرف کنيد. تقريباً 50 درصد از جمعيت افراد، روزانه منيزيم کافی 
دريافت نمی کنند. مغزها، غلات کامل، دانه ها و سبزيجات برگ سبز دارای بيشترين 

ميزان منيزيم هستند.
دیابت دارید

هم ديابت نوع اول و هم ديابت نوع دوم، احتمال کمبود منيزيم را بيشتر می کنند. 
اين ريسک در افرادی که ديابت شان به خوبی تحت کنترل نيست بيشتر است. به 
طور طبيعی، بدن شما گلوکز را ذخيره می کند. بنابراين يک فرد سالم که سطح قند 
خون نرمالی دارد، گلوکز را از راه ادرار دفع نمی کند؛ اما افرادی که ديابت دارند، گلوکز 
خون شان بالاست و مقداری از اين گلوکز را از راه ادرار دفع می کنند. با وارد شدن گلوکز 

در ادرار، منيزيم نيز دفع می شود.
ضمناً پايين بودن سطح منيزيم در بدن می تواند کنترل قند خون را در افراد ديابتی 
سخت تر کند زيرا مقاومت به انسولين را افزايش می دهد. برخی مطالعات نشان می دهند 
مصرف مکمل منيزيم به اندازه ی 300 تا 400 ميلی گرم در روز، کنترل قند خون در افراد 

دچار ديابت را بهبود می دهد.
داروهای بخصوصی مصرف می کنید

معمول ترين داروهايی که سطح منيزيم را در بدن کاهش می دهند داروهای ادرارآور 
هستند. داروهای ادرارآور، دفع ادرار را افزايش می دهند و با از دست رفتن آب از بدن، 
پتاسيم و منيزيم نيز از بدن دفع می شود. اما برخی از داروهای ادرارآور، سبب دفع پتاسيم 
نمی شوند. ساير داروهايی که می توانند سطح منيزيم بدن را پايين بياورند عبارتند از: 
مهارکننده های پمپ پروتون که برای درمان ريفلاکس اسيد معده به مری به کار می روند، 
آنتی بيوتيک ها و داروهای شيمی درمانی. اگر دارويی مصرف می کنيد، از پزشکتان سؤال 

کنيد آيا اين دارو باعث اختلال در تعادل منيزيم بدن می شوند يا خير.
مشکلاتی در سیستم گوارش خود دارید

اگر مشکل خاصی در گوارش خود داشته باشيد بدنتان منيزيم را به راحتی جذب 
نخواهد کرد. بنابراين احتمال اينکه دچار کمبود منيزيم شويد بيشتر می شود. اگر 
قسمتی از روده هايتان برداشته شده باشد نيز منيزيم کمتری جذب می کنيد. پزشکتان 

ممکن است توصيه کند مکمل منيزيم مصرف کنيد.
مکمل زینک )روی( مصرف می کنید

اگر مکمل زينک يا روی با دوز بالا مصرف کنيد، سطح منيزيم بدنتان افت خواهد کرد. 
زينک و منيزيم برای گيرنده های جذب در روده ها با هم رقابت می کنند. اگر زينک زيادی 
اطراف اين گيرنده ها را بگيرد، منيزيم پس زده خواهد شد. قبل از مصرف هرگونه مکملی 

با پزشک خود مشورت کنيد.
ساختار رژیم غذایی تان 

غذاهايی که می خوريد می توانند بر منيزيم قابل دسترس برای بافت ها اثر بگذارند. 
داشتن يک رژيم غذايی پُرفيبر می تواند جذب منيزيم را کاهش بدهد و رژيم غذايی کم 
پروتئين نيز همين تأثير را دارد. مصرف زياد الکل نيز می تواند منجر به کمبود منيزيم 

شود. آيا غذاهای تصفيه شده و قند زياد مصرف می کنيد؟ مصرف زياد قند و غذاهای 
تصفيه شده، احتمال کمبود منيزيم را افزايش می دهند.

تشخیص کمبود منیزیم ساده نیست
از کجا بايد بدانيد کمبود منيزيم داريد؟ شايد تصور کنيد سنجش مقدار منيزيم در 
خونتان، آزمايشی قابل اعتماد برای تشخيص کمبود منيزيم است. اما اين طور نيست! 
تنها يک درصد از منيزيم بدن شما در خونتان وجود دارد و بقيه در بافت ها هستند. يک 
آزمايش خون فقط می تواند کمبود منيزيم شديد را نشان بدهد. سطح منيزيم در خون 
شما ممکن است نرمال باشد در حالی که در واقع ميزان منيزيم در بافت هايتان به شدت 

کم باشد.
بيشتر افراد می توانند از بيشتر مصرف کردن غذاهای منيزيم دار، سود ببرند و افرادی 
که به دليل اختلالاتی در روده در معرض کمبود منيزيم هستند نيز ممکن است به مکمل 
منيزيم نيازمند باشند. اما مکمل منيزيم می تواند با برخی از داروها تداخل ايجاد کند از 
جمله برخی از آنتی بيوتيک ها، داروهای فشارخون و داروهای ادرارآور. بنابراين قبل از 

مصرف مکمل از پزشک خود اجازه بگيريد.
علائمی که نشان می دهد به احتمال زیاد دچار کمبود منیزیم هستید

کمبود انرژی
ATP، منبع اصلی انرژی در سلول های شما، بايد به يک يون منيزيم متصل شود تا 
از نظر بيولوژيکی فعال باشد. اگر منيزيم کافی نداشته باشيد توانايی بدنتان برای توليد 
انرژی کم می شود. يک فنجان قهوه يا چای سبز ممکن است به طور موقتی و کوتاه مدت 
انرژی تان را افزايش دهد؛ اما اگر به طور مرتب متوجه کمبود انرژی می شويد، با پزشک 
خود مشورت کنيد تا مطمئن شويد که تمام مواد مغذی که بدنتان به آن نياز دارد را 

دريافت می کنيد.
PMS  بدتر شدن علائم

وقتی پريود هستيد، احتمالًا علاوه بر خونريزی، با تعداد زيادی از عوارض جانبی ديگر 
نيز روبرو هستيد. اگر شما دچار گرفتگی عضلات هستيد يا علائم شديدی داريد، کمبود 
منيزيم می تواند اين مشکلات را بدتر کند. در واقع کمبود منيزيم علائم سندروم پيش از 
قاعدگی )PMS( مانند هوس کربوهيدرات، احتباس آب، عصبانيت و افسردگی را بدتر 
می کند. خبر خوب اين که برخی از غذاهای خوشمزه ای که ممکن است هنگام قاعدگی 
هوس کنيد مانند شکلات تيره، آجيل و آووکادو، همه منابع گياهی عالی منيزيم هستند.

اختلال خواب
خواب ناکافی می تواند تمرکزتان را دشوار کند، انگيزه کمتری برای انجام کارها داشته 
باشيد و روحيه تان ضعيف شود. اگر اخيراً کيفيت خوابتان از حد معمول بدتر شده است، 
ممکن است به ميزان منيزيم دريافتی روزانه تان ربط داشته باشد. منيزيم با افزايش گابا 
)گاما آمينو بوتيريک اسيد( به آرامش شما و اين که خواب عميق تری داشته باشيد، کمک 

می کند.
اشکال در تنظیم قند خون

ممکن است به سطح قند خونتان زياد اهميت ندهيد مگر اينکه ديابت داشته باشيد؛ 
اما اگر به اندازه کافی منيزيم دريافت نکنيد احتمال دارد تنظيم قند خونتان با مشکل 
روبرو شود؛ زيرا منيزيم نقش مهمی در تنظيم قند خون و عملکرد انسولين ايفا می کند. 
توجه داشته باشيد که کمبود منيزيم مداوم می تواند احتمال ابتلا به ديابت نوع 2 را 

افزايش دهد.
افسردگی

همه علائم کمبود منيزيم کاملًا جسمی نيستند. شواهدی وجود دارد که نشان 
می دهد کمبود منيزيم می تواند منجر به افسردگی شود. البته اين بدان معنا نيست 
که اضافه کردن يک مکمل ماده معدنی به برنامه ی روزانه شما باعث می شود همه 
مشکلات سلامت روان شما از بين برود؛ اما تأييد پزشک و روان پزشک برای اطمينان 
از اينکه بدن شما منيزيم مورد نياز خود را دريافت می کند، می تواند بخشی از بهبود 
سلامت روانتان باشد. برنج قهوه ای و موز راه های خوشمزه ای برای دريافت منيزيم 

هستند.
پوکی استخوان

وقتی به سلامتی استخوان خود فکر می کنيد، احتمالًا نوشيدن مقدار زيادی شير و 
خوردن مقدار زيادی پنير به ذهنتان خطور می کند زيرا لبنيات حاوی کلسيم هستند؛ اما 
منيزيم هم نقش مهمی در محافظت از سلامت استخوان ها و جلوگيری از شرايطی مانند 
پوکی استخوان دارد. در واقع دريافت بيشتر منيزيم با تراکم استخوان بيشتر همراه است 
و تأمين منيزيم مورد نياز روزانه می تواند خطر ابتلا به شکستگی استخوان را به ميزان قابل 

توجهی کاهش دهد.
گرفتگی یا انقباض عضلات

اگر با انجام يک فعاليت بدنی جديد عضله تان شروع به گرفتگی کند، خيلی جای 
نگرانی ندارد؛ اما اگر کار خاصی انجام نداده ايد و دچار درد و گرفتگی عضلات شده ايد، 
ممکن است سطح منيزيم بدنتان مقصر باشد. چرا که وقتی يک فرد کمبود منيزيم داشته 
باشد، کلسيم بيش از حد وارد سلول های عصبی شده و منجر به ايجاد گرفتگی و انقباض 

ناخوشايندی می شود.

نشانه ها و اثرات کمبود منيزيم

دلایلی که ممکن است موجب کمبود منیزیم در شما شوند

دانستنی هایی درباره اختلال عاطفی فصلی
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با حضور استاندار قم صورت گرفت

آغازاحداث خط انتقال اضطراری فاضلاب 
مسکن مهر پردیسان 

مراسم کلنگ زنی خط انتقال اضطراری فاضلاب مسکن مهر پرديسان با حضور 
استاندار و تعدادی از مسئولان قم برگزار شد.

آيين کلنگ زنی خط انتقال اضطراری فاضلاب مسکن مهر پرديسان صبح شنبه با 
حضور بهرام سرمست استاندار قم، محسن بهشتی معاون عمرانی استاندار و عبدالله 

جلالی رئيس شورای اسلامی شهر قم و جمعی از مسئولان استان برگزار شد.
مديرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در اين مراسم در سخنانی به مشکلات 
جدی دفع اصولی و بهداشتی فاضلاب پرديسان اشاره کرد و گفت: در سال های گذشته 
تلاش زيادی برای اجرای شبکه های فرعی و خطوط اصلی و فرعی فاضلاب برای رفع 

اين مشکل به انجام رسانده است.
علی جان صادق پور احداث تصفيه خانه و خط انتقال را از برنامه های آبفای استان 
برای رفع مشکلات فاضلاب پرديسان دانست و اظهار داشت: مشکل اختصاص زمين 
برای احداث تصفيه خانه رفع شده است و به زودی با انجام مراحل قانونی اعتبارات آن در 

رديف بودجه عمرانی سال آينده قرار خواهد گرفت.
وی در عين حال به برنامه ريزی های صورت گرفته برای رفع مشکل واحدهای مسکونی 
پرديسان در کوتاه مدت اشاره و خاطرنشان کرد: با بررسی هايی که انجام داديم به اين 
نتيجه رسيديم شبکه های فرعی اجرا شده را به خط انتقال فعلی فاضلاب پرديسان 
متصل کنيم. مديرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اينکه خط انتقال 
موجود حجم مقدار فاضلاب دفع شده را ندارد، گفت: برای اتصال 13 هزار واحد مسکن 
مهر که به شبکه متصل نيستند تصميم گرفتيم 4 کيلومتر از خط انتقال موجود را که 
ظرفيت لازم را ندارد تعويض کنيم. وی با بيان اينکه امروز با حضور استاندار به صورت 
رسمی اجرای اين خط لوله آغاز شد، اظهار داشت: اين پروژه با 250 ميليارد اعتبار 
ظرف 6 ماه به اجرا خواهد رسيد و به صورت موقت مشکل تمام واحدهای مسکن مهر 
و پرديسان را برطرف خواهيم کرد. صادق پور در عين حال با بيان اينکه اين پروژه به 
صورت موقتی مشکل فاضلاب پرديسان را رفع می کند، گفت: با تکميل شبکه فاضلاب 
شهر قم اين ظرفيت را در آينده از دست می دهيم و بايد تصفيه خانه فاضلاب خاص 
شهر پرديسان را به زودی احداث کنيم.استاندار قم نيز در اين مراسم ضمن قدردانی از 
زحمات صورت گرفته، خواستار تکميل هرچه زودتر اين پروژه و رفع مشکلات فاضلاب 

شهر پرديسان شد.

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان  قم:

فارغ التحصیلان جویای کار از فرصت 
طرح های  کارآموزی استقبال کنند

مديرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی  استان قم گفت:  فارغ التحصيلان دانشگاهی 
استان که جويای شغل هستند، از فرصت  طرح های کارآموزی استقبال تا با افزايش 

سطح مهارت هايشان، شرايط بهتری برای يافتن شغل مناسب خود پيدا کنند. 
مصطفی کاويانی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ايرنا، بيان کرد: متاسفانه در قم از 
طرح های کارآموزی استقبال لازم صورت نگرفته است و فارغ التحصيلان دانشگاهی 

حاضر نيستند برای افزايش مهارت های خود در اين طرح شرکت کنند.
وی افزود: اين در شرايطی است که برای افراد شرکت کننده در طرح های کارآموزی 
با  اين طرح  در  آنان می توانند ضمن شرکت  و  است  لحاظ شده  امتيازهای خوبی 
مهارت های لازم برای برعهده گرفتن مشاغل مورد نظرشان و يا راه اندازی يک کسب 
و کار موفق آشنا شوند. وی ادامه داد: به نظر می رسد در مراکز علمی و دانشگاه ها،  
برای تقويت روحيه کارکردن در ميان جوانان تلاش های لازم صورت نمی گيرد و به همين 
دليل تعداد قابل توجهی از فارغ التحصيلان حاضر نيستند برای کسب درآمد در کارهای 

مختلف مهارت بياموزند، بلکه تنها به دنبال مشاغل خاص و مديريتی هستند.
کاويانی گفت:  شرکت درطرح های کارآموزی و افزايش مهارت های شغلی، بهترين 
فرصت برای فارغ التحصيلان دانشگاهی است که با فضای واقعی کسب و کار آشنا 
شوند و بتوانند درآمدزايی مناسبی برای خود داشته باشند. وی بيان کرد:  رشد و توسعه 
اقتصاد ايران با حضور موفق جوانان تحصيل کرده در عرصه کار و توليد فراهم می شود و 
اگر اين قشر مولد جامعه،  مهارت های لازم برای انجام مشاغل مختلف مورد نياز کشور را 
نداشته باشد،  مانع جدی در اين مسير ايجاد خواهد شد.وی ادامه داد: عدم هماهنگی 
نظام آموزشی کشور با شرايط امروز بازار کار،  از جمله مسائل جدی اقتصاد ملی است که 
يکی از راهکارهای رفع آن استقبال جوانان تحصيل کرده از فرصت طرح های کارآموزی 
و افزايش سطح مهارت های شغلی خود است. مديرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم 
گفت: رسانه ها بايد مزايای شرکت در طرح های کارآموزی را برای فارغ التحصيلان تبيين 
و آنان را به سمت استقبال از اين طرح تشويق کنند، در اين صورت با آموزش مهارت های 

شغلی، بازار کار تحصيل کردگان دانشگاهی روز به روز بهتر می شود.

معاون استاندار قم:

اعتبار انشعابات مدارس در بودجه ساخت 
فضاهای آموزشی دیده شود

معاون سياسی، امنيتی و اجتماعی استانداری قم با اشاره به مشکل هميشگی 
انشعابات مدارس گفت: اعتبارات مربوط به انشعابات آب، برق و گاز مدارس بايد در 

بودجه ساخت فضاهای آموزشی ديده شود.
بيژن سلميان پور روز شنبه در جلسه شورای آموزش وپرورش استان قم بيان کرد: 
ازآنجايی که اعتباری برای انشعابات مدارس دولتی و خير ساز در بودجه های عمومی 

ديده نمی شود، اين موضوع همواره يکی از مشکلات اصلی مدارس به شمار می آيد.
رئيس سازمان برنامه و بودجه قم نيز با اشاره به مصوبه شورای برنامه ريزی استان در 
واگذاری 9 قطعه زمين با کاربری آموزشی بيان داشت: اعتبارات اين طرح ها از محل 
تملک تامين و پرداخت می شود. محمود نوربخش ادامه کرد: تخصيص اعتبارات به 
صورت نقد در رابطه با مساله انشعابات مدارس يکی از محدوديت های استان و در سطح 
کشور است. وی بيان داشت: اعتبارات نوسازی انشعابات مدارس می تواند با استفاده 
از اسناد و اوراق خزانه تامين شود. وی عنوان کرد: بايد فرهنگ و رويه استفاده از اورق و 
اسناد خزانه در دستگاه های خدمات رسان در خدمات دولتی نهادينه شود. ئيس اداره 
تحقيق و پژوهش آموزش وپرورش استان قم نيز در اين جلسه تصريح کرد: برنامه »معلم 

پژوهنده« يکی از ويژه برنامه های آموزش وپرورش در طول هفته پژوهش خواهد بود.
امير ملاحسينی اضافه کرد: سال گذشته بيش از يک هزار تن از فرهنگيان استان 
در طرح معلم پژوهنده شرکت کردند که از افراد برگزيده و پژوهشگر در اين هفته تقدير 

خواهد شد.

رییس مجمع خیرین مدرسه ساز قم:

 2۶ واحد جدید آموزشی در قم به بهره 
برداری می رسد

رييس مجمع خيرين مدرسه ساز قم گفت: 26 واحد جديد آموزشی در سطح استان در 
حال احداث است که تا مهرماه سال آينده به بهره برداری می رسد. 

سيد ناصر اعلايی روز شنبه در جلسه شورای آموزش وپرورش قم بيان کرد: ظرفيت و 
توان استان در احداث فضاهای آموزشی بسيار بيشتر از وضعيت کنونی است.

وی ادامه داد: عدم واگذاری زمين، مهم ترين مشکل در استان قم در احداث فضاهای 
آموزشی به ويژه در مناطق پرتراکم دانش آموزی است.

وی تصريح کرد: کمبود مدرسه در منطقه جمکران و شهرک فاطميه به صورت جدی 
احساس می شود و درصورتی که به فضاهای اين مدارس اضافه نشود در 2 سال آينده 

مدارس اين منطقه در سه نوبت بايد فعاليت کنند.
وی خاطرنشان کرد: مشکل در انشعابات مجموعه دستگاه های خدمات رسان نيز 

مشکل ديگر خيرين مدرسه ساز قم در احداث فضاهای آموزشی است.
مديرکل نوسازی و تجهيز مدارس استان قم نيز بيان داشت: برای تسريع در تأمين و 
واگذاری زمين برای افزايش فضاهای آموزشی استان بايد معاونت عمرانی استانداری 

قم ورود پيدا کند.
محسن پورگليان اضافه کرد: در آموزش پرورش بودجه ای برای نوسازی انشعابات 
خارج از مدرسه وجود ندارد و همين مساله نيز سبب ايجاد مشکل در بهبود وضعيت 

مدارس استان شده است.
وی عنوان کرد: درصورتی که توسعه انشعابات خارج از مدرسه در قالب اوراق سنجيده 

شود امکان بهبود اين وضعيت وجود دارد.
پورگليان گفت: تحويل انشعابات تا درب مدارس وظيفه قانونی دستگاه های خدمات 

رسان است و آموزش وپرورش نيز هزينه اين اتصالات را پرداخت کرده است.

اجتماعی

 شهردار تهران: 

هیچ عقل سلیمی موافق افزایش کرایه های 
حمل و نقل عمومی نیست

 شهردار تهران با ناصحيح خواندن خبر صندلی فروشی اتوبوس های پايتخت گفت: 
در اين شرايط سخت هيچ عقل سليمی موافق افزايش کرايه های حمل و نقل عمومی و 

فروش صندلی های اتوبوس نيست و به آن سمت نمی رود.
پيروز حناچی روز شنبه در آئين بهره برداری از فاز نخست بزرگراه ۷6 متری شهيد کاظم 
نجفی رستگار در جمع خبرنگاران در خصوص فروش صندلی های اتوبوس ها نيز توضيح 

داد: اصل خبر صحيح نبود و در توئيتی که منتشر کردم توضيحات لازم را دادم.
وی ادامه داد: خبری که منتشر شده بود در حاشيه يکی از نمايشگاه ها بود که اگر 
ميزان ظرفيت استفاده از اتوبوس افزايش پيدا کند، می توانيم اين طرح را نيز اجرايی 
کنيم. شهردار تهران درباره سهميه بندی بنزين و توسعه حمل و نقل عمومی پايتخت 
گفت: دراين خصوص قرار بود جلسه ای با دولتمردان داشته باشيم و دولت هم پيگير 

است که از طريق تعمير، بازسازی و ورود اتوبوس های جديد اقدامات لازم انجام شود.
وی اظهار اميدواری کرد که تا هفته آينده در اين خصوص اطلاع رسانی می کنيم.

شهردار تهران در خصوص افتتاح پروژه رستگار نيز گفت: امروز فاز اول بزرگراه ۷6 متری 
نجفی رستگار افتتاح شد و با بهره برداری از اين پروژه يکی از مسيرهای ارتباطی مهم 
جنوب شرقی تهران گشايش يافت. وی ادامه داد: مسافرانی که از جنوب به شرق تهران 
و جاده امام رضا)ع( می روند ديگر نياز نيست که از مسيرهای مسکونی طی مسافت کنند 
و با افتتاح اين پروژه آرامشی در محله مشيريه ايجاد شد. حناچی در خصوص افتتاح 
پروژه های جديد در تهران نيز گفت: پروژه ها با توجه به محدوديت منابع اولويت بندی 

شده اند و تا آخر امسال پروژه گيشا به بهره برداری می رسد.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت مازندران :

افزایش قیمت کالاهای فصلی ارتباطی با نرخ 
بنزین ندارد

 مديرکل صنعت، معدن و تجارت مازندران گفت که قيمت کالاهای فصلی همچون ميوه 
و تره بار تابع عرضه و تقاضا و دوره توليد است و هيچ ارتباطی با اصلاح نرخ بنزين ندارد. 

حسينقلی قوانلو افزود: قيمت و ميزان کالاهای فصلی همچون تره بار و ميوه متاثر از 
فصل برداشت است و طبيعی است که برخی از آنها در فصل سرما و يا گرما با افزايش 

قيمت رو به رو بشوند. 
وی با بيان اينکه افزايش قيمت بنزين هيچ ارتباطی با محصولات کشاورزی موجود در 
بازار ندارد، گفت: مردم بايد حساب کالاهای فصلی را از افزايش قيمت بنزين جدا کنند و 

نبايد فريب برخی جوسازی های احساسی را بخورند. 
مديرکل صنعت مازندران همچنين به نرخ برخی ميوه های فصلی اشاره کرد و اظهار 
داشت: بيشترين انتقادات مردم در روزهای اخير مربوط به افزايش نرخ گوجه در بازار 
است که ريشه آن در توليد و توزيع فصلی است و اتفاقا همه ساله هم از ماه آذر تا اوسط 

دی مردم شاهد افزايش قيمت اين محصول هستند. 
قوانلو با اظهار اين که گوجه توليد جنوب کشور در مقدار انبوه هنوز وارد بازار نشده و 
سال های قبل هم با ورود محصول اين مناطق، قيمت گوجه شکسته می شد، گفت: 
اگر قيمت ميوه و تره بار تابع نرخ بنزين بوده باشد، ما بايد در ساير محصولات هم افزايش 
قيمت را تجربه می کرديم در حالی که در بازار مرکبات به خاطر قرار گرفتن در دوره اوج 

برداشت با کاهش قيمت مواجه هستيم.
وی با بيان اينکه علت اصلی افزايش قيمت گوجه بارندگی های اخير در کشور بود، 
افزود: به دليل بارندگی، عملا دستگاه های برداشت گوجه که عمدتا خودکار هستند 

کارايی ندارند و مزرعه داران نمی توانند برداشت انجام دهند.
مديرکل صنعت مازندران بيشترين کشت گوجه را در استان های گلستان، زنجان ، 
قزوين ، همدان ، کرمان و خوزستان عنوان کرد و گفت: کاهش توليد به دليل آغاز سرما 
و همچنين کاهش عرضه ناشی از بارندگی و مشکل در برداشت عوامل اصلی افزايش 
قيمت اين محصول است .  وی همچنين به واکنش مردم به افزايش قيمت محصولات 
فصلی اشاره کرد و گفت: متاسفانه ذائقه مردم تغيير کرده است و انتظار دارند در تمام 
فصول محصولات را به طور ثابت مصرف کنند.  قوانلو جوسازی به بهانه افزايش قيمت 
بنزين را احساسی و مضر دانست و افزود: تقريبا نوسانات بازار تره بار و ميوه همانند سال 

های گذشته است و مردم نبايد نگران باشند.
اين مسئول حوزه توليد و توزيع مازندران با اعلام اين که شرايط بازار استان با ثبات است، 
گفت: با گرم تر شدن هوا شاهد کاهش قيمت برخی سيفی جات و سبزی جات خواهيم 
بود.  قوانلو همچنين نوسان قيمت ساير کالاها در بازار را هم کمتر از 10 درصد اعلام کرد 
و افزود که با توجه به قرار گرفتن در فصل سرما و همچنين عدم افزايش قيمت کالاها در 

طول سال ، اين ميزان افزايش عادی است. 

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان البرز :

منابع زیرزمینی آب جوابگوی توسعه البرز نیست
 مدير عامل شرکت آب منطقه ای استان البرز اعلام کرد که منابع آب های زير زمينی اين 

استان جوابگوی رشد جمعيت و توسعه بيشتر اين استان نيست.
داود نجفيان اظهارداشت: اگر بدرفتاری و شيوه نادرست برداشت از سفره های زير 
زمينی به اين روال ادامه يابد آينده خوبی برای البرز متصور نيست. وی با اشاره به اينکه 
نگاه مسوولان استانی و کشوری برای جلوگيری از رشد و توسعه بيشتر البرز ضروری است،  
گفت: می بايست سفيران بخش آب  شامل دانش آموزان، معلمان و ديگر افراد شيوه درست 
مصرف کردن آب را در بين جامعه ترويج کنند. نجفيان خاطرنشان کرد: ضرورت دارد تا 
بخش آب استان البرز بازنگری کلی به وجود آيد . مديرعامل شرکت آب منطقه ای البرز  در 
بخش ديگری از سخنانش با اشاره به اجرای طرح  طرح داناب در کشور و البرز،  خاطرنشان 
کرد: طی 10 سال گذشته اين طرح آغاز شده که خروجی آن منجر به تاليف کتاب انسان 
و محيط زيست که در پايه اول متوسطه تدريس می شود. مدير عامل شرکت آب منطقه ای 
البرز اظهارداشت: هدف از تاليف و تدريس اين کتاب بالا بردن آگاهی دانش آموزان نسبت 
مشکلات و کمبودهای آب های سطحی و سفره های زير زمينی است. وی بيان داشت: در 
کتاب مذکورهمه ساله  در مورد مسائل زيست محيطی ، کمبودها ، منابع آبی و چالش های 
اين بخش به خوبی مطالبی تدوين شده است که می توان از آن به عنوان يکی از دستاوردها 
و ميوه طرح داناب ياد کرد. نجفيان افزود:قرار است، ا تاق فکر با حضور 15 دانش آموز که 
طرح های دانش آموزی نجات آب را ارائه کرده اند در شرکت آب منطقه ای استان البرز 
تشکيل شود. استان البرز با مساحت پنج هزار و 800 کيلومتر مربع و جمعيت حدود سه 
ميليون نفری  يکی از مناطق پرمصرف  کشور در زمينه آب شناخته شده است. اين استان 
با برخورداری از 2 سد بزرگ تامين کننده آب آشاميدنی پايتخت و بخش کشاورزی استان 

قزوين است ضمن آنکه بخشی از صنايع البرز آب بر می باشد. 
 

مدیرکل راه و شهرسازی لرستان:

۱۰ طرح بازآفرینی شهری لرستان امسال 
بهره برداری می شود

 مديرکل راه و شهرسازی لرستان گفت: 10 طرح بازآفرينی شهری امسال در بافت های 
فرسوده و ناکارآمد شهرهای استان بهره برداری می شود.

رضا خالقی افزود:  امسال چهار طرح در محلات هدف بازآفرينی شهرهای استان بهره 
برداری شده و 10 طرح جديد نيز در خرم آباد، بروجرد، اليگودرز و دورود افتتاح خواهد 
شد. وی با اشاره به اينکه اجرای پروژه های فرهنگی، آموزشی، خدماتی و بهداشتی در 
اين مناطق، کيفيت زندگی را افزايش می دهد اظهار داشت:  تيرماه امسال عمليات 
اجرايی  احداث مدرسه 9 کلاسه محله درب  دلاکان در بافت تاريخی شهر خرم آباد 
نيزآغاز شده است. وی گفت: بر اساس برنامه ريزی های انجام شده پروژه های کانال 
سنگی جمع آوری آبهای سطحی کرگانه، کانال دفع آبهای سطحی فلک الدين، ديوار 
حائل گل سفيد، بهسازی گذر تاريخی فردوسی و مرمت خانه تاريخی چنگايی در بافت 
ناکارآمد شهر خرم آباد تا پايان امسال به بهره برداری می رسد. مديرکل راه و شهرسازی 
لرستان ادامه داد:  پروژه بهسازی محله خوشبين در بافت ميانی شهر بروجرد نيز در حال 
اجرا است که انتظار می رود با همکاری مطلوب شهرداری تا تير ماه سال آينده به بهره 
برداری برسد. خالقی گفت: همچنين  در راستای بهبود وضعيت معابر واقع در محلات 
هدف بازآفرينی شهرهای استان يکهزارو 820 تن قير رايگان به ترتيب در اختيار شهرداری 
است. 901هکتار  گرفته  قرار  اليگودرز  و  بروجرد  دورود،  کوهدشت،  آباد،  خرم  های 
محدوده بافت ناکارآمد ميانی، 80۷ هکتار سکونتگاه غيررسمی و 343 هکتار بافت 

تاريخی در سطح شهرهای استان لرستان شناسايی و مطالعه شده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان :

دو میلیون اصله نهال در گیلان غرس می شود
 مديرکل منابع طبيعی و آبخيزداری گيلان از کاشت دو ميليون اصله نهال در استان تا 
پايان امسال خبر داد. محسن يوسف اظهار داشت :  با مشارکت مردم، طبيعت دوستان 
و جنگلبانان گيلان، تا پايان امسال ، بيش از سه هزار هکتار از اراضی ملی استان نهال 
کاری و به اراضی جنگل کاری دست کاشت تبديل می شود. وی با بيان اينکه اين اقدام در 
سيزده شهرستان استان و به منظور توسعه فضای سبز و درختکاری در اراضی ملی مستعد 
که از قبل شناسايی شده، انجام می شود، تصريح کرد: حدود يک ميليون و 200 هزار 
اصله نهال از اين تعداد مربوط به گونه های جنگلی و مابقی  آن مربوط به کاشت صنوبر و 
زراعت چوب است. وی، با تاکيد بر اهتمام ويژه اداره کل منابع طبيعی و آبخيزداری گيلان  
در حوزه زراعت چوب، جنگل کاری و کاشت نهال تصريح کرد:  علاوه بر اعتبارات استانی 
امسال بالغ بر 2.5 ميليارد تومان از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی برای کاشت 33۷ 
هزار اصله نهال در سطح حدود 565 هکتار از عرصه های استان پيش بينی شده است که 

از اين منابع برای پيشبرد برنامه جنگل کاری استفاده خواهيم کرد.

مینا اینانلو

 در ميان عوامل متعددی که موجب به تاخير افتادن ازدواج جوانان می شود، اقتصاد 
زيربنايی ترين و مهمترين عامل شناخته می شود. اين امر ريشه در ميزان هزينه و 

درآمدها و برآورد تناسب اين دو با يکديگر دارد.
ازدواج به عنوان يکی از وقايع مهم حياتی که از نظر اجتماعی همچون پيوندی با 
ثبات و هدفمند بين زن و مرد در بستر خانواده شناخته می شود در سال های اخير 
دچار تغيير و تحولات عميقی در تمامی ابعاد شده است. آمار موجود نشان می دهد 
ميانگين سن ازدواج رو به افزايش است و اين امر با وضعيت اشتغال، بيکاری، مسکن، 
تورم، افزايش سطح توقعات، ادامه تحصيل دانشگاهی و.... بی ارتباط نيست. علاوه بر 
اين موارد بايد تغيير نگرش ها به پديده ازدواج و تفاوت در نظام ارزشی و قداست تشکيل 
بنيان خانواده را نيز افزود که همگی دست به دست داده تا نه تنها ميزان تجرد قطعی در 

جامعه افزايش داشته باشد بلکه حتی سن افراد برای ازدواج نيز افزايش يابد.
ازدواج چیست؟

در فرهنگ معين »ازدواج رابطه ای حقوقی است که برای هميشه يا مدتی معين، به 
وسيله عقد مخصوص بين زن و مرد حاصل شده و به آنها حق می دهد که از يکديگر 
تمتع جنسی ببرند«. در تعريفی ديگر »ازدواج و زندگی زناشويی يک پديده طبيعی 
قراردادی است«. )شهيد مطهری، 135۷(. همچنين برخی ازدواج را فرآيندی از کنش 
متقابل بين يک مرد و يک زن؛ برخوردی دراماتيک بين فرهنگ )قواعد اجتماعی( 
و طبيعت )کشش جنسی( و پيوندی دائمی ميان دو جنس مخالف می دانند که در 
يک چارچوب رسمی و قانونی مجاز به برقراری مناسبات جنسی می شوند)رضوی و 

ديگران، 1381: ص8(. 
آمارها در خصوص ازدواج، سن ازدواج و تجرد قطعی چه می گویند؟

اگر آمارهای مربوط به ازدواج را بررسی کنيم متوجه می شويم طی يک دهه اخير از 
ميزان ازدواج کاسته شده است. بطوريکه از 881592مورد ازدواج در سال 138۷ به 
549861مورد در سال 139۷ کاهش داشته است. کاهش معنادار ميزان ازدواج طی 
سال های مختلف نشان می دهد بايد عوامل اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی مختلفی 
در اين زمينه نقش داشته باشند که نه تنها در ميزان ازدواج تاثير گذار بوده  بلکه در بالا 

رفتن سن ازدواج و روی آوردن افراد به تجرد قطعی هم موثر بوده اند.
همچنين ميانگين سن ازدواج طی يک دهه اخير نشان می دهد ميانگين سن  ازدواج 
از سال 138۷تا سال 139۷ افزايش داشته است. بطوريکه برای مردان ميانگين سن 
ازدواج در سال 138۷ عدد 26.9 و برای زنان 22.4 بوده و در سال 139۷ سن ازدواج 
مردان به 2۷.5 و برای زنان 23.4 مورد بوده که نشان از افزايش سن ازدواج در هر دو 
گروه جنسی دارد. هر چند طی سال ها اين شاخص با نوساناتی همراه بود اما تغييرات 
چشمگير و قابل توجهی نبوده و تنها امری که در اين آمار مشاهده می شود بالارفتن 
سن ازدواج در ميان جوانان)دختر و پسر ( است که اين موضوع خود می تواند دلايل 
و  تبعات و پيامدهای خاصی نظير افزايش مسائل و آسيب های اجتماعی، بالا رفتن 
سن باروری، کاهش جمعيت، حرکت هرم جمعيتی به سمت سالخوردگی و مشکلات 

سالمندی و مواردی از اين دست باشد.
همچنين موانع پيش روی ازدواج جوانان در ميزان تجرد قطعی نيز تاثير گذاشته است. 
در دانش جمعيت شناسی واژه تجرد قطعی برای جمعيتی به کار گرفته می شود که 
بدون حتی يک بار ازدواج وارد سن 40 سالگی شده اند و از آنجا که احتمال مجرد بودن 
اين افراد بسيار بيشتر از ازدواج است در محاسبه شاخص تجرد قطعی از آمار اين بخش 
از جامعه بهره می برند و ورود به سن 50 سالگی احتمال ازدواج را تقريبا به صفر نزديک 
می کند. آمارها نشان می دهند تجرد قطعی که در سال 13۷5 برای مردان حدود 
1/1درصد و برای زنان 2/1 درصد بوده، در سال 1395 به 3/2 درصد برای مردان 
و ۷/3 درصد برای زنان رسيده است. اين آمارها نشان می دهند روند افزايشی تجرد 

قطعی در زنان بسيار بيشتر از مردان بوده است.
در توضيح اين امر، جدای از اينکه ادامه تحصيلات خصوصا تحصيلات عالی در 
سطوح کارشناسی ارشد ودکتری و همچنين استقلال مالی و موفقيت در حرفه در بالا 
رفتن سن زنان برای ازدواج و مساله تجرد قطعی آنها تاثير داشته، بايد عوامل  مختلف 
جمعيت شناختی را در نظر گرفت. به اين معنا که يکی از معيارهای ازدواج وجود فاصله 
سنی مناسب حدود 5 و يا 6 سال است. رعايت اين نکته طبيعتا سبب می شود عده ای 
از دختران که در سن ازدواج هستند از اين فرصت برخوردار نباشند و در نتيجه زمينه 

تجرد آنها فراهم شود.
هزینه های سرسام آور زندگی و گریز جوانان از ازدواج

در خصوص کاهش ميزان ازدواج، بالارفتن سن ازدواج و روی آوری جوانان به تجرد 
قطعی، عوامل مختلفی دست به دست يکديگر داده اند تا اين شرايط به وجود آيد؛ 
تغييرات سبک زندگی، شرايط نامساعد اقتصادی، عدم وجود سازوکارهای حمايتی، 
مغفول گذاشتن قوانين تشويقی ازدواج و سنگ اندازی هايی در زمينه تسهيل ازدواج 
همراه با عوامل ديگر موجب شده اند تا روند افزايش سن ازدواج در يک دهه گذشته با 
سرعت بيشتری به رشد خود ادامه دهد. همين امر نيز موجب افزايش نرخ تجرد قطعی 

در ايران شده و تبعات جمعيتی نامطلوبی را به کشور تحميل می کند.
در ميان عوامل مختلف اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی بازدارنده ازدواج، عوامل 
اقتصادی به عنوان کليدی ترين عامل در اين گزارش در نظر گرفته شده است؛ به 
گونه ای که با برآوردهای هزينه های زندگی و محاسبه نسبت درآمدها و هزينه های يک 
خانوار شهری، تاثير آن در استقبال افراد از ازدواج و تشکيل خانواده مورد بررسی قرار 

گرفته است.
بر اساس طرح هزينه و درآمد خانوارهای شهری مرکز آمار ايران، متوسط هزينه 
کل يک خانوار شهری در سال 139۷، 39 ميليون و 322 هزار و ۷00 تومان برآورد 
شده است. يعنی ماهيانه بطور کلی متوسط هزينه خانوارهای شهری 3 ميليون و 
2۷6 هزار و 891 تومان است. اين در حالی است که جدول آماری زير نشان می دهد 
متوسط هزينه های خانوارهای شهری از سال 1391 تا 139۷ افزايش داشته است. 
بطوريکه از 16 ميليون و 428 هزار و 100 تومان در سال 1391 به 39 ميليون و 322 
هزار و ۷00 تومان در سال 139۷رسيده است. افزايش متوسط هزينه کل يک خانوار 
شهری نشان می دهد در طی زمان بر اساس تغييرات و دگرگونی های اجتماعی، 
اقتصاد نيز دستخوش تغييرات شده و اين تغييرات در هزينه ها و درآمدهای مردم جامعه 

خود را نشان می دهد.
همچنين بر اساس طرح هزينه و درآمد خانوار شهری مرکز آمار ايران متوسط هزينه 
خوراکی هر خانوار شهری در سال 139۷، 9 ميليون و 450 هزار و 500 تومان است 
که اگر بخواهيم ماهيانه آن را برآورد کنيم بايد بگوييم تقريبا ماهيانه برای يک خانوار 

با توجه به  متوسط سه نفره حدود 800 هزار تومان است. آمارها نشان می دهند 
وضعيت اقتصادی و شرايط کنونی جامعه، متوسط هزينه خانوارهای شهری طی 
يکسال نيز افزايش يافته و اين مقدار از 4 ميليون و 45۷ هزار از سال 1391 به ۷6 
ميليون و ۷50 هزار تومان در سال 1396 و 94 ميليون و 505 هزار تومان در سال 

139۷ افزايش يافته است.
متوسط هزینه های غیر خوراکی یک خانوار شهری

براساس برآوردهای مرکز آمار ايران، متوسط هزينه های غير خوراکی يک خانوار 
شهری در سال 139۷، 29 ميليون و 8۷2 هزار و 200 تومان است که نسبت به سال 
1391 که حدود 11 ميليون و 9۷1 هزار و 100 تومان بوده، رشد داشته است. افزايش 
قيمت های اقلام خوراکی و غير خوراکی در حالی است که ميزان درآمدهای افراد 
جامعه تغيير چندانی نکرده و عدم تناسب هزينه ها با درآمدها سبب شده بسياری از 

خانوارها قادر به تامين بسياری از اقلام نباشند.
متوسط درآمد سالانه یک خانوار شهری

آمارها نشان می دهند درآمدها از سال 1391 تا سال 139۷ افزايش داشته، بطوريکه 
از 16 ميليون و ۷24 هزار و 100 تومان به 43 ميليون و 490 هزار و 500 تومان افزايش 
داشته است. اگر بخواهيم اين عدد را بر حسب ماهيانه برآورد کنيم بايد بگوييم درآمد 
ماهانه هر خانوار شهری حدود 3 ميليون و 624 هزار و 208 تومان شده است. هر 
چند در نگاهی کلی درآمدها افزايش داشته اما با توجه به شرايط اققتصادی کنونی و 
بحران های اقتصادی، اين عدد افزايش چشمگيری نبوده و با هزينه های ماهيانه که 
در جداول فوق محاسبه شد يعنی )3 ميليون و 2۷6 هزار و 891 تومان( تناسب لازم را 

نداشته و امکان پس انداز برای خانوارهای شهری وجود ندارد.
قیمت هر متر مربع واحد مسکونی

تهيه مسکن و اجاره آن از اوليه ترين و مهمترين نيازهای زوج های جوانان محسوب 
می شود. اما آمارها بر اساس طرح درآمد و هزينه خانوارهای شهری مرکز آمار ايران 
نشان از بالا رفتن هزينه مسکن و اجاره خانه ها دارد. در سال 139۷ زوج های ايرانی 
بطور متوسط بيش از 14 ميليون و 600 هزار تومان بابت مسکن هزينه کرده اند. 
بطور کلی مسکن حدود 45 درصد از هزينه های غير خوراکی کل خانوارهای ايرانی را 
تشکيل می دهد اما اين عدد برای خانوارهای دو نفره به بيش از 52 درصد می رسد. از 
طرفی قيمت هر متر مربع واحد مسکونی در تهران در اولين ماه پاييز امسال 12 ميليون 
و ۷20 هزار بوده و تسهيلات بانکی با مقدار 160 ميليون نمی  تواند در اين مورد قابل 
توجه و حلال مشکلات باشد. در شرايطی که ميانگين قيمت مسکن در پايتخت نسبت 
به سال گذشته تقريباً دو برابر شده است، بخشی از تقاضای خريد در ماه های آينده 
ناگزير روانه بازار اجاره می شود و از تعداد زوجينی که با استفاده از وام خانه اولی ها در 
اولويت هستند، کاسته خواهد شد و بر تقاضای اجاره افزوده می شود. طبيعی است 
که هزينه های تشکيل زندگی تنها منوط به اسباب و اثاثيه و جهيزيه نيست و بايد  های 
برگزاری جشن و تشريفات مربوط به آن را نيز اضافه کرد که گاه به چندين ميليون تومان 

می رسد.
آمار در خصوص بیکاری در جامعه چه می گوید؟

همه اينها در حالی است که نرخ بيکاری نيز در جامعه افزايش يافته است. آنچنان 
که آمار بيکاری منتشر شده توسط مرکز آمار ايران نشان می دهد از سال های 1390 تا 
1396 جمعيت بيکاری با متوسط رشد سالانه ی 1/8 درصدی از دو ميليون و 8۷۷ 
هزار و 608 نفر در سال 1390 به سه ميليون و 210 هزار و 206 نفر در سال 1396 
افزايش يافته است. افزايش بيکاری خصوصا در ميان زنان، نبود شغل مناسب و مرتبط 
با علايق افراد همراه با درآمدهای ناچيز، افراد را در خصوص تامين ملزومات و مقدمات 
زندگی با مشکل رو به رو می کند و رغبت تشکيل خانواده و ازدواج را همراه با موجی از 

نا اميدی ها کاهش می دهد.
سخن نهایی

بود.  کنونی جامعه  اقتصادی  از وضعيت  يافته ها گذشت حکايتی  اين  در  آنچه 
وضعيتی که می تواند در بسياری از تصميمات مهم و سرنوشت ساز زندگی تاثيرگذار 

باشد و ميل و رغبت افراد را نسبت به برخی مسايل افزايش و يا کاهش دهد. 
معمولًا افراد طبق نظريه »کنش مدلل« و »عقلانيت پارامتريک« با برآورد هزينه ها 
و زيان ها اقدام به فعاليتی می کنند. قطعا وقتی جوانان محاسبه انگشت شمار از 
هزينه های زندگی اعم از مايحتاج اوليه و مسکن با توجه به وضعيت اقتصادی کنونی 
و نيز وضعيت شغلی می کنند از ازدواج و تشکيل خانواده گريزان می شوند و در نتيجه 
سن آنها برای ازدواج و يا روی آوری آنها به تجرد قطعی افزايش می يابد. هر چند دولت 
با توجه به شرايط جامعه وام های ازدواج و برخی تسهيلات را افزايش داده اما اين امر 
تضمين کننده شروع  يک زندگی نيست و نمی تواند مشوق کافی برای ازدواج باشد و 
جامعه را از بحران تجرد قطعی و به طور اخص کاهش ازدواج نجات دهد. لذا لازم است 

در اين زمينه تاملی ژرف صورت بگيرد و سياستگذاری های راهگشاتر انجام شود.
منابع:

ناک، استيون، ازدواج در زندگی مردان، ترجمه سعيد غفاری، انتشارات گوهر کمال، 
1382- رضوی، نجما و ديگران، بررسی وضعيت ازدواج جوانان، گزارش ملی جوانان، 

نشر سازمان ملی جوانان، 1381
مطهری، مرتضی، نظام حقوق زن در اسلام: انتشارات صدرا، 135۷

بررسی موانع ازدواج

مظنه دخل و خرج در پیوند مقدس

»شناخت پيش از ازدواج« به قدری اهميت دارد که 
 می تواند ميزان موفقيت يا ناموفق بودن ازدواج را تعيين 
کند؛ در واقع زوجين پيش از ازدواج و برای شناخت از 
يکديگر بايد درباره زندگی آينده، تعاملات، علايق، رفتار 
و ديگر مسائل مهم با يکديگر صحبت کنند، اما آنها 
چگونه باهم آشنا شوند، چه بگويند و چگونه بگويند؟ چه 

بپرسند و چگونه بپرسند؟.
در اين رابطه گوهريسنا انزانی- روانشناس ، با بيان 
اينکه زوجين پيش از ازدواج طی دو مرحله می توانند 
نسبت به همسر آينده شان شناخت کافی پيدا کنند، 
افزود: در مرحله اول زوجين بايد با همراهی متخصصان 
تست های روانشناسی انجام دهند و در مرحله دوم نيز 
خود را افشا) افراد خصوصيات خود را برای يکديگر افشا 
می کنند و مذاکره ای دوطرفه و متقابل ميان آنها برقرار 

می شود( کنند.
برای  روش  بهترين  خودافشايی  اينکه  بيان  با  وی 
می شود،  محسوب  ازدواج  از  پيش  مرحله  در  آشنايی 
تاکيد کرد: در اين روش افراد بايد با موضوعات ساده 
معرفی خود را آغاز و با گذشت زمان و بعد از کسب اعتماد 
بيشتر، مسائل مشکل تر و پيچيده تر خود را برای يکديگر 
مطرح کنند. البته در اين روش لازم است زن و مرد در 
ابتدا شناخت کاملی از خود و ميزان توقعات شان داشته 
باشند و سپس خصوصيات و توقعات خود را برای فرد 

مقابل بازگو کنند. 
که  موضوعاتی  مهم ترين  ادامه  در  روانشناس  اين 
زوجين بايد پيش از ازدواج درباره آن با يکديگر صحبت 
کنند را تشريح کرد و يادآور شد: سرگرمی ها و علايق 
است  مسئله ای  مهم ترين  هيجانات  با  مقابله  نحوه  و 
که در اين زمينه بايد ميان زوجين مطرح شود؛ اينکه 
سرگرمی های مورد علاقه هر يک از طرفين چيست؟ و 
برای مقابله با هيجانات و احساسات خود از چه روشی 
استفاده می کنند؟. بيان اين موضوعات باعث می شود 
آنها در زندگی مشترک بتوانند با ايجاد احساس خوب با 

هم، روزها و لحظات بهتر و شادتری را تجربه کنند.
انزانی همچنين بيان انديشه ها، باورها و اصول دينی را 
نيز از موضوعات مهم ديگری عنوان کرد که بايد پيش از 
ازدواج مطرح شود و گفت: باورهای دينی مانند اعمال 
فعاليت های واجب و مستحب، اعتقادات دينی نسبت 
به گناهان کلامی )دروغ، غيبت، تهمت و...(، نوع نگاه 
به گناهانی مانند خوردن مال يتيم، اسراف و... می تواند 

موجب آشنايی بيشتر زوجين شود.
باورها و  بايد درباره  اين روانشناس، زوجين  به گفته 
نيز  رفاقت  و  دوست  به  نسبت  خود  فردی  ارزش های 
گفتگو کنند؛ اينکه دوستان آنها دارای چه خصوصيات 
اخلاقی هستند و در چه شرايطی با دوستان شان قطع 
اهميت  و  دوست  به  اعتماد  ميزان  می کنند؟  رابطه 
دوستی و رابطه ای که از همسر آينده خود درباره دوستی 
دارند چيست؟ و رابطه با دوستانشان چقدر از زندگی 

مشترک شان را در برمی گيرد؟.
وی همچنين مطرح کردن اهداف، ارزش ها و الگوهای 
فردی را نيز از ديگر موضوعات مهم برشمرد و تصريح کرد: 
زوجين پيش از ازدواج بايد درباره اهداف و برنامه های 
خود در حوزه اقتصادی، تحصيلی، اجتماعی، شغلی و 
معنوی و ميزان زمان و انرژی که قرار است برای رسيدن 
به آن صرف کنند و... با يکديگر صحبت کنند. در صورتی 
که آنها با يکديگر تفاهم نداشته باشند، در زندگی مشترک 
بيشترين ميزان آسيب را تجربه می کنند. همچنين در 
اين راستا بايد الگوها و ارزش های خانوادگی مانند ميزان 
)ميزان  اقتصادی  مسائل  حجاب،  مذهب،   تحصيل،  
وام،  قرض،  پس انداز،  ميزان  جهيزيه، مهريه،  درآمد، 

مسکن و شراکت(، شغل، ادب و آيين های خانوادگی،  
کيفيت روابط خانوادگی، ميزان استقلال و وابستگی به 
اعضای خانواده، روش حل اختلاف در خانواده، روابط 
و صميمت ميان اعضا، نحوه تصميم گيری در خانواده ها 
و همچنين نگاه همسر آينده به خانواده خود و همسر 

آينده اش نيز مطرح شود.
زوجين  اگر  مراحل  اين  در  روانشناس،  اين  گفته  به 
محور  بايد  باشند،   داشته  تفاهم  فوق  مسئله  درباره 
متمايل  خانوادگی  موضوعات  به  را  خود  گفت وگوی 
کنند. آنها در اين زمينه درباره خويشاوندان، ارزش ها 
صحبت  خويشاوندی  روابط  به  نسبت  باورهايشان  و 
می کنند؛ در واقع کيفيت )ميزان اهميتی که برای افراد 
قائل می شويم( و کميتی )زمانی که به آنها اختصاص 
می دهيم( که برای خويشاوندان خود و همسر آينده مد 
نظر قرار دارد می تواند از مهمترين مباحث اختلافاتی 

ميان زوجين در مراحل بعد از ازدواج باشد.
انزانی با بيان اينکه تفاوت در نوع روابط صميمانه با 
همسر می تواند زمينه طلاق عاطفی و درنهايت طلاق 
رسمی را فراهم کند،  گفت: نحوه بيان  خواسته و توقعات 
و نشانه های کلامی از پايه های اصلی روابط زناشويی 
محسوب می شود. اينکه همسر آينده نشانه های رفتاری 
صميميت را چه می داند؟ تا چه ميزان به مناسبت های 
فردی و خانوادگی اهميت می دهد؟ و مناسبت ، رازداری 
و از خودگذشتگی را چگونه معنی می کند؟ از همسر 
نيازهای  آيا می توانند  دارند؟  توقعاتی  آينده خود چه 
خود را صريح و بدون واسطه به يکديگر منتقل کنند يا 
ترجيح می دهند مشکلات خود را با سکوت، قهر و دعوا 
بيان کنند؟ چنانچه زوجين در اين زمينه نيز با هم تفاهم 
افسردگی،  قهر،  با  مشترک  زندگی  در  باشند  نداشته 
خشم، پافشاری، طلاق عاطفی و طلاق رسمی مواجه 
پايانی  مرحله  در  که  است  معتقد  وی  شد.  خواهند 
خود  باورهای  و  مرد  و  زن  وظايف  درباره  بايد  زوجين 
نسبت به وظايف يکديگر، جايگاه زن و مرد در خانواده 
و... به نتيجه برسند و چنانچه در موضوعات ذکر شده 
تفاهم داشتند،  بايد درباره تمايلات، تعداد و جنسيت 
فرزندشان با يکديگر صحبت کنند و اينکه اگر فرزنددار 

نشوند چه کار می کنند.

یک روانشناس مطرح کرد
پیش از ازدواج درباره این مسائل با همسر آینده تان صحبت کنید
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 يک اقتصاددان گفت: ماليات که بايد اهم درآمدهای دولت را تشکيل دهد در پيچ و خم 
تشخيص موديان واقعی ماليات و نفوذ رانت خواران و فراريان مالياتی به نحوی گرفتار آمده 
که قادر نيست با اصلاح نظام مالياتی حداقل بخش اعظم کسری بودجه خود که بالغ بر 

بيش از 100 هزار ميليارد تومان تخمين زده شده را تامين نمايد.
محمود جامساز در مورد افزايش نرخ بنزين اظهارداشت : سال هاست که تک نرخی 
کردن برخی از اقلام از جمله ارز و بنزين مورد توجه کارشناسان اقتصادی و مالی کشور 
بوده و دولت ها هم از تک نرخی کردن اقلام مصرفی حمايت می کردند. اما هيچ گاه اراده 
محکمی که اين امر مهم را به سرانجام رساند از سوی دولت ها ديده نشده و همين امر 
موجب بروز فساد و ظهور قاچاق و نابسامانی های اقتصادی و فشار روانی و اجتماعی 
بر طبقات آسيب پذير و فرودستان جامعه شده است. تعيين دستوری قيمت ها از سوی 
دولت ها که در اقتصاد آزاد رقابتی از جايگاه علمی برخوردار نيست بازارها را از خصيصه 
اصلی آنها يعنی مکانيزم بازار مبتنی بر ميزان عرضه و تقاضا و تعيين عادلانه به شيوه 

طبيعی محروم ساخته است.
وی ادامه داد: در خصوص بنزين به موجب برنامه ششم قرار بوده که از سال 96 تا 
1400 قيمت بنزين به منظور افزايش بهره وری در مصرف آب و انرژی و هدفمند کردن 
يارانه ها و افزايش توليد و توسعه اقتصادی و تامين عدالت اقتصادی و اجتماعی با 
احتساب هزينه حمل و نقل و ساير هزينه های جانبی به قيمت 10 درصد فوب خليج 

فارس به طور ساليانه افزايش يابد.

با افزايش تدريجی قيمت  اين کارشناس اقتصادی تصريح کرد: مجلس هر سال 
بنزين مخالفت کرده است اما تصميم سران قوا که به طور غيرمنتظره بنزين را حدود 
300 درصد برای افراد بدون کارت سوخت و حدود 500 تومان برای افراد دارای کارت 
سوخت آن هم با سهميه ماهيانه 60 ليتر همه را غافلگير کرد و بيش از همه مجلس را که 
فی نفسه نماينده ملت و تامين و صيانت از حقوق قانونی و مطالبات مردم است بهت زده 
کرد زيرا فی الواقع سران سه قوه با تصميم خود که پشت درهای بسته اتخاذ شد؛ اعلام 
آن مجلس را دور زد و اسباب تحريک پتانسيل اعتراضات مردم را فراهم ساخت که به 
اغتشاشات و تظاهرات يک هفته ای در 105 شهر کشور و کشته و زخمی شدن و زندانی 

نمودن عده ای از شهروندان انجاميد.
استیضاح وزیر نفت در تضاد با قانون برنامه ششم است 

وی خاظرنشان کرد: طرح دوفوريت مجلس برای لغو اين تصميم ابتر ماند و اينک 
مجلس در صدد استيضاح وزير نفت برآمده که نفس اين امر اصولا در تضاد با مجوزی 
است که بر اساس قانون برنامه ششم از سوی مجلس در مورد افزايش تدريجی بهای 

بنزين تصويب شد.
قوه که در شرايط کنونی  اقدام سران سه  نفس  از  نظر  داد: صرف  ادامه  جامساز 
اقتصادی و سياسی کشور و گسترش فقر و کاهش قدرت خريد مردم اقدامی تحريک آميز 
در اعتراضات مردم بود تضاد درونی مجلس خود يک چالش بزرگ ملی است. عدول از 
طرح دوفوريتی نيز بيانگر ضعف مجلس است اينک مجلس طرح دوفوريتی را در مورد 

تک نرخی کردن بنزين ارائه نموده که معلوم نيست به نتيجه ای ختم شود اما در حال 
حاضر موقعيت شناسی سران سه قوه در ابلاغ مصوبه افزايش قيمت بنزين زير پرسش 
است زيرا افزايش قيمت بنزين به هر منظوری که باشد اعم از افزايش درآمدهای دولت 
و يا کمک به اقشار ضعيف جامعه که دولت آنان را 60 ميليون نفر در قالب 18 ميليون 
خانوار تعريف نموده نتيجه ای جز تورم بيشتر هم به لحاظ تاثير قيمت بنزين روی سطح 
عمومی قيمت ها و هم به سبب افزايش تقاضای آحاد مشمول يارانه معيشت خانوارها 

نخواهد داشت.
یارانه  جدید مشکلی از بار معیشتی را نمی کاهد 

اين استاد دانشگاه افزود: شگفت آور است که برخی از سياست گذاران منکر تورم 
هستند و برخی ديگر که قائل به افزايش قيمت ها می باشند قصد دارند با دستور مانع 
رشد بهای کالاها شوند که اين سياست ها قبلا تجربه شده و جز شکست ارمغان ديگری را 
به بار نياورده است ضمن آنکه کسر بودجه دولت به سبب تنگناهای مالی ناشی از کاهش 
شديد درآمدهای ارزی و تورم و افزايش بيکاری و در نتيجه رشد شاخص فلاکت با افزايش 
بنزين ترميم نخواهد شد و پرداخت يارانه های جديد هم مشکلی از بار معيشتی نخواهد 
کاست زيرا پس از چندی ارزش اين يارانه ها هم همانند يارانه های 45 هزار و 500 تومانی 

به شدت افت خواهد کرد.
وی با بيان اينکه دولت به منظور تامين کسری بودجه جاری خود جز کاهش هزينه های 
جاری از طريق صرفه جويی های قاطعانه در هزينه های جاری خود و تقديم لايحه ای به 
مجلس برای کاهش هزينه های رديف های تحميلی بودجه مربوط به نهادهای حاکميتی 
و فرادولتی ندارد، گفت: ماليات که بايد اهم درآمدهای دولت را تشکيل دهد در پيچ و خم 
تشخيص موديان واقعی ماليات و نفوذ رانت خواران و فراريان مالياتی به نحوی گرفتار آمده 
که قادر نيست با اصلاح نظام مالياتی حداقل بخش اعظم کسری بودجه خود که بالغ بر 

بيش از 100 هزار ميليارد تومان تخمين زده شده را تامين نمايد.
قرضه  اوراق  انتشار  و  گردشگری  نظير  ديگری  درآمدهای  افزود:  اقتصاددان  اين 
دولتی که مشارکت خوانده می شود نيز قادر به برون رفت از تنگنای مالی دولت نيست و 
پيش بينی می شود که طی روال سال ها از حمايت حکومت خود يعنی بانک مرکزی فاقد 

استقلال استقراض کند که پايه پولی و نقدينگی افزايش خواهد يافت.
نقدینگی باید متناسب با رشد اقتصادی باشد 

جامساز ادامه داد: نقدينگی بايد متناسب با رشد اقتصادی باشد تا تورم مهار شود 
نمی توان در وضعيت اقتصاد رکود تورمی که مسئوليت مستقيم آن متوجه سياست گذاران 
حکومتی و دولتی است تورم را کنترل کرد و جلوی افزايش قيمت ها را گرفت متغيرهای  
اقتصادی دستور پذير نيستند اما ذهنيت سياست گذاران اقتصاد دولتی نفتی رانتی قادر 
به درک اين اصل مهم اقتصادی نيست و در هر مقطعی که کشور در تنگنای مالی قرار 
می گيرد و سياست هايی نظير افزايش خدمات دولتی و فشار مالياتی بر موديانی که روز 
به روز از درآمد آنها کاسته می شود و يا انتشار اسکناس سعی در تامين کسری بودجه های 
ساليانه دارند.  وی در گفت وگو با ايلنا اضافه کرد: هر اقدامی که باعث افزايش نقدينگی 
شود اگر نقدينگی در محل مناسب و در راستای توليد سوق داده نشود خطرناک است 
و می تواند پتانسيل تخريب داشته باشد به جای آنکه صيانت از حقوق شهروندی مورد 
توجه قوای سه گانه قرار گيرد اين حقوق بيشتر مورد تضييع قرار می گيرد و فاصله مردم 
و دولت را بيشتر می کند. جامساز متذکر شد: هر چه اين فاصله تعميق شود زيان آن هم 
متوجه دولت خواهد بود هم جامعه و نتيجتا شرايط به سمتی حرکت می کند که فروپاشی 
اقتصاد از نتايج آن است و چون اقتصاد ما يک اقتصاد سياسی است لذا ساختار سياسی 

را نيز مواجهه با مخاطراتی خواهد کرد که التيام آن بسيار ترديدآميز است 

محمود جامساز اقتصاددان:

مدیر عامل سابق شرکت بهینه سازی مصرف سوخت تشریح  کردافزایش قیمت بنزین نتیجه ای جز تورم ندارد

چرا واردکننده بنزین نشدیم؟
 مدير عامل سابق شرکت بهينه سازی مصرف سوخت گفت: ظرفيت پالايشگاهی ما 
100 ميليون ليتر در روز است، اگر با بنزين آزاد و نرخ 3 هزار تومانی قاچاق هم صورت 
بگيرد باز عوايد دولت معقول تر است تا اينکه اجازه داده شود اموال عمومی با 1000 

تومان قاچاق شود.
نصرت الله سيفی با بيان اينکه با تداوم روند مصرف بنزين قبل از سهميه بندی در 
آينده ای نزديک ما به جای صادرات، واردکننده اين فرآورده می شديم، اظهار داشت: 
طبق برآوردها ميزان مصرف سالانه بنزين در سال 98، 31.5 ميليارد ليتر، سال 99، 33 
ميليارد ليتر، سال 1400، 34.6 ميليارد ليتر، سال 1401، 36.1 ميليارد ليتر و در سال 
1402 به 38 ميليارد ليتر می رسيد. يعنی ارقام مصرف به طرز وحشتناکی بالا می رود 
و دليل آن اين است که در چند سال گذشته حدود 5 درصد رشد مصرف داشته ايم. وی 
افزود: اما وقتی سهميه بندی می شود به هر خودرويی به اندازه ای بنزين داده می شود که 
دارنده خودرو خودش را با مصرف هماهنگ می کند و معمولا هم بيشتر از آن نمی شود. 
مدير عامل سابق شرکت بهينه سازی مصرف سوخت تصريح کرد: ما معادل 20 ميليون 
خودرو داريم که اين تعداد اگر روزی 2 ليتر سوخت دريافت کنند روزانه 40 ميليون ليتر 
و  با اضافه شدن تاکسی ها حدود 60 ميليون ليتر در روز است در حالی که قبل از آن 
ميزان مصرف به 105 ميليون ليتر در روز رسيده بود، اين نشان می دهد هم بدمصرفی 
و هم قاچاق سوخت داشتيم. پس سهميه بندی خود بخود کنترل مصرف در پی دارد. 

وی در ادامه گفت: ظرفيت پالايشگاهی ما 100 ميليون ليتر در روز است، اگر با بنزين 
آزاد و نرخ 3 هزار تومانی قاچاق هم صورت بگيرد باز عوايد دولت معقول تر است تا اينکه 
اجازه داده شود اموال عمومی با 1000 تومان قاچاق شود. مورد ديگر اينکه می توانيم 
مازاد بنزين را در بازار بورس بفروشيم که برخی برای صادرات به عراق و افغانستان ارسال 
می شود.  سيفی خاطرنشان کرد: ما توانسته ايم در چند ماه اخير بيش از 2 ميليارد 
ليتر فرآورده بفروشيم. ظرفيت پالايشگاهی 105 ميليون ليتر در روز است با کنترلی که 
صورت گرفته احتمالا فروش داخلی به 80 ميليون ليتر می رسد که 20 ميليون ليتر 
ظرفيت مازاد برای عرضه در بورس و يا فروش مستقيم به خريداران خارجی داريم، البته 
با توجه به افزايش جمعيت و ساختار حمل و نقل سبک ممکن است در سال های آينده 
باز هم افزايش مصرف داشته باشيم اما تا مدت ها ظرفيت فعلی پالايشگاهی جواب 

می دهد.

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد
تزریق نقدینگی به تولید با فروش اموال مازاد بانک ها 
فروش اموال مازاد بانکها از طريق بورس کالا که در سياستهای اقتصادی دولت در 
بسته خروج از رکود غيرتورمی مورد تاکيد قرار گرفته به تازگی از سوی وزير اقتصاد نيز در 
حال پيگيری است که به اعتقاد يک کارشناس اقتصادی، اين رويداد با آزاد شدن حجم 
زيادی از نقدينگی محبوس شده در دارايی های غيرمولد بانکها موجب افزايش توان 

وام دهی و تزريق نقدينگی به صنايع و واحدهای توليدی و رونق توليد می شود.
مصطفی صفاری درباره واگذاری 1۷ هزار ميليارد تومان اموال بانک ها در سامانه اموال 
مازاد بانک ها در گفت وگو با ايسنا، اظهار کرد: واقعيت اين است که بزرگترين ايراد بانکها 
منابع راکدی است که آنها را از بانکداری به سمت فعاليتهای بنگاهداری سوق داده 
است. از چند ماه گذشته نيز با توجه به اينکه خروج بانکها از بنگاهداری از تاکيدات 
رهبر معظم انقلاب اسلامی است، اين موضوع با جديت بيشتری پيگيری شده است. 
اين طرح چند سالی است که مطرح شده، اما به دليل رکود حاکم بر بازار اجرايی نشد و با 

ابلاغ وزير اقتصاد به نظر می رسد گام جدی برای آن برداشته شده است.
وی افزود: نکته مهم در خصوص تحقق اين طرح آن است که با فروش اين اموال، منابع 
نقد بانکها در ترازنامه آنها افزايش می يابد و به سرمايه مولد تبديل می شود. اين در حالی 
است که اين اموال در حال حاضر به عنوان منابع سمّی تلقی می شوند که هيچ عايدی 
خاصی برای بانکها ندارد و اين در شرايطی است که بانکها بايد به سپرده های خود سود 

بدهند و ادامه اين چرخه بانکها را با مشکلات اقتصادی و درآمدی مواجه ساخته است.
اينکه هر چقدر منابع در دسترس  بيان  با  اقتصادی  ارشد مسايل  اين کارشناس 
بانکها افزايش يابد، توان وام دهی آنها نيز بالاتر می رود، تاکيد کرد: در شرايطی که 
يکی از مهمترين مشکلات بخش توليد، تامين سرمايه در گردش و منابع جديد برای 
سرمايه گذاری و توسعه کسب و کار است، با تزريق سرمايه های جديد آزاد شده در بانکها 
به واحدهای توليدی می توان شاهد رونق توليد در بخشهای مختلف بود. وی در ادامه 
مهمترين موضوع در خصوص فروش اموال بانکها در بورس کالا را در نحوه فروش و 
بازاريابی جهت حضور خريداران بالقوه دانست و با تاکيد بر اينکه به کمک اين سازوکار 
می توان عدم شفافيت حاکم بر مزايده ها را مرتفع کرد، گفت: در مزايده هايی که به روش 
سنتی برگزار می شود، شائبه های فراوانی در خصوص قيمت فروش اموال وجود دارد و 
ممکن است قيمتی بسيار بالاتر و يا پايين تر از قيمت واقعی آن کالا کشف شود. ضمن 
اينکه فرآيند برگزاری اين مزايده ها نيز عموما طولانی و پرهزينه است و از شفافيت لازم نيز 
برخوردار نيست. صفاری تاکيد کرد: اين در حالی است که از طريق بورس کالا می توان 
مکانيسمی شفاف و قانونی را برای عرضه اموال دولتی و دارايی های غيرمولد بانکها به 
کار گرفت که شبهات مربوط به پاکتهای غيرشفاف مزايده ها را ندارد. به عبارتی، به کمک 
بورس می توان اين واگذاری ها را به بهترين نحو انجام داد. اما با توجه به تفاوت قيمت 
ملک و زمين در مکان ها و مناطق شهری مختلف و متناسب با نوع کاربری آنها، بايد ديد 

اين طرح چگونه به اجرا در خواهد آمد.
 

یک کارشناس حوزه کار تاکید کرد

کارگران چند شیفت در روز کار می کنند
يک کارشناس حوزه کار با اشاره به پايين بودن سهم دستمزد در قيمت تمام شده 
گفت: کميته دستمزد با بررسی دقيق وضعيت خانوارها رقم سبد معيشت کارگران را 

مشخص کند.
علی اکبر سيارمه اظهار کرد:ملاک و مبنای تعيين حداقل دستمزد کارگران ماده 
41 قانون کار است که در آن نرخ تورم و هزينه های سبد معيشت خانوار در محاسبه 
دستمزد مدنظر قرار می گيرد. مذکرات مزد همه ساله از نيمه دوم سال شروع می شود 
ولی در سه ماهه پايانی سال چانه زنی های بسياری ميان گروههای کارگری و کارفرمايی 
صورت می گيرد. وی با اشاره به پايين بودن سهم دستمزد در قيمت تمام شده توليد، 
بنگاههای  از  به صورت تخصصی نگاه کنيم، سهم دستمزد در بسياری  گفت:اگر 
توليدی کشور درصد پايينی از هزينه ها است و با ميانگين هزينه واحدهای توليدی در 
کشورهای صنعتی و در حال توسعه هم انطباق و همخوانی ندارد. اين کارشناس حوزه 
کار با بيان اينکه حداقل مزد کارگران بايد به شکل واقعی و منطبق با شرايط روز اقتصاد و 
واقعيتهای جامعه تعيين شود، گفت: متاسفانه به دليل نوسان اقتصادی حقوق کارگران 
تامين کننده نيازهای معيشتی و مخارج زندگی آنها نيست به نحوی که بيشتر کارگران 
ناچارند چند شيفت در روز کار کنند تا از عهده امرار معاش خود و خانواده هايشان برآيند.
سيارمه در عين حال با اشاره به آمار بالای فارغ التحصيلان دانشگاهی و جوانان 
جويای کار گفت: در حالی که بسياری از کشورها با کمبود نيروی انسانی جوان و کارآمد 
مواجه هستند ما در داخل نيروی کار جوان و آماده به کار زيادی داريم از اين رو بايد ارزش 
سرمايه های انسانی خود را بدانيم و زمينه اشتغال پايدار و ايجاد فرصتهای شغلی برای 
آنها را فراهم کنيم. وی با اشاره به تشکيل چند جلسه کميته دستمزد شورای عالی کار، 
گفت: هزينه سبد معيشت کارگران نسبت به سال گذشته افزايش يافته و شايسته است 
که کميته دستمزد با بررسی دقيق وضعيت خانوارها و افزايش هزينه ها رقم سبد معيشت 

کارگران را مشخص کند.

سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد :

یارانه آذرماه چهارشنبه واریز می شود 
 سازمان هدفمندی يارانه ها اعلام کرد: يکصد و ششمين مرحله پرداخت يارانه نقدی 

در ساعت 24 چهارشنبه )20 آذرماه( به حساب سرپرستان خانوارها واريز می شود.
مبلغ يارانه دريافتی هر يک از مشمولان دريافت يارانه نقدی همانند نوبت های گذشته 
455 هزار ريال است. افزون بر يارانه ها، افزايش حداقل مستمری خانوارهای مددجويان 
تحت حمايت کميته امداد امام خمينی )ره( و سازمان بهزيستی کشور نيز چهارشنبه 
يارانه نقدی در  برداشت آن وجود دارد.  امکان  واريز می شود که بلافاصله  آذر(   20(
چارچوب قانون هدفمندی يارانه ها از آذر 1389 تاکنون به مشمولان مربوطه پرداخت 
می شود و تا کنون 105 مرحله به حساب سرپرست خانوار واريز شده است. پيش از اين 
25 هر ماه يارانه نقدی به حساب سرپرستان خانوار واريز می شد که »محمدباقر نوبخت« 
رييس سازمان برنامه و بودجه گفت از آذرماه يارانه نقدی بيستم هر ماه واريز می شود و 
در پايان هر ماه سبد حمايت معيشتی دولت به حساب خانوار واريز می شود. نکته قابل 
توجه اينکه سبد معيشتی آذرماه از 2۷ آبان ماه در سه مرحله به حساب سرپرست خانوار 

واريز شد بنابراين ديگر در پايان آذرماه پرداخت يارانه بنزين انجام نمی شود. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه :

جهت گیری بودجه ۹۹ افزایش قدرت خرید 
مردم است

رئيس سازمان برنامه و بودجه گفت: مهمترين سياست پيش بينی شده در بودجه 99 
جريان افزايش قدرت خريد مردم است.

محمدباقر نوبخت در جلسه ستاد بودجه افزود: پيش بينی ها برای بودجه سال 99 
افزايش 15 درصدی حقوق و دستمزد کارمندان و 6 هزار ميليارد تومانی همسان سازی 

حقوق بازنشستگان است.
وی گفت: دو هزار ميليارد تومان برای رتبه بندی کردن پرداخت های فرهنگيان و 

همچنين ادامه دادن پرداخت حمايت معيشتی به 60 ميليون خانوار در کشور است.

در  که  می دهد  نشان  خودرو  بازار  از  ميدانی  گزارش های 
حال حاضر هر فروشنده ای قيمتی جداگانه برچسب محصول خود 
می کند و همين موضوع باعث شده که حداقل در سه هفته اخير 
قيمت خودروهای داخلی 500 هزار تا 3 ميليون تومان گران شود.

مريم فکری: موتور افزايش قيمت خودرو چند هفته ای است 
روشن شده است. دسته ای از عوامل متعدد همزمان با شرايط 
خاص در صنعت خودرو و کشور، باعث شده که حباب کاذبی در 
قيمت های خودرو ايجاد شود و روند آرامشی که در اوايل سال وجود 

داشت، تغييرات ملموسی پيدا کند.
جمله  از  مختلف  عوامل  تحت  خودرو  قيمت  می رسد  نظر  به 
خريدهای به اصطلاح هيجانی، کمبود عرضه و همچنين رواج 
دلالی و سفته بازی، روندی افزايشی داشته است. البته تحليلگران 
بازار خودرو معتقدند افزايش قيمت بنزين هم تنور رشد قيمت ها در 
بازار خودرو را گرم کرده است؛ هر چند به طور معمول با افزايش نرخ 
بنزين پيش بينی می شود قيمت ها در بازار خودرو روندی کاهشی 

به خود بگيرد.
تجربه نشان داده به دنبال افزايش قيمت بنزين در دنيا، الگوی 
مصرف تغيير کرده و قيمت محصولات خودرويی به طور معمول 
کاهش می يابد، اما در ايران عکس اين اتفاق رخ داد و همراه با رشد 
قيمت گازسوزها و کم مصرف ها، پرمصرف ها نيز روند صعودی در 

قيمت ها داشتند.
افزایش ۵۰۰ هزار تا ۳ میلیون تومانی قیمت خودرو

در  که  است  اين  برمی آيد،  ميدانی  گزارش های  از  که  آن طور 
حال حاضر هر فروشنده ای قيمتی جداگانه برچسب محصول خود 
می کند. همين موضوع باعث شده که حداقل در سه هفته اخير، 

قيمت خودروهای داخلی 500 هزار تا 3 مليون تومان گران شود.
طی سه هفته اخير پژو206 تيپ پنج 2 ميليون تومان، پژو206 
تيپ دو 2 ميليون تومان، دنا 3 ميليون تومان، تيبا يک ميليون 
است.  داشته  قيمت  افزايش  تومان  ميليون  يک  ساينا  و  تومان 
همچنين قيمت پرايد131 حدود 1.5 ميليون تومان، رانا 500 هزار 
تومان، سمند EF۷ يک ميليون تومان، ساندرو استپ وی 2 ميليون 
تومان، چانگان 3 ميليون تومان، پژو20۷ اتومات يک ميليون تومان 
افزايش يافته است. در حال حاضر پژو206 تيپ پنج در بازار 102 
ميليون تومان، پژو206 تيپ دو 88 ميليون تومان، دنا 114 ميليون 
تومان، تيبا 56 ميليون و 500 هزار تومان، ساينا 62 ميليون تومان، 
پرايد131 حدود 49 ميليون و 500 هزار تومان، رانا 83 و 500 هزار 
تومان، سمند EF۷ حدود 93 ميليون تومان، ساندرو استپ وی 
190 ميليون تومان، چانگان 190 ميليون تومان، پژو20۷ اتومات 

1۷3 ميليون تومان قيمت دارد.
در شرايط کنونی پرتقاضاترين خودروهای داخلی پرايد، پژو 405 
و البته انواع وانت ها، به خصوص وانت هايی با قيمت های پايين تر 
هستند. اين وضعيت سبب شده است قيمت اين دسته از خودروها 
چسبندگی بالايی داشته باشد و کمتر کسی احتمال ريزش شديد 

آن را در روزهای آينده بدهد.
ارتباط افزایش قیمت خودرو با بنزین

از  بعد  خودرو  قيمت  تومانی  ميليون   3 تا  هزار  افزايش 500 

افزايش قيمت بنزين نشان می دهد که هيچ دست اندازی برای 
توقف افزايش قيمت ها در بازار خودرو وجود ندارد تا از سرعت رشد 
قيمت ها بکاهد. اگرچه مسوولان عنوان کرده اند که روند صعودی 
قيمت ها در بازار خودرو ارتباطی به افزايش قيمت بنزين ندارد. بنا به 
گفته وزير صنعت، معدن و تجارت، »تورم خودرو در بازار واقعی نبوده 
و متاثر از سهميه بندی بنزين نيست، بلکه سوءاستفاده هايی در اين 

بازار رخ داده است.«
عباس تايش، معاون وزير صنعت، معدن و تجارت نيز اعتقاد دارد 
»با افزايش نرخ بنزين بايد قيمت خودروها کاهش يابد و اين که 
قيمت خودرو در اين مدت گران شده، به دلايل ديگری است و 

ربطی به گرانی بنزين ندارد.«
به گفته وی، »هيچ تغييری در قيمت محصولات خودروسازان 
داخلی اتفاق نيفتاده و اکنون به دليل آغاز پيک تقاضای خريد 
خودرو، برخی دلال ها به قيمت ها دامن می زنند و خودرو نيز از 

کالای مصرفی به سرمايه ای تغيير کرده است.«
افت دامنه دار تولید

آنچه مشخص است، از اوايل مهرماه سال جاری روند صعودی 
قيمت ها آغاز شد. اين در شرايطی است که در اين مقطع آرامش در 

ديگر بازارها حاکم و هنوز قيمت بنزين افزايش نيافته بود.
در اين بين، بسياری از فعالان خودرو، عرضه نامناسب به بازار 
از سوی خودروسازان را تنها دليل صعودی شدن قيمت ها عنوان 
می کردند؛ هر چند که اين دليل، از سوی توليدکنندگان مورد انتقاد 
قرار گرفت. در هر صورت آمارهای منتشر شده از سوی خودروسازان 
در سايت کدال نيز حکايت از افت توليد طی ماه های گذشته از پاييز 
دارد و مشخص است که با نزول توليد، خودروسازان نيز نمی توانند 

عرضه مناسبی به بازار داشته باشند.

توليد  نيز، وضعيت  تجارت  و  معدن  وزارت صنعت،  آمار  طبق 
شرکت های خودروساز کشور در پايان هشتمين ماه از سال گويای 

افت 32.3 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل است.
آبان ماه سال جاری 48۷ هزار و 96  پايان  تا  آمار  طبق همين 
دستگاه انواع خودرو در کشور توليد شده است. در مدت ياد شده 
توليد انواع سواری 445 هزار و ۷۷4 دستگاه بود که در مقايسه با 
آمار توليد 8 ماهه سال گذشته کاهش 32.8 درصدی را تجربه کرده 
است. توليد سواری در ايران خودرو طی 8 ماهه امسال با کاهش 
35.2 درصدی روبه رو شده و به 200 هزار و 292 دستگاه رسيده 
است. توليد سواری در سايپا نيز طی 8 ماهه امسال با افت 21 
درصدی نسبت به 8 ماهه سال قبل به 22۷ هزار و 422 دستگاه 
اين که دو  به  با توجه  رسيده است. برخی کارشناسان معتقدند 
خودروساز ايرانی در سال 1396 بيش از يک ميليون و 300 هزار 
توليد خودرو داشته اند و از طرف ديگر صادرات به معنای واقعی 
خودرو هم در کشور وجود ندارد و نزديک به ۷0 هزار خودرو نيز 
در همان سال به کشور وارد شده بود، اين موضوع نشان می دهد 
ميزان تقاضای بازار خودروی کشور نزديک به يک ميليون و 400 
هزار خودرو است، اما در حال حاضر در خوشبينانه ترين حالت بين 
800 تا 900 هزار خودرو سالانه در کشور توليد می شود که نزديک 
به 500 هزار دستگاه کمبود عرضه وجود دارد. اميرحسين کاکايی، 
کارشناس صنعت خودرو می گويد: »خودروسازی ها با تمام توان 
در حال توليد هستند و برای افزايش ظرفيت نياز به سرمايه گذاری 
دارند، اما سرمايه نيز وجود ندارد. همچنين بالای 35 هزار ميليارد 
تومان زيان کردند و اين بدان معنی است که نقدينگی نيست. 
بنابراين بعيد است که خودروساز بتواند توليدی بيش از حال حاضر 

را داشته باشد.«

۱۹ هزار میلیارد تومان نقدینگی در دست مردم
در اين ميان، گروهی نيز وجود نقدينگی سرگردان را عامل رشد 
قيمت ها در بازار می دانند. عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس 
با اشاره به اينکه در شرايط کنونی يکی از عوامل افزايش قيمت 
خودرو، وجود نقدينگی سرگردان در بازار است، عنوان می کند: 
»19 هزار ميليارد تومان نقدينگی در دست مردم وجود دارد که 
دولت نمی تواند آن را به بخش های مولد جذب کند. از اين رو 
نقدينگی کنترل نشده هر سری موج گرانی را به بازارهای مختلف 
می برد.« سيد جواد حسينی کيا با ذکر اين نکته که خودروسازان 
بايد توان توليد خود را افزايش دهند، می گويد: »به همين دليل 
دولت بايد افزايش نقدينگی برای توليد بيشتر را در دستور کار خود 

قرار دهد.«
گیجی بازار

فعالان بازار می گويند قيمت ها در اين بازار هر چند افزايش يافته 
است، اما با اين حال مشتری چندانی در بازار وجود ندارد. بازاری ها 

از اصطلاح گيجی بازار برای توصيف وضعيت بهره می برند.
تعديل  نيست  معلوم  هنوز  می کنند  عنوان  البته  بازار  فعالان 
قيمت ها در بازار چه زمانی آغاز شود، اما آنچه مسلم است، اين که 

رشد قيمت ها بازار را بيش از پيش در رکود فرو برده است.
محمد مولايی، فعال بازار خودرو می گويد: »امروز خريد و فروش 
خودرو در بازار راکد بود و با توجه به تاثير رشد قيمت بنزين بر قيمت 

خودرو، خريداران فعلا برای خريد دست نگه داشته اند.«
برخی  قيمت  کاغذ،  روی  چند  »هر  می کند:  عنوان  وی 
خودروها در اثر رشد نرخ ارز، کمی بالا رفته، اما خريد و فروشی 
صورت نمی گيرد و مردم منتظرند تا اثر قيمت جديد بنزين را بر 
نرخ خودروها مشاهده کنند.« در عين حال، فعالان بازار خودرو 
معتقدند »در سال گذشته سرمايه گذاری در بخش خودرو تاحدی 
سودده بود و همين امر عاملی شد تا مردم با هجوم به سمت بازار 
را  محصول  چندين  خودروساز،  شرکت های  اينترنتی  ثبت نام  و 
خريداری کنند، اما امروز آن خودروها را نمی توانند در بازار به فروش 
برسانند؛ به نوعی سرمايه گذاری درازمدت در بخش خودرو امروز 

سودده نيست و حتی ضرر نيز دارد.«
در حال حاضر اکثر خريداران خودرو که در يک ماه اخير اقدام به 
خريد محصول کرده اند، پشيمان بوده و مشتری برای خودروهای 
خود ندارند و همين امر عاملی شده تا رکود در بازار تشديد بيشتری 
پيدا کند. کسی امروز سراغ خريد خودرو نمی رود؛ چراکه قيمت ها 
غيرمعقول بوده و يا حجم زياد خريد خودرو در يک سال گذشته 

باعث شده تا کسی نياز به خريد نداشته باشد.
با اين وجود، رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو اعتقاد دارد 
»بازار تابع عرضه و تقاضا است و اگر کمی عرضه بيشتر باشد، 
قيمت ها افت پيدا می کند.« به گفته سعيد موتمنی، »به طور کلی 
قيمت خودروها 5 تا 10 ميليون تومان افزايش داشت. اين افزايش 
قيمت با شيب کند در ماه مهر و آبان اتفاق افتاد. زمانی که مشتری 

مراجعه نکند، قيمت ها افت می کند.«
وی در عين حال تاکيد دارد »تا 2، 3 ماه آينده قيمت ها افزايش 

نمی يابد.«

پیش بینی فعالان بازار از وضعیت قیمت خودرو تا ۳ ماه آینده

پشت پرده افزایش عجیب و غریب قیمت خودرو

شهرسازی،  و  راه  وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاون 
ابزارهای ماليات بر خانه های خالی با راه اندازی سامانه، 
تکميل واحدهای مسکونی مهر باقيمانده و توليد و عرضه 
واحدهای مسکونی طرح اقدام ملی، و راه اندازی نظام 
اجاره داری حرفه ای را راهکار دولت برای ساماندهی بازار 

اجاره برشمرد.
محمود محمودزاده، برنامه های کوتاه مدت و ميان مدت 
وزارتخانه را برای کنترل اجاره بهای مسکن را به ويژه در 
کلانشهرها، تشريح کرد و با اشاره به اينکه توليد و استفاده 
منظور  به  گفت:  است،  ميان مدت  پروسه ای  مسکن  از 
کنترل و ساماندهی بازار اجاره بها، برنامه های وزارت راه و 
شهرسازی شامل اخذ ماليات از خانه های خالی، تکميل واحدهای مسکونی مهر، توليد و عرضه مسکن با اجرای طرح اقدام ملی و 
در نهايت راه اندازی نظام اجاره داری حرفه ای است. معاون مسکن و ساختمان با اعلام اينکه سامانه املاک و اسکان به منظور اخذ 
ماليات از خانه های خالی در حال تهيه است از راه اندازی آن تا پايان امسال خبر داد و افزود: در سال آتی سامانه جهت استفاده در 
اختيار سازمان امور مالياتی کشور قرار می گيرد. محمودزاده ادامه داد: با راه اندازی سامانه املاک و اسکان، شاهد تاثير ويژه در 
بخش مسکن هستيم. زيرا اين بيش از دو ميليون و 600 واحد می تواند وارد بازار عرضه مسکن شود که خودبه خود با عرضه بيشتر، 
شاهد تاثير آن بر بازار اجاره بها خواهيم بود. به گفته وی، تسريع در تکميل و ارايه واحدهای مسکونی مهر که تعداد قابل ملاحظه ای 
از آنها تا پايان امسال وارد عرضه مسکن شده و به متقاضيان تحويل می شود، می تواند نقش موثری در عرضه مسکن و در نهايت 
ساماندهی بخشی از بازار اجاره بها شود. معاون وزير راه و شهرسازی توضيح داد: با تکميل واحدهای مسکونی مهر باقيمانده، بخشی 
از مستاجران که امروز اجاره نشين هستند به خانه های خود منتقل می شوند. محمود زاده راه اندازی نظام اجاره داری حرفه ای را 
راهکار ديگر دولت در خصوص ساماندهی بازار اجاره بها عنوان کرد و گفت: راه اندازی نظام اجاره داری حرفه ای در حال پيگيری 
است. در اين نظام، تعدادی شرکت ايجاد خواهد شد که آن شرکت ها در حوزه اجاره داری به صورت حرفه ای کار خواهند کرد. وی 
ادامه داد: در خصوص راه اندازی نظام اجاره داری حرفه ای، تفاهمی با بانک داشته ايم. در اين باره کار ويژه ای برای وديعه اجاره انجام 

می شود و ساماندهی بازار اجاره محقق خواهد شد.

سامانه املاک و اسکان تا پایان امسال راه اندازی می شود

 پایان بهشت مالکان خانه های خالی
 رئيس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزی 20 روز عقب 
افتادگی کشت و هوای متغيير زمستانی را مقصر تاخير 
عرضه محصول از استان های جنوبی و گرانی اين محصول 

دانست.
اسدالله کارگر در تشريح دلايل گرانی گوجه فرنگی در 
روزهای اخير، اظهار کرد: 20 روز عقب افتادگی کشت 
گوجه فرنکی در استان های جنوبی يکی از مهترين دلايل 

تاخير در عرضه اين محصول و افزايش قيمت است.
وی ادامه داد: علاوه بر آن شرايط متغير آب و هوايی در 
زمستان نيز در تاخير عرضه اين محصول از استان های 

جنوبی موثر بوده است.
کارگر با تاکيد بر اينکه به رغم اين مشکلات روند افزايش قيمت گوجه متوقف شده است، افزود: در حال حاضر قيمت گوجه فرنگی 

به حداکثر ميزان خود برای مصرف کننده رسيده و بيش از اين افزايش قيمت اتفاق نخواهد افتاد.
وی قيمت هر کيلوگرم گوجه بوته رس در عمده فروشی ها بر اساس کيفيت محصول را 4 تا 9 هزار تومان عنوان کرد.

به گفته وی؛ قيمت برای مصرف کننده در خرده فروشی با اضافه شدن سود مصوب به قيمت عمده فروشی تعيين می شود.
کارگر يادآور شد: کشف قيمت فقط برای گوجه فرنگی بوته رس انجام می شود و در نرخنامه قيمت مصوب شامل گوجه فرنگی 
گلخانه ای نمی شود. وی قيمت حال حاضر هر کيلوگرم گوجه فرنگی گلخانه ای برای مصرف کننده را 14 تا 16 هزار تومان عنوان 
کرد. رئيس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزی با تاکيد بر اينکه به دليل شرايط آب و هوايی زمستانی نمی توان زمان آغاز کاهش قيمت 
گوجه فرنگی را اعلام کرد، گفت: شرايط متغير آب و هوايی زمستان اجازه پيش بينی زمان عرضه مناسب گوجه فرنگی را سخت کرده 

است در نتيجه نمی توان با قطعيت درباره آغاز روند کاهش قيمت اين محصول صحبت کرد.
کارگر ابراز اميدواری کرد حداکثر تا 15 روز آينده قيمت گوجه فرنگی در بازار روند کاهشی به خود بگيرد.

 به گزارش ايلنا؛ رئيس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزی در ابتدای ماه جاری به ايلنا گفت: گوجه فرنگی که اکنون در بازار عرضه 
می شود نوبرانه استان بوشهر است و به زودی توليد ساير استان ها به بازار عرضه خواهد شد که کاهش قيمت را به دنبال دارد. وی زمان 

عرضه گوجه فرنگی توليد استان خوزستان و فارس با حجم مناسب را 10 تا 15 روز بعد از زمان اعلام خبر اعلام کرد.

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تشریح کرد

دلایل گرانی گوجه فرنگی
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عربشاهی:

 تاج مقصر ناکامی تیم ملی است، نه ویلموتس
 پيشکسوت فوتبال ايران گفت: مسئولين فدراسيون فوتبال مقصر اصلی ناکامی تيم ملی 

هستند نه سرمربی.
ضيا عربشاهی با اشاره به حواشی اين روزهای فوتبال ايران و بحث تغييرات در کادر فنی 
تيم ملی گفت: پس از رفتن کارلوس کی روش، مسئولين از آوردن مربيانی مانند خوزه 

مورينيو و کارلو آنچلوتی حرف می زدند. بايد از آنها پرسيد چرا ويلموتس را به ايران آوردند؟
وی افزود: مهدی تاج روی چه معياری ويلموتس را انتخاب کرد؟ نتيجه اين انتخاب های 

غير کارشناسی شده همين می شود و مسئولان بايد پاسخگو باشند.
پيشکسوت فوتبال ايران خاطرنشان کرد: وقتی بازی حساس مقابل عراق را پيش رو 
داشتيم، آقايان نتوانستند سرمربی را مديريت کنند و آن حواشی هم به شکست برابر عراق 
منجر شد. مگر می شود برای حساس ترين ديدار تيم ملی تنها چهار جلسه تمرين داشت؟

عربشاهی در مورد تغييرات در تيم ملی خاطرنشان کرد: حال و روز فوتبال ملی به هيچ 
وجه خوب نيست. البته مربی کمترين تاثير را دارد و همه مشکلات از ناکارآمدی مسئولان 
فدراسيون آب می خورد. خيلی دوست دارم روسای فدراسيون ها و صاحب نظرها در مجمع 
بگويند که روی چه معياری تاج را به عنوان رييس فدراسيون فوتبال انتخاب کردند. تنها 

ارتباط تاج با فوتبال، پسرعموی او بود که فوتباليست بود.
وی تاکيد کرد: اگر در فوتبال دنيا مديران غير فوتبالی هم مديريت را در دست داشته 
باشند، کميته فنی و افراد کار بلد در تصميمات فنی دخالت می کنند. برای من جای سوال 
دارد که تاج روی چه معياری ويلموتس را انتخاب کرد که حالا چند ده ميليارد ضرر بدهيم 
و دوباره به جای اول بازگرديم. پيشکسوت فوتبال ايران اضافه کرد: اين آقايان تا چه زمانی 
می خواهند در فوتبال باشند؟ متاسفانه الان هيچ کس در هيچ يک از ارکان فوتبال از شرايط 
رضايت ندارد. اين افراد که می گويند همه چيز گل و بلبل است بگويند که کجای فوتبال 

خوب است؟
  

 انصاریان:

 استقلال تنها رقیب جدی پرسپولیس برای 
قهرمانی است

 بازيکن پيشين تيم های فوتبال پرسپوليس و استقلال گفت: استقلال تنها رقيب جدی 
پرسپوليس در راه قهرمانی است.

علی انصاريان پس از پيروزی سه بر صفر تيم فوتبال پرسپوليس برابر ذوب آهن در هفته 
سيزدهم ليگ برتر گفت: بازی خيلی خوبی را شاهد بوديم. بازيکنان با کمترين اشتباه 
توانستند بازی را کنترل کنند و با اجرای برنامه های مربی در زمين سه امتياز بازی را بدست 

آورند.
وی افزود: پرسپوليس رفته رفته به شرايط ايده آل می رسد و وقتی پس از 9 سال تيم خوب 
ذوب آهن را در زمين حريف می بريد يعنی عملکرد خوبی داشتيد. اميدوارم همين روند 

ادامه پيدا کند و دوباره روزهای خوبی را پرسپوليس تجربه کند.
تيم تحت هدايت گابريل  از  ارزيابی اش  فوتبال پرسپوليس در مورد  تيم  پيشکسوت 
کالدرون خاطر نشان کرد: پرسپوليس شرايط خوبی دارد. البته پس از جدايی برانکو 
طبيعی بود که نوساناتی در نتيجه گيری به وجود بيايد. برای هماهنگی بازيکنان با تفکرات 
سرمربی جديد به زمان نياز بود و با توجه به عملکرد خوبی تيم در يکی دو بازی اخير ديگر 

می توان گفت که مدعی قهرمانی هستيم.
وی با اشاره به عملکرد مدافعان پرسپوليس افزود: مدافعان پرسپوليس از بهترين های 
ايران هستند و ديگر با هم به هماهنگی رسيده اند. به طور حتم گلزنی به پرسپوليس 
برای هر تيمی سخت است و با نفراتی چون شجاع خليل زاده، سيد جلال حسينی و 
محمدحسين کنعانی زادگان خيالمان بابت خط دفاع راحت است. از طرفی بازگشت کمال 

کاميابی نيا هم به طور حتم به روند صعودی پرسپوليس کمک خواهد کرد.
انصاريان در مورد شانس قهرمانی پرسپوليس اضافه کرد: پرسپوليس با وجود هواداران 
هميشه از رقيبانش جلوتر و شانس اصلی قهرمانی است. امسال هم هنوز از صدر جدول 
دور نشده  و می تواند با حفظ اين روند دوباره به جايگاه واقعی خود يعنی صدر بازگردد. اما 
استقلال هم به يکی از قدرت های ليگ امسال تبديل شده و رقيب جدی پرسپوليس برای 

قهرمانی است.
 

مرتضی محصص:

 تیم امید هنوز به هماهنگی نرسیده است
 رييس کميته فنی و توسعه فوتبال گفت: تيم المپيک بايد به هماهنگی برسد و اين اتفاق 
هنوز نيافتاده است اما ايمان دارم تمامی مربيان باشگاهی ما چه داخلی و چه خارجی 

نهايت همکاری را با تيم اميد خواهند داشت.
مرتضی محصص، رييس کميته فنی و توسعه فدراسيون فوتبال از روزهای سرنوشت ساز 
تيم اميد گفت و اظهار داشت: در حال حاضر تيم ملی اميد مهم ترين تيم ملی ما است 
بايد تمامی توجهات معطوف به آن باشد. به طور قطع اين تيم شايسته، روزهای  که 
سرنوشت سازی در پيش دارد. به طور خاص معتقدم 20 روز آينده از اواخر آذر تا اواسط 
دی ماه و پيش از شروع مسابقات مهمترين و تعيين کننده ترين زمان در مسير آماده سازی 

اين تيم است. در واقع ما يک فرصت طلايی در پيش داريم که نبايد آن را از دست بدهيم.
رييس کميته فنی و توسعه فدراسيون فوتبال اضافه کرد: متوجه فشردگی برنامه مسابقات 
باشگاهی هستيم. با اين وجود نبايد فراموش کنيم چه مسابقات مهمی را در پيش داريم 
و حميد استيلی به همراه شاگردانش نياز دارند تا از اين فرصت به بهترين شکل استفاده 
کنند. وی ادامه داد: ما می توانيم مثل هميشه نشان بدهيم از قدرت های برتر قاره هستيم 
و اين تيم شايستگی صعود به المپيک را دارد مشروط به آنکه کادر فنی بتواند يک تيم کامل 
را در اختيار داشته باشد و در اردوهای باقيمانده با تمامی نفرات کار خودش را دنبال کند. 
مقطع پايانی زمانی است که تيم المپيک بايد به هماهنگی برسد و اين اتفاق هنوز نيافتاده 
اما ايمان دارم تمامی مربيان باشگاهی ما چه داخلی و چه خارجی نهايت همکاری را با تيم 
اميد خواهند داشت و اجازه می دهند که برنامه های آماده سازی تيم با حضور کليه نفرات 
دنبال شود. کليد موفقيت اين تيم حضور دائم و منظم تمامی بازيکنان در اردوها در زمان 

باقيمانده است که اميدوارم محقق شود.

رییس هیات مدیره باشگاه استقلال: 

جدایی »استراماچونی« واقعیت ندارد
 رييس هيات مديره باشگاه استقلال گفت: آندره آ استراماچونی با استقلال قرارداد دارد و 

خبر جدايی او به دليل مشکلات مالی به دور از واقعيت است.
جدايی  شايعه  نگران  استقلال  هواداران  داشت:  اظهار  خليل زاده«  »اسماعيل 
استراماچونی نباشند و اين اخباری که پس از صدرنشينی استقلال در ليگ برتر مطرح 

شده به دور از واقعيت است.
رييس هيات مديره باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: استراماچونی در اين مدت برای 
استقلال زحمات زيادی کشيده است و نشان داده مربی متعصب و سخت کوشی است که 

تلاش می کند بهترين نتايج را برای تيمش به ارمغان آورد.
خليل زاده تصريح کرد: استقلال با شايستگی به آنچه استحقاقش را داشت رسيد و 
توانست به صدر جدول صعود کند. برخی می کوشند در اين برهه حاشيه هايی را برای اين 
تيم به وجود آورند. وی تاکيد کرد: استقلال شکل واقعی خود را پيدا کرده است و اين قول 
را به هواداران آبی پوش می دهم بهتر از اين نيز خواهد شد و در سه جامی که پيش رو دارد 
حرف های زيادی برای گفتن خواهد داشت. رييس هيات مديره باشگاه استقلال در پايان 
گفت: مديران استقلال در تلاش هستند با برطرف کردن مشکلات مالی بستری را فراهم 

کنند تا اين تيم بدون دغدغه حضور پرقدرت در مسابقات خود داشته باشد.

وداع پاییزی »دنیزلی« با تراکتور

 احد شیخ لاری مربی موقت تراکتورشد 
»مصطفی دنيزلی« پس از توافق با مالک و مديرعامل باشگاه تراکتور از اين تيم جدا شد.

به گزارش باشگاه تراکتور، اواخر خرداد ماه امسال، مصطفی دنيزلی هدايت تيم فوتبال 
تراکتور را برعهده گرفته بود که اين سرمربی توانست تا پايان هفته سيزدهم 18 امتياز کسب 

کند.
باتوجه به فشردگی مسابقات، در حال حاضر تا زمان انتخاب سرمربی جديد، هدايت فنی 

تراکتور به احد شيخ لاری سرپرست تيم تراکتور سپرده شده است.
دنيزلی چندی پيش نيز به دلايل مسائل شخصی درخواست جدايی از تراکتور را داده بود. 
گفتنی است، احد شيخ لاری دارای مدارک مربيگری ليسانس جامع بين المللی مربيگری 
حرفه ای از فدارسيون فوتبال انگلستان، گواهی نامه بين المللی مربيگری حرفه ای از فيفا 
تحت نظر فيليپ ردون و ليسانس A بين المللی مربيگری حرفه ای از کنفدراسيون فوتبال 
آسيا و اروپا هست و طی سال  های ۷9 تا 82 به عنوان دستيار و در فصل 86 – 8۷ نيز به 
عنوان سرمربی هدايت تراکتور را برعهده داشت. همچنين شيخ لاری از ابتدای فصل 

جاری به عنوان سرپرست در کنار تراکتور حضور دارد.

 مديرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: توسعه و تقويت سطح کمی و کيفی شطرنج 
در استان نيازمند حضور و استفاده از ظرفيت مربيان تراز اول کشور است که در اين زمينه 

حمايت های لازم صورت می گيرد.
رسول منعم روز شنبه در مجمع ساليانه هيات شطرنج قم در سالن اداره کل ورزش و 
جوانان اين استان، افزود: ارتقای رشد کيفی شطرنج قم نيازمند استفاده از ظرفيت اساتيد 

برجسته شطرنج کشور و توجه ويژه نسبت به برگزاری دورهای آموزشی است.
وی با تاکيد بر ضرورت همگانی کردن شطرنج در قم گفت: بايد از فرصت برگزاری 
جشنواره ها در سطح استان برای معرفی اين رشته ورزشی استفاده شود تا شطرنج در قم 

توسعه يابد.
مديرکل ورزش و جوانان قم بابيان اينکه بخش خصوصی علاقه مند به سرمايه گذاری در 
رشته شطرنج است گفت: خانه جوانان در بخش های کهک، دستجرد و منطقه پرديسان 
در ماه های اخير افتتاح شده است که می توان از اين مکان ها برای توسعه شطرنج در سطح 

استان استفاده کرد.
وی اظهار داشت: شطرنج ازجمله رشته هايی است که توفيق های خوبی در عرصه های 
ملی و بين المللی کسب کرده که اين موفقيت ها موجب توسعه شطرنج در استان ها شده 

است.
منعم با اشاره به ظرفيت های قم در رشته شطرنج گفت: باوجوداينکه زيرساخت های 
استان برای توسعه شطرنج مناسب نيست ولی ظرفيت های خوبی برای توسعه اين رشته 

ورزشی با همکاری آموزش وپرورش در قم وجود دارد.
مديرکل ورزش و جوانان قم ادامه داد: اعزام به مسابقات قهرمانی کشور و حضور در 

ليگ های معتبر ازجمله عملکرد شاخص اين هيات در سال های اخير است.
وی ادامه داد: شعار »هر خانه يک ميز شطرنج« برای توسعه و همگانی کردن اين رشته 

ورزشی بايد در دستور کار هيات شطرنج قم قرار گيرد تا بستر لازم برای ورود و فعاليت افراد 
بيشتر به اين رشته فراهم شود.

وی، حضور و استفاده از مربيان برجسته کشور برای توسعه شطرنج استان را ضروری 
دانست و ادامه داد: مناسبت های دينی و مذهبی بزرگی در قم وجود دارد که می توان 
از اين ايام برای برنامه ريزی لازم برای ميزبانی مسابقه های بين المللی شطرنج در استان 

استفاده شود.
منعم در ادامه با تاکيد بر اينکه خروجی مجمع ساليانه هيات های ورزشی برای ورزش قم 
بسيار بااهميت است، اظهار داشت: تاکنون حدود 30 مجمع ساليانه رشته های مختلف 
ورزشی در ماه های اخير در استان برگزارشده است که از اين تعداد 25 مجمع با حضور 
رئيس فدراسيون ها ترتيب يافته که اين فرصت خوبی برای رشد و توسعه ورزش قم در سطح 

کشور ايجاد کرده است.
 شطرنج نیاز به معرفی شدن به مردم دارد

 رييس فدراسيون شطرنج جمهوری اسلامی نيز در اين جلسه  با تاکيد بر ضرورت توسعه 
اين رشته ورزشی گفت: شطرنج نياز به معرفی شدن به مردم و افزايش تعداد شطرنج بازان 

در کشور دارد.
مهرداد پهلوان زادهافزود: شطرنج از جمله رشته هايی است که علاوه بر سادگی برای 

همگانی کردن موجب ايجاد انضباط فکری در افراد می شود.
وی با بيان اينکه توسعه شطرنج نياز به همت های بلند و انگيزه های قوی دارد گفت: 
برگزاری همايش های همگانی، ميزبانی از مسابقه های بين المللی و همچنين توجه به 
دوره های آموزش و استعديابی از جمله اقدام هايی است که می تواند موجب ارتقای شطرنج 
استان ها شود.  وی با بيان اينکه شطرنج قم دارای ظرفيت های ويژه ای است، افزود: 
برنامه ريزی برای انجام فعاليت های بزرگ مانند برگزاری مسابقه های بزرگ ملی و بين المللی 

درقم می تواند بستر لازم برای تاسيس مدرسه های شطرنج و جذب سرمايه گذاران بخش 
خصوصی به اين رشته در استان را فراهم کند.

رييس فدراسيون شطرنج جمهوری اسلامی، ادامه داد: برگزاری مسابقات بزرگ ملی 
و بين المللی در سطح استان موجب جذب علاقه مندان، توسعه زيرساخت ها و ارتقای 
شطرنج در قم می شود که بايد هيات شطرنج استان در اين زمينه برنامه ريزی جدی داشته 

باشد.
پهلوان زاده، با اشاره به مشکل مکان هيات شطرنج قم افزود: هيات شطرنج استان بايد 
از مکان های کوچک فعاليت خود را به صورت جدی آغاز و در ادامه با گسترش فعاليت ها 

به دنبال توسعه اين رشته باشد.
 وعده هیات شطرنج تاکنون محقق نشده است

معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان قم نيز در اين جلسه گفت: رشد رشته 
شطرنج در گرو توسعه در سطح کل استان و معرفی آن است و تا زمانی که مسئولان هيات 

در اين زمينه تصميم جدی نگيرند، امکان ارتقای شطرنج در قم وجود ندارد.
حميد نريمان ادامه داد: چندين مکان برای فعاليت هيات شطرنج به آن ها معرفی شده 

است که هيات هيچ يک از آن ها را نپذيرفته است.
وی ادامه داد: هيات شطرنج استان قول داده بود که طی چهار سال شطرنج را در تمام 

سطح قم توسعه دهد که تاکنون اين وعده محقق نشده است.
۱۰ مرکز آموزش شطرنج در قم ایجاد می شود

 رييس هيات شطرنج قم، نيز در اين جلسه  با اشاره به تلاش برای توسعه مراکز آموزش 
شطرنج در اين استان گفت: با تفاهم نامه امضاشده با کانون پرورش فکری کودک و 
نوجوانان استان، در تمام 10 مرکز پرورش فکری قم مراکز آموزش شطرنج ايجاد می شود.

حسين رحمتی با بيان اينکه تاکنون در2 کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم 
مرکز آموزش شطرنج ايجاد شده است، افزود: توجه به استعداديابی و معرفی شطرنج از 

جمله اولويت های اين هيات ورزشی است.
وی با اشاره به مذاکره و توافق صورت گرفته ميان هيات شطرنج و يکی از مربيان برجسته 
کشور افزود: بر اساس اين توافق دوره های آموزشی از هفته گذشته درقم آغاز و اين دوره تا 

يک سال ادامه خواهد داشت.
رحمتی نشاط با اشاره به عملکرد اين هيات درسال 9۷ گفت: برگزاری 15 مسابقه 
استانی از جمله برگزاری مسابقه قهرمانی استان در 2 بخش بانوان و آقايان، برگزاری 
مسابقات رده سنی زير 10، 14 و 18 سال و برگزاری مسابقات ليگ شطرنج استان با 

حضور 13 تيم و 65 بازيکن از جمله عملکرد اين استان درسال گذشته است.
رييس هيات شطرنج قم، با بيان اينکه درسال گذشته پنج اعزام به مسابقات کشوری 
انجام شده است گفت: ميزبانی از مسابقات قهرمانی کشور در رده زير 16 سال و زير 18 

سال پسران از ديگر اقدام های برجسته اين هيات درسال 9۷ است.
وی گفت: درحوزه استعداديابی نيز به عنوان يک اولويت سال گذشته  40 نفر در سه 
رده سنی استعداديابی صورت گرفته است که اين افراد در سال 98 به مسابقات قهرمانی 

کشور اعزام شده اند.
رحمتی نشاط گفت: بر اساس توافق صورت گرفته درسطح کلان کشور، بيمه شطرنج 
کاران از حالت اجباری خارج و اين موجب شده تا آمار ورزشکاران بيمه شده اين هيات 

بسيار کمتر از شطرنج بازان حرفه ای فعال درقم است.
رييس هيات شطرنج قم، با بيان اينکه هم اکنون 200 شطرنج باز فعال در استان وجود 

دارد افزود: از اين تعداد ورزشکار، 90 ورزشکار دارای ريتينگ در استان وجود دارد.
رحمتی نشاط با بيان اينکه تامين مکان مناسب برای استقرار هيات را يکی از اولويت های 
اين هيات دانست و گفت: در صورت تخصيص زمين، اين هيات آمادگی احداث مکان 

برای اين هيات را دارد.

مديرکل ورزش و جوانان استان قم:

شطرنج قم نیاز به حضور مربیان تراز اول کشور دارد

 کاپيتان ذوب آهن در خصوص شرايط تيمش و شکست مقابل پرسپوليس صحبت کرد.
اهظار  پرسپوليس  قاسم حدادی فر در خصوص شکست سنگين ذوب آهن مقابل 

داشت: فکر می کنم شرايط خوبی برای اين بازی داشتيم و بازی را هم خيلی خوب شروع 
کرديم و در ابتدا توپ و ميدان دست ما بود ولی خب پرسپوليس در اين ديدار با تجربه تر 
بود و با برنامه ريزی بهتری عمل کرد و از فرصت هايش هم بهتر استفاده کرد و با يک بازی 
خوب توانست پيروز شود و به نظرم استحقاق اين برتری را هم داشتند و بعد از سال ها 

توانستند در فولادشهر ما را شکست دهند.
وی افزود: ما هم در اين بازی موقعيت  های خوبی داشتيم که نتوانستيم از آن استفاده 
به گلر  بود و بخش ديگرش مربوط  کنيم چرا که يک بخشی اش بی دقتی خودمان 
پرسپوليس بود که به نظرم روز خيلی خوبی را پشت سر گذاشت و تقريباً می شود گفت که 

هيچ اشتباهی در طول 90 دقيقه نداشت و اين شد که نتيجه را واگذار کرديم.
کاپيتان ذوب آهن در مورد اينکه با اين نتيجه کادرفنی تحت فشار قرار گرفته است هم 
گفت: فقط کادرفنی نيست و کل تيم تحت فشار هستند و ما بازيکنان هم چنين شرايطی 
داريم. ما در بازی با پرسپوليس دقيقاً از همان نقاطی گل خورديم که منصوريان پيش از 
بازی در موردش به ما هشدار داده بود و در تمرينات آن را اجرا کرده بوديم ولی بازهم در 

زمين نتوانستيم آن را پياده کنيم و از آن ضربه خورديم.
حدادی فر در مورد اينکه با اين نتيجه تعهد 12 امتياز از 5 بازی کادرفنی به هيات مديره 
عملی نشد هم عنوان کرد: من در جريان اين مسائل نيستم و نمی دانم کادرفنی چه 
تعهدی به هيات مديره داده است ولی به اندازه خودم می گويم که کادرفنی زحمتش را 
دارد می کشد و مشکل اصلی ذوب آهن سرمربی نيست و مشکلات ديگری داريم که روی 

نتايج تاثير منفی گذاشته است.

وی ادامه داد: ما در حالی به نيم فصل رسيده ايم که تا الان بايد طبق قرارداد 50 درصد 
دريافتی داشته باشيم ولی فقط 20 درصد دريافتی داشتيم. تيم های ديگر با دريافتی های 
بيشتر از ما هميشه صحبت می کنند و از مسائل مالی گلايه می کنند و از حضور در تمرين 
اعتصاب می کنند. در اين شرايط سخت اقتصادی خيلی از بچه ها واقعاً تحت فشار 
هستند و حقشان نيست که چنين شرايطی داشته باشند. با مديريت باشگاه صحبت 
کردم و آنها هم تلاش می کنند که اين مشکل به زودی حل شود و به اميد خدا برطرف 
خواهد شد ولی همين مسائل روی روحيه بازيکنان و تمرکزشان تاثير منفی می گذارد. 
خيلی از بازيکنان ما فصل اول يا دوم حضورشان در ليگ برتر است و شرايط مالی خوبی 

ندارند.
کاپيتان ذوب آهن در مورد اينکه آيا با تقويت تيم از لحاظ بازيکن در نيم فصل مشکلات 
تيم برطرف می شود يا نه، گفت: من در اين مسائل دخالت نمی کنم چرا که حيطه من 
نيست و کادرفنی بهتر می داند که تيم نياز به تقويت نفری دارد يا نه ولی چيزی که می بينم 
اين است که تيم خوبی داريم و خوب هم بازی می کنيم ولی در استفاده از موقعيت ها 
بی دقتيم و از آن طرف از روی  بی دقتی گل هايی می خوريم که نبايد بخوريم و نتايج اين 

چنينی رقم می خورد.
حدادی فر در پايان در مورد سرنوشت ذوب آهن با اين وضعيت هم اظهار داشت: 
نمی دانم چه می شود ولی در سال های اخير بارها پيش آمده که نيم فصل اول خوب 
نبوديم ولی در نيم فصل دوم تيم عالی کار کرده و اوج گرفتيم و فکر می کنم اين تيم شرايط 

برگشتن به روزهای خوبش را دارد.

حدادی فر: فقط ۲۰ درصد دریافتی داشتیم

مشکل ذوب آهن منصوریان نیست

حسن حسن زاده سرمربی تيم فوتسال سوهان محمد سيما که نماينده قم در ليگ برتر فوتسال است در اقدام ناگهانی از اين تيم خراج شد.
باشگاه سوهان محمد سيمای قم در تصميمی غيرمنتظره اعلام کرد  به دوران حضور محسن حسن زاده در اين تيم پايان داده است و سيد 

وحيد غياثی هدايت اين تيم را تا پايان فصل بر عهده خواهد داشت.
در بيانيه سوهان محمد سيما آمده است:باشگاه سوهان محمد سيما اعلام می کند همکاری آقای محسن حسن زاده سرمربی تيم فوتسال 
سوهان محمد سيما به پايان رسيده است و از امروز شنبه 16 آذر 98 مسئوليت فنی تيم سوهان محمد سيما بر عهده آقای سيد وحيد غياثی 

است. اين تصميم توسط هيئت مديره باشگاه محمد سيما و به دليل مجموعه ای از عوامل فنی و غير فنی اتخاذ شده است.
همچنين در ادامه اين بيانيه اعلام شده است: سوهان محمد سيما از تلاش های آقای حسن زاده در دوران حضور بر روی نيمکت تيم سوهان 

محمد سيما در جهت اهداف تيم قدردانی و برای ايشان، موفقيت و سلامت آرزو می کند.
حامد اسماعيلی مدير رسانه باشگاه سوهان محمد سيما در گفتگويی با تاييد اين خبر اعلام کرد موضوع پايان کار محسن حسن زاده، روزشنبه 

از سوی رسول قلی زاده مدير عامل باشگاه سوهان محمد سيما به وی اعلام شده است.
باشگاه سوهان محمد سيما در مورد جزئيات اين تصميم توضيح بيشتری نداده است. تيم سوهان محمد سيمای قم در جدول ليگ برتر 

فوتسال تيم پنجم جدول است و روز جمعه در بازی خارج از خانه در اصفهان برابر گيتی پسند اين شهر سه بر دو شکست خورد.

 سرمربی تيم ملی فوتسال ايران گفت: تمرکز اصلی ما روی نتيجه گيری در هر بازی است؛ در واقع به دنبال قهرمانی آسيا 
در هر شرايطی هستيم.

محمد ناظم الشريعه سرمربی تيم ملی فوتسال ايران اظهار داشت: بازی های قهرمانی آسيا و انتخابی جام جهانی از هفتم 
اسفند آغار می شود و با قرعه کشی که روز گذشته انجام شد. در گروه چهارم با تيم های عربستان، کره جنوبی و تايلند قرار 

گرفتيم.
وی  با اشاره به رقبای ايران در مرحله گروهی گفت: عربستان تيمی ناشناخته است. هرچند دور قبل هم  در مرحله نهايی 
حضور داشت. فوتسال کشورهای عربی تقريبا شبيه به هم است و می دانيم که هفته گذشته در فيفا دی با آرژانتين قهرمان 
جهان  بازی کرده است. با کره جنوبی اخيرا بازی نداشتيم اما فوتسال اين کشور الگو گرفته از چين و به طور کلی فوتسال 
آسيای شرق است. تايلند هم که رقيب ديرينه ماست.سرمربی تيم ملی فوتسال با اشاره به اهداف کادر فنی، خاطرنشان کرد: 
اول و دوم شدن در گروه برای مراحل بعدی بی تاثير نيست، اما تمرکز اصلی ما روی نتيجه گيری در هر بازی است. در واقع به 
دنبال قهرمانی آسيا تحت هر شرايطی هستيم. اتفاقی که در 2018 برای ما رخ داد، بازی کردن با همه تيم های قوی آسيا بود. 

امسال هم فارغ از اينکه با چه تيمی رو به رو می شويم، به دنبال کسب نتايج درخشان در هر مسابقه خواهيم بود.

»محسن حسن زاده« اخراج شد

سید وحید غیاثی سرمربی سوهان محمد سیما شد
ناظم الشریعه:

 می خواهیم در هر شرایطی قهرمان آسیا شویم

آخرين بازی که مرتضی تبريزی در ترکيب اصلی قرار گرفت در هفته 
پنجم ليگ و بازی با ذوب آهن در ورزشگاه فولادشهر اصفهان بود.

آغاز  استقلال هم  اوج گيری  دياباته  گلزنی های شيخ  با شروع 
شد.مقابل زوج شيخ و مهدی قائدی حتی سپاهان و پيام نيازمند هم 
که تا قبل از هفته دوازدهم فقط يک گل آن هم از روی نقطه پنالتی 
دريافت کرده بودند هم نتوانستند برابر اين زوج دوام بياورند و 2 گل 
خوردند و يک بار هم تيرک دروازه شان به لرزه درآمد. در آستانه بازی 
حساس با پديده خودرو مشهد خبر مصدوميت شيخ دياباته برای 

استقلالی ها شوک آور بود. 
 مرد ايتاليايی در شهريور مصاحبه ای انجام داد و اعلام کرد که 
غير از قائدی و دياباته ساير مردان هجومی اش را مهاجم نمی داند:» 
مرتضی تبريزی، محسن کريمی و سجاد آقايی مهاجم اصلی ما 
نيستند و نظر من اين است که بازيکن مدنظرم را که به خاطرش 

به اين ترتيب  ندارم.«  اختيار  در  بدهم  تغيير  را  تيمم  بازی  شيوه 
مشخص است که تبريزی و آقايی و علی دشتی که سبک بازی اش 
شبيه به محسن کريمی مصدوم است هيچ کدام گزينه های ايدآل و 

دلخواه استراما نيستند.
تبريزی بعد از آسيب ديدگی طولانی دياباته در هفته سوم در ترکيب 
اصلی قرار گرفت اما پس از بازگشت و اوج گيری مهاجم ماليايی و 
زوج او با قائدی تبديل به يک نيمکت نشين محض شد..چند بازی 

است که استراماچونی به علی دشتی روی خوش نشان داده است.
اعتماد دوباره به تبريزی يا آقايی و دشتی؟

آخرين بازی که مرتضی تبريزی در ترکيب اصلی قرار گرفت در 
هفته پنجم ليگ و بازی با ذوب آهن در ورزشگاه فولادشهر اصفهان 
بود.تبريزی در دقيقه 81 آن بازی بدون اينکه دستاورد خاصی داشته 
باشد تعويض شد و جای خودش را به آرش رضاوند داد که بعد از 

حضور در ميدان موفق شد پاس گل بدهد.بعدازاين بازی که سوم 
مهر برگزار شد،تبريزی به نيمکت دوخته شد تا اينکه در دقيقه ۷2 
بازی با پارس جنوبی جم به جای مهدی قائدی را در ميدان گرفت.
در  دقيقه 88 بازی با تراکتورسازی هم جای دياباته هت تريک کرده 
و خسته به ميدان آمد تا در هفته نهم هم استراماچونی از او استفاده 

کرده باشد.بعدازآن ديگر به تبريزی  فرصت بازی نرسيده است.
نااميدکننده  نمايش های  و  استراماچونی  حمايت های  از  .بعد 
تبريزی نوبت به سجاد آقايی رسيد تا موردتوجه استراماچونی قرار 
تبريزی  مانند  مقابل گل گهر  بازی هفته ششم  در  بگيرد.سجاد 
به عنوان بازيکنی تعويضی به ميدان آمد.در بازی بعدی با سايپا هم 
آقايی به عنوان بازيکن جانشين وارد ترکيب شد و موفق شد گل هم 
بزند تا در بازی بعدی فيکس شود. تعويض طلايی استراماچونی در 
ترکيب اصلی آن قدر بد بود که بين 2 نيمه تعويض شد و در ديدار 

بعدی هم نيمکت نشين شد. بعدازآن در بازی هفته دهم مقابل 
صنعت نفت آبادان به عنوان بازيکن جانشين فرصت بازی پيدا کرد 
که اين بار هم نمايش خوبی نداشت. در بازی های هفته يازدهم و 

دوازدهم استراماچونی نه به آقايی و نه تبريزی اعتماد نکرد.
مهاجمی که اين روزها توانسته توجه مرد ايتاليايی را به خود جلب 
کند علی دشتی تست که در 3 بازی اخير به عنوان بازيکن جانشين 

وارد ترکيب شده است.

توفیق اجباری برای مهاجم نیمکت نشین با محرومیت دیاباته؛

استراماچونی دوباره به تبریزی اعتماد می کند؟!

رييس فدراسيون بعد از مدت ها در يک برنامه تلويزيونی در مقام پاسخگويی برآمد اما اين 
گفت وگو هم کمکی به روشن شدن موضوع فسخ قرارداد مارک ويلموتس نکرد.

به گزارش ايسنا، اين روزها بحث فسخ قرارداد مارک ويلموتس و انتخاب سرمربی جديد 
تيم ملی داغ است. فدراسيون فوتبال در اين چند وقت و طبق عادت اطلاع رسانی خوبی 
در اين زمينه نداشته و همين مساله موجب شده به شايعات دامن زده شود و کمتر کسی 

دقيقا بداند چه قرار است سر نيمکت تيم ملی ايران بيايد.
چند روز پيش مهدی تاج، رييس فدراسيون فوتبال در ترکيه با ويلموتس جلسه ای 
برای بررسی و فسخ احتمالی قرارداد برگزار کرد و حتی خبری مبنی بر فسخ قرارداد هم 
منتشر شد اما مرد بلژيکی با توييتی اعلام کرد که هنوز در اين زمينه به توافقی دست 

پيدا نکرده اند.
مهدی تاج روز جمعه در برنامه ورزش و مردم اعلام کرد که ويلموتس قبل از بازی ايران 
با عراق درخواست فسخ قراردادش را به فدراسيون اعلام کرده است.  ويلموتس گفته 
بود چون فدراسيون به مفاد قرارداد عمل نکرده اين قرارداد فسخ است و برای امضای 

قراردادی جديد دوباره بايد با فدراسيون به توافق برسند.

صرف نظر از اين موضوع، مهدی تاج در ابتدای همان برنامه اعلام کرد که با درخواست 
فسخ قرارداد ويلموتس موافقت شده اما در پايان برنامه و زمانی که با سوالی درباره 
سرمربی آينده ايران مواجه شد پاسخی داد که در تناقض با صحبت اوليه اش مبنی بر 

موافقت با درخواست فسخ قرارداد ويلموتس، بود.
تاج اعلام کرد که با توجه به اينکه هنوز قرارداد فدراسيون با ويلموتس فسخ نشده 
نمی تواند اطلاعاتی درباره انتخاب سرمربی جديد تيم ملی ارائه کند چون اين باعث 
می شود مشکلات حقوقی در فسخ قرارداد ايجاد شود و به نوعی ويلموتس فرصتی برای 
شکايت احتمالی پيدا کند. فدراسيون فوتبال تا اينجای کار از انتشار قرارداد ويلموتس 
خودداری کرده، در برابر شايعات درباره رقم قرارداد ويلموتس واکنش منفعلانه داشته يا 
نهايتا به يک تکذيب خشک و خالی بسنده کرده و به صورت کلی اطلاعات دقيقی از روند 

بستن قرارداد با ويلموتس تا ماجرای فسخ قراردادش ارائه نکرده است.
وقتی هم که رييس فدراسيون بعد از مدت ها در مقام پاسخگويی برمی آيد صحبت های 
متناقضش کمکی به روشن شدن افکار عمومی در موضوع قرارداد ويلموتس و شرايط 

پيچيده انتخاب سرمربی جديد تيم ملی نمی کند.

بالاخره قرارداد ویلموتس فسخ شده یا نه؟
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 رئيس قوه قضاييه با تاکيد بر اينکه مطالبه از مسئولان بايد به عنوان يک نعمت و ثروت 
تلقی شود، گفت: هرگز نبايد از مطالبات دانشجويی به عنوان يک مشکل ياد شود بلکه بيان 

دغدغه ها و مشکلات و لسان مردم بودن يک نعمت و فرصت است. 
آيت الله سيد ابراهيم رئيسی روز شنبه با حضور در دانشگاه تهران ضمن تسليت به 
مناسبت وفات حضرت فاطمه معصومه )س( و با گراميداشت روز دانشجو تاکيد کرد: جريان 
دانشجويی کشور بايد به عنوان جريان آگاه، بابصيرت، زمان شناس، دردآشنا و دغدغه مند 
نسبت به مسائل اجتماعی و سياسی بماند و نقش دانشجويان در اين عرصه بسيار تعيين 
کننده است. وی گفت: 16 آذر نماد ضد استکباری، ضد استبدادی و ضد استعماری 
دانشگاه و دانشجو است و اين نماد نقش دانشجو و دانشگاه را در شناخت نيازها و ايفای 

نقش برای رفع نيازها نشان می دهد.
رئيسی با بيان اينکه 16 آذر  روز احساس خطر دانشگاه و دانشجويان نسبت به خطر نفوذ 
بيگانگان بوده است، گفت: 4 ماه بعد از 28 مرداد سال 1332 و حادثه آمدن معاون رئيس 
جمهور وقت آمريکا و احساس مسئوليت دانشجويان به اينکه امروز ايران تحت نفوذ آمريکا 
قرار خواهد گرفت،  دانشجويان فرياد برآوردند و در اين راه چند تن به شهادت رسيدند و 
اين بصيرت و هوشياری را ثبت کردند. رئيس قوه قضاييه ادامه داد: دانشجويان در جريان 
جنبش دانشجويی قبل از پيروزی انقلاب اسلامی و در دفاع از انقلاب اسلامی و هشت 
سال جنگ تحميلی نقش خود را به موذنان و کسانی که آرمان خواه و عدالت خواه هستند 
ايفا کردند و مانند برخی از تلاش گران و سخنرانان به دنبال کسب قدرت و نام و نشان 

نيستند بلکه دنبال تحقق يافتن آرمان های بلندی هستند که اين امر، امر مبارکی است.
رئيسی ادامه داد: بحث از جناح و جريان سياسی خاص نيست، جريان دانشجويی ما بايد 
جريان دلداده به انقلاب و نظام باشد، هر ايراد و اشکالی را برنتابد و در اين زمينه احساس 

مسئوليت کند که اين امر مبارکی است.
وی با تبريک مجدد روز دانشجو گفت: البته بنده با دانشجويان دانشگاه بی ارتباط نيستم 
و با اطلاعيه های عزيزان که در مواقع مختلف صادر می شود و از طرف دفتر نمايندگی ولی 

فقيه در دانشگاه ها برای بنده ارسال می شود، آگاهی می يابم. البته شايد اين اطلاعيه ها 
برای مديران ديگر نيز ارسال شود، بنده اين مواضع، ديدگاه و نظرات و دغدغه ها را با دقت 
می خوانم و از بعضی از دغدغه ها که ممکن است در رسانه ها مطرح نشود، اما دغدغه 
جوانان و دانشجويان است خودم را موظف می دانم مطلع شوم چرا که اطلاع ما مسئولان 
از اين موارد ضرورت دارد. رئيس قوه قضاييه ضمن تشکر از دانشجويان، مديران و اساتيد 
و دانشجويانی که به دليل محدوديت مکان در جلسه حاضر نيستند، گفت: نکاتی که بيان 
کرديد برخی به عنوان توصيه به بنده به عنوان مسئول بود لذا در مورد آنچه که جنبه توصيه 

داشت لازم به مرور در اينجا نيست.
رئيسی ادامه داد: اگرچه همه مسئولان در نظام موظف به اجرای عدالت هستند، اما 
دستگاه قضايی دستگاه بسيار مهمی برای اجرای عدالت است، ما در مورد آنچه که در 

زمينه پيشانی نظام و دستگاه قضايی مطرح کرديم چند برنامه در دوره تحولی داديم.
اولین نکته در رابطه با تحول دستگاه قضایی موضوع اجرای عدالت است

وی گفت: اولين نکته در رابطه با تحول در دستگاه قضايی موضوع اجرای عدالت است. 
عدالت در مبانی دينی ما بعد از توحيد گسترده ترين مفهوم است، اما در اينجا بحث ما از 
عدالت بحث ثبوتی نيست بلکه در اينجا بحث ما عدالت اجرايی است که در مورد عدالت 
و فرج، عدالت و معاد، عدالت قضايی، عدالت اجتماعی و عدالت سياسی بحث های 
گسترده ای وجود دارد، اما در رابطه با اجرای عدالت اولين گام در اين رابطه قانون عادلانه 
است مجريان عادل هستند که می توانند شيرينی عدالت در کام مردم ايجاد کنند و حتما در 

اين رابطه اقدام به موقع و زمان شناسانه بسيار اهميت دارد.
رئيس قوه قضاييه با تاکيد بر اينکه عدالت بايد به صورت يک گفتمان غالب و رايج در همه 
سطوح نظام دربيايد گفت: بايد معلوم شود مهمترين هدف دولت اسلامی در جامعه اجرای 
عدالت است. برای تفاهم در اجرای عدالت بايد روی اجرای قانون توافق کنيم و بگوييم به 
هر ميزان به قانون عمل شود به عدالت نيز عمل خواهد شد و به هر ميزان قانون نقض شود 

عدالت نيز نقض می شود و اجرای قانون همگان محور قرار دهند.

 فساد را نباید در هیچ کجای جامعه اسلامی قبول کرد
 رئيسی تصريح کرد: هيچگونه بی قانونی، هيچ دور زدن قانون و تخلف از قانون را هيچ 
کس در هيچ جايگاهی به خود اجازه ندهد و احساس شود که امروز بی قانونی يک امر 
ناپسند و ضد ارزش است لذا امروز اجرای عدالت يکی از نکات محوری است و در اين رابطه 

گفتمان غالب در دانشگاه ها بايد اجرای عدالت باشد.
وی ادامه داد: اگر ببنيد در کرسی های آزاد انديشی و اعلام نظرات و ديدگاه ها و نظرات 
با قانون فاصله داريم بايد نسبت به آن پيگيری و گوشزد کرد. رئيس قوه قضاييه با تاکيد بر 
اينکه مسئله شفافيت امر بسيار مهمی است گفت: از مردم بودن و محرمانگی امر مهمی 
است،   در مورد يکسری مسائل امنيتی اين موضوع متفاوت است و مورد اختلاف نيست 
اما نسبت به مسائلی که مردم بايد مطلع باشند اين موارد می تواند زمينه اجرای عدالت را 
فراهم نمايد. رئيس قوه قضاييه گفت: فساد را نبايد در هيچ کجای جامعه اسلامی قبول 
کرد، فساد با شاخصه عدالت گستری نظام سازگار نيست فساد ظلم به مردم و نظام است و 
امر مردودی است، جمهوری اسلامی ايران نظامی مبتنی بر احکام دينی و عمل به وظايف 

است اما امکان خطا و اشتباه ممکن است، اشتباه يک امر است فساد امر ديگری است.
وی تاکيد کرد: نمی توان از فساد و دست اندازی به حقوق بيت المال، دزدی، ارتشا، 
پورسانت و رانت خواری گذشت. تا امروز بايد همه دستگاه ها در کشور با فساد مبارزه کنند 
بعضی می گويند دستگاه قضايی فقط بگيرو ببند می کند بله وظيفه ما برخورد با مفسدين 

است و برخورد هم خواهيم کرد.
ساختارهای فسادزا باید از بین برود

رئيسی اضافه کرد: ساختارهای فسازا بايد از بين برود بعضی از خصوصی سازی ها به 
صورت جدی بر فنا دادن اموال مردم و بيت المال است.

رئيس قوه  قضاييه در ادامه اظهارات خود تاکيد کرد: حتما جرم سياسی غير از جرم 
امنيتی است. من اين موضوع را پيش تر هم اعلام کرده بودم و نه اينکه در اين جلسه اعلام 
کنم، چون اينجا دانشگاه است. بنده از اولين روزی که آمدم اين موضوع را اعلام کردم که 
بايد بين جرم سياسی و امنيتی تفاوت قائل شد. البته در قانون هم اين مقوله همين طور 
است. وی با اشاره به جريانات کارگری و دانشجويی در کشور و تحت تاثير قرار گرفتن آن با 
جرم سياسی و امنيتی گفت: ما بين اين مسائل فرق ميگذاريم. البته مقام معظم رهبری 
چند سال قبل هم فرمودند من از دانشگاه گله دارم. رهبری عنوان داشتند: چرا برخی 
می خواهند دانشجو و دانشگاه سياسی نباشد؟ دانشجو بايد سياسی باشد. - سياسی يعنی 
عضو فلان گروه و فلان دسته سياسی باشد، خير- سياسی بودن دانشجو بدين منظور است 
که جامعه را بشناسد و نياز جامعه را بداند و متناسب با نياز جامعه حرف بزند و رفع نياز کند.

باید ازآزادی های مشروع ی پاسداری کرد 
رئيس دستگاه قضا تصريح کرد: به اعتقاده بنده مهمترين سياسيون ما شهدای عالی قدر 
نياز جامعه را خوب شناختند و حاضر  دانشجويی ما هستند، شهدای دانشجويی ما 
شدند خطر کنند و جان شان در اين امور بگذارند بنابراين اين دانشجوی سياسی است. 
دانشجوی سياسی اين نيست که با حرف های روشنفکرانه جامعه را به فرهنگ، اخلاق و راه 
غربی گرايش دهد. رئيسی بيان داشت: دانشجوی سياسی دانشجويی است که جامعه را 
بشناسد و بتواند بر اساس نياز و خواست جامعه حرکت کند. وی با بيان اينکه امروز يکی از 
مسائل مهم و خواست جامعه اجرای عدالت است، بيان داشت: وقتی می گوييم عدالت؛ 
عدالت برای چه کسی است؟ بايد دانست اين عدالت برای هر کس و برای همه آحاد ملت 
است و، چون چتری بر سر همه ملت قرار گرفته است. اين مسئله برای کسی که سنی 
باشد و يا شيعه و يا گويشش ترک باشد يا بلوچ فرقی ندارد. اجرای عدالت برای هر کسی که 
دارای عقيده و نظر سياسی باشد صدق می کند. امروز عدالت بايد چتری بر سر همه ملت 
ايران باشد. رئيسی با بيان اينکه عدالت به مانند امنيت است، اظهار داشت: شما وقتی 
می گوييد امنيت يعنی امنيت برای همه بنابراين عدالت هم برای همه و هر کس صدق 
می کند بنابراين اين خواست خواست مهم و قابل توجهی است. رئيس دستگاه قضا ادامه 

داد: مسئله آزادی های مشروع يکی از وظايفی است که بايد از آن پاسداری کرد.

رئيس قوه قضاييه: 

چه کسانی آمدند؛ هرگز نباید از مطالبات دانشجویی به عنوان یک مشکل یاد شود

سایه روشن های مجلس یازدهم 
نامنويسی از داوطلبان نمايندگی مجلس ديشب بدون اينکه ساعت تمديد شود پايان 

يافت با نگاه به اسامی ثبت نام کنندگان سايه روشن های مجلس يازدهم را نشان می دهد. 
سخنگوی ستاد انتخابات کشور ديشب پس از پايان نام نويسی داوطلبان نمايندگی 
مجلس درستاد انتخابات کشور در جمع خبرنگاران از نهايی شدن نام نويسی 13 هزار و 
896 داوطلب در انتخابات مجلس يازدهم خبر داد و گفت: 12 درصد از ثبت نام کنندگان 
زن و 88 درصد مرد هستند.  »سيداسماعيل موسوی« افزود: يک هزار و 605 نفر از 
داوطلبان زن و 12 هزار و 291 نفر مرد هستند. به گفته وی، 601 نفر از داوطلبان يعنی 
4درصد دارای تحصيلات حوزوی، 14درصد با تحصيلات در مقطع دکترا، ۷۷ درصد دارای 

مدرک کارشناسی ارشد و بقيه دارای مدرک کارشناسی و پايين تر هستند.
دبير ستاد انتخابات کشور خاطرنشان کرد: 4درصد سابقه نمايندگی مجلس دارند و 
23درصد در گذشته دست کم يک بار داوطلب شدند. موسوی خاطرنشان کرد: استان های 
تهران با 3 هزار و 138، اصفهان با هزار و 99، خراسان رضوی با 980، خوزستان با 800 
و فارس با ۷39 داوطلب بيشترين داوطلبان نمايندگی مجلس شورای اسلامی را به خود 
اختصاص داده اند. سخنگوی ستاد انتخابات کشور با بيان اينکه روزشنبه دومين روز نام 
نويسی از داوطلبان نمايندگان مجلس خبرگان رهبری هم بود، گفت: 5۷ نفر در اين دو روز 
برای نمايندگی خبرگان رهبری ثبت نام کردند که 31 نفر برای حوزه انتخابيه تهران، 1۷ نفر 

قم، و فارس، خراسان رضوی و خراسان جنوبی هر کدام 2 نفر هستند.
اصولگرایان؛ همچنان پیشگام نهضت ثبت نام

درروز پايانی ثبت نام داوطلبان نمايندگی مجلس يازدهم ستاد انتخابات کشور ميزبان 
چهره ای مختلفی است؛ »حسن ونايی« نماينده ادوار ملاير، »عبدالحسين روح الامينی« 
رئيس خانه احزاب، »علی شاهرخی قبادی« نماينده ادوار کوهدشت، »حسين مظفر« 
نماينده ادوار تهران و عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام، »مجيد اميدی شهرکی« 
مديرعامل پيشين ايرنا، »ابراهيم کارخانه ای« نماينده همدان در دور نهم مجلس شورای 
اسلامی، »سعيد زيباکلام« استاد دانشگاه، »محمد جواد ابطحی« نماينده مردم خمينی 
شهر، »محمد خون چمن« عضور شورای هماهنگی جبهه اصلاحات، »الياس نادران« 
نماينده مجلس هفتم،   »محمد حسين محمدی« نماينده سابق گلپايگان، »ابراهيم 
رسولی« فعال اصولگرا، »سيد حسين موسوی تبريزی«  فعال سياسی اصلاح طلب »احمد 
حکيمی پور« دبير کل حزب اراده ملت و حجت الاسلام و المسلمين موسی غضنفرآبادی 
نماينده پيشين بم در مجلس شورای اسلامی و رييس دادگاه انقلاب تهران، حشمت الله 
فلاحت پيشه چهره هايی هستند که نامشان در ميان ثبت نام کنندگان آخرين روز مشاهده 
می شود. »قاسم ميرزايی نکو« نماينده مردم دماوند، »موسی قربانی« نماينده پيشين مردم 
قائنات در مجلس، »قدرت عليخانی« نماينده ادوار بويين زهرا و قزوين از ديگر چهره هايی 
بودند که حوالی ظهر ديروز با مراجعه به ستاد انتخابات کشور داوطلب نمايندگی يازدهمين 
دوره مجلس شورای اسلامی شدند. سهراب گيلانی نماينده شوشتر، محمدعلی پورمختار 
نماينده بهار و کبودرآهنگ، علی صوفی فعال اصلاح طلب، محمد مهدی برومند عضو 
کميسيون امنيت ملی، الياس حضرتی رييس کميسيون اقتصادی و قائم مقام دبير کل 
حزب اعتماد ملی، محمد علی افشانی شهردار پيشين تهران از ديگر چهره هايی هستند که 

امروز با حضور در ستاد انتخابات داوطلب نمايندگی مجلس يازدهم شدند.
شهيندخت مولاوردی عضو شورای عالی سياست گذاری اصلاح طلبان، مجيد انصاری 
معاون پيشين رييس جمهوری، فاطمه راکعی فعال اصلاح طلب، محمدجواد جمالی 
نوبندگانی، زهرا ساعی، احمدی لاشکی، نمايندگان کنونی مجلس هم با مراجعه به ستاد 

انتخابات نامزد يازدهمين دوره مجلس شورای اسلامی شدند.
 چهره هایی که در فرمانداری تهران ثبت نام کردند

  »فاطمه سعيدی«، »طيبه سياوشی«، »سيده فاطمه ذولقدر«، »سهيلا جلودار زاده«، 
»فريده اولاد قباد«، »عليرضا محجوب«، »پروانه مافی«، »محمد رضا بادامچی« نمايندگان 
کنونی تهران، »حسن بيادی« فعال اصولگرا، »الهام امين زاده« معاون حقوقی دولت 
يازدهم، »علی عباسپور تهرانی فرد«، نماينده سابق، »محمد حسين مقيمی« معاون 
پيشين وزير کشور و استاندار تهران، »عباس جديدی« عضو پيشين شورای شهر هم ابا 
حضور در فرمانداری تهران داو طلب نمايندگی مجلس يازدهم شدند.    همچنين حجت 
الاسلام و المسلمين محمد زارع فومنی دبير کل حزب مردمی اصلاحات و حجت الاسلام 

حسن نوروزی نماينده رباط کريم برای نمايندگی خبرگان رهبری ثبت نام کردند.
اسامی برخی از ثبت نام کنندگان  دیگر

»سيد محمد سادات ابراهيمی« نماينده دوره های هشتم و نهم از حوزه انتخابيه شوشتر، 
»محمد حسن قديری ابيانه« سفير سابق ايران در استراليا و مکزيک از حوزه انتخابيه تهران، 
»محسن عليجانی« عضو فراکسيون اميد و نماينده مردم تهران از حوزه انتخابيه تهران، 
»سيدهادی مقدسی« نماينده مردم بروجرد در دور هشتم مجلس شورای اسلامی از حوزه 
بروجرد و »توحيد نوبخت« فرزند رئيس سازمان برنامه و بودجه از حوزه انتخابيه رشت در روز 
نخست داوطلب انتخابات مجلس شدند. »محمد عباسپور« نماينده دوره چهارم، ششم و 
هفتم مجلس از ماکو ، »حميدرضا پشنگ« نماينده مردم خاش و ميرجاوه در دوره های 
هفتم، هشتم و نهم، »محمدسعيد احديان« مديرمسئول روزنامه خراسان و عضو حزب 
پيشرفت و عدالت از حوزه تهران، »سليمان فهيمی گيگلو« نماينده مردم پارس آباد و بيله 
سوار و اصلان دوز در دور هفتم از همين حوزه، »وهاب عزيزی« دبيرکل جبهه جهادگران 
ايران اسلامی از حوزه تهران، »ولی آذروش«  نماينده سابق مردم اردبيل در مجلس از 
همين حوزه، »محمود احمدی بيغش« نماينده ادوار از حوزه شازند، »محمد شاهی عربلو« 
نماينده مردم رباط کريم در دوره های پنجم، ششم و هفتم از حوزه تهران، حجت الاسلام 
»عبدالحميد خدری« نماينده دور دهم بوشهر از حوزه بوشهر، »حسين رضازاده« نماينده 
مردم کازرون و کوه چنار در مجلس دهم در دومين روز به ستادهای انتخابات مراجعه کردند.
»عسکر  خوی،  از  پنجم  و  چهارم  نخست،  های  دوره  نماينده  زاده«  عابدين  »کامل 
جلاليان« نماينده ادوار مجلس شورای اسلامی برای حوزه انتخابيه عسلويه و کنگان، 
»نصرالله جهانگرد« رئيس سازمان فناوری اطلاعات کشور در دولت يازدهم، »عليرضا 
دهقان« گوينده سابق خبر ورزشی و نماينده دوره هشتم مجلس شورای اسلامی، حجت 
الاسلام »رحمت الله بيگدلی« عضو شورای مرکزی و رئيس دفتر سياسی حزب جمهوريت 
اسلامی و »سيد ابوالقاسم رئوفيان« دبيرکل حزب اسلامی ايران زمين، »ارسلان فتحی 
»زهره  کرمانشاه،  اسبق  استاندار  دمياد«  الله  »حجت  مجلس،  پيشين  نماينده  پور« 
الهيان« نماينده تهران در دوره هشتم، حجت الاسلام »محمدرضا اميری کهنوجی« 
نماينده کهنوج در دوره های هشتم و نهم، »عليرضا رحيمی« نماينده تهران، »سيد قاسم 
جاسمی« نماينده کرمانشاه، »محمد سليمانی« عضو جبهه پايداری وزير ارتباطات پيشين 
از حوزه انتخابيه تهران، »محمد حسن طريقت منفرد« وزير پيشين بهداشت دهم از حوزه 
انتخابيه تهران و »علی خضريان« عضو جبهه پايداری از حوزه انتخابيه تهران هم روز 
گذشته با حضور در ستاد انتخابات ثبت نام کردند. »کارن خانلری« نماينده ارامنه شمال 
در دور دهم مجلس شورای اسلامی،   »مجيد فهميده« برادر شهيد حسين فهميده، »علی 
اديانی« نماينده مردم قائمشهر در مجلس دهم، »عليرضا منادی«  نماينده مردم تبريز، 
آذرشهر و اسکو، حجت الاسلام »حميد رسايی« نماينده تهران در دوره های هشتم و نهم 
مجلس، حجت الاسلام »مهدی شيخ« نماينده تهران در مجلس دهم، »داوود محمدی« 
نماينده تهران در دوره دهم، »علی يعقوبی« نماينده بهار و کبودرآهنگ، »مهرداد لاهوتی« 
نماينده لنگرود، »محمدرضا راه چمنی« دبيرکل حزب وحدت و همکاری ملی، »جلال 
ميرزايی« عضو فراکسيون اميد، »هادی غفاری« عضو مجمع نيروهای خط امام، »معصومه 
آقاپور عليشاهی« نماينده شبستر، »محسن کوهکن« نماينده لنجان از حوزه انتخابيه 
تهران، »علی جليلی شيشوانی« نماينده مراغه از حوزه انتخابيه مراغه، »احمد کرمی« 
دبيرکل حزب جامعه اسلامی کارگران از حوزه تهران، »جمشيد ايرانی« رئيس فراکسيون 
اعتدالگرايان خانه احزاب و دبيرکل حزب فرزندان ايران از حوزه تهران، حجت الاسلام 
»محمدمهدی پورفاطمی« نماينده مردم دشتی و تنگستان در دوره های ششم، هفتم، 
هشتم و نهم هم داوطلب انتخابات مجلس شدند. از مهمترين آنان می توان به همايون سامه 
يح نجف آبادی رئيس انجمن کليميان تهران، شهاب الدين صدر رئيس جبهه پيشرفت، 
رفاه و عدالت، لاله افتخاری نماينده دوره های هفتم، هشتم و نهم تهران، عليرضا محجوب 
نماينده دوره دهم مجلس، مرتضی آقا تهرانی دبيرکل جبهه پايداری انقلاب اسلامی، 
«محمدرضا خباز« استاندار سابق سمنان، »رضا تقی پور« وزير سابق ارتباطات، »مهدی 
دادفر« دبير انجمن وارد کنندگان خودرو، »عزت الله اکبری تالارپشتی« نماينده ادوار 
مجلس، »محمدصادق کوشکی« کارشناس مسائل سياسی، »ابوالفضل سروش« نماينده 
اصلاح طلب دور دهم تهران، »بهروز بنيادی« نماينده کاشمر در دور دهم، »سيدمحمود 
نبويان« نماينده ادوار، »ابوالفضل ظهره وند« ديپلمات سابق و »داريوش قنبری« نماينده 
ايلام در دور هشتم مجلس شورای اسلامی،  اشاره کرد.   »علی مطهری« نماينده مردم 
تهران، »صادق خليليان« وزير جهاد کشاورزی دولت دهم، »حسين سبحانی نيا« نماينده 
پيشين نيشابور، »محمد عباسی« نماينده سابق مردم گرگان و آق قلا و وزير دولت دهم، 
»سيد مهدی هاشمی« نماينده اصولگرای دور نهم، »سيدمحمد حسينی« وزير فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در دولت نهم، »محمد علی وکيلی« نماينده فعلی مردم تهران در مجلس، 
»ابوذر )ايرج( نديمی« نماينده لاهيجان در دوره های ششم، هفتم و نهم مجلس، »محمد 
»غلامرضا  گلمرادی«  »علی  موسوی«،  فريد  »سيد  صادقی«،  »محمود  نجفی«،  رضا 
حيدری طيب«، »مصطفی کواکبيان«، »بهروز نعمتی« نمايندگان کنونی مجلس، »فاطمه 
رهبر«  و »حسين گروسی« نماينده پيشين مجلس در ششمين روز ثبت نام با حضور در 

ستاد انتخابات کشور داوطلب نمايندگی يازدهمين دوره مجلس شورای اسلامی شدند.
 قالیباف نامزد انتخابات مجلس یازدهم شد

 محمد باقر قاليباف شهردار پيشين تهران هم بالاخره در ساعات پايانی مهلت پيش بينی 
شده در ستاد انتخابات کشور حضور يافت و داوطلب انتخابات يازدهمين دوره مجلس 
شورای اسلامی شد. محمد باقر قاليباف در بيانيه ای که ساعتی قبل در رسانه های نزديک 
به وی منتشر شد؛ هم و غم خود را کنترل دولت و وادار کردن آن به کار در اين يک سال و نيم 
باقيمانده از عمرش عنوان کرد. وی اعلام کرد:  ما نياز به يک دولت جهادی و کارآمد داريم 
تا چرخ اجرايی اين کشور پر از منابع و ذخاير مادی و انسانی را به حرکت درآورد و اميد را به 
مردم برگرداند. بعنوان پيش درآمدی بر اين اتفاق ما بايد شاهد ايجاد مجلسی نو با حضور 
چهره های نو، رويکرد نو و ايده های نو باشيم لذا تلاش کردم با طرح مجلس نو فضايی را 
برای اين مساله ايجاد کنم و به جوان ترها کمک کنم تا با ورود به مجلس، چنين اتفاقی را 
رقم بزنند.    هرچند تا روشن نشدن فرايند احراز صلاحيت داوطلبان نمی توان درباره ترکيب 
مجلس يازدهم اظهار نظر متقنی کرد با اين وجود استقبال داوطلبان منتسب به گروه ها و 

احزاب سياسی سايه روشن های مجلس آينده را روشن می کند.

 تحليلگر مسائل سياست خارجی با بيان اينکه سفر ترامپ به بگرام هم برای وی و هم 
برای اشرف غنی تحقيرآميز بود ، گفت: ترامپ مجبور بود چراغ خاموش و در سکوت 
خبری از پايگاه نظامی آمريکا در بگرام افغانستان بازديد کند در حالی که آمريکايی ها 

ميلياردها دلار در افغانستان خرج کرده و تلفات زيادی داده اند.
نوذر شفيعی  درباره سفر اخير ترامپ به افغانستان گفت: هم اکنون نتيجه انتخابات در 
افغانستان آن چيزی نيست که براساس قانون از صندوق های آرا بايد بيرون بيايد. وقتی 
مکانيزمی طراحی می شود، بايد اين سازوکار تا پايان روند ملاک باشد و نمی توان در ميانه 
راه، ملاک ديگری اضافه کرد يا ملاک قبلی را تغيير داد چراکه اين مسئله، انحراف در 
مکانيزم انتخابات است. وی ادامه داد: در انتخابات افغانستان قرار بود کسانی رای دهند 
که يا از پيش برای حضور در انتخابات ثبت نام کرده اند يا از طريق دستگاه، رای داده 
باشند ولی هم اکنون تنها آرای کسانی که تنها با دستگاه رای داده اند، ملاک شمارش آرا 
قرار گرفته است. اين کارشناس مسائل افغانستان با بيان اينکه عبدالله عبدالله در شرايط 
کنونی می تواند مدعی شبهه در انتخابات باشد، اظهار داشت: هم اکنون سه سناريو 
پيشروی افغانستان وجود دارد؛ نخست اينکه نتايج سرشماری آرا اعلام و نامزدها نتيجه 
انتخابات را قبول کنند. دوم اينکه قدرت مانند دوره قبلمجدد تقسيم شود و سوم اينکه 
نامزدها نتايج اعلامی را قبول نکرده و حاضر به تقسيم قدرت هم نشوند که در اين شرايط، 

شاهد تلاطمات سياسی و نظامی مجدد در افغانستان خواهيم بود.
دلسردی مردم از دموکراسی به اقتدارگرایی منجر می شود

شفيعی با بيان اينکه در دو مقطع پيشين آرای مردم وجه المصالحه قرار گرفته است، 

تصريح کرد: با آنکه افغانستان کشوری جنگ زده است و دموکراسی جوانی دارد، اگر 
نتايج انتخابات براساس رای مردم احصا و اعلام شود، شاهد تجربه خوبی در اين کشور 
خواهيم بود؛ در غير اين صورت، ممکن است مردم به دموکراسی و برگزاری انتخابات 
بدبين شوند. وی در پاسخ به اين سوال که آغاز مذاکرات طالبان و آمريکا تا چه اندازه 
نشان دهنده آن است که نتايج انتخابات رياست جمهوری افغانستان ديگر بی اهميت 
شده است، خاطرنشان کرد: انتخابات در افغانستان مهم بوده و حساسيت برانگيز است. 
مردم اين کشور نبايد احساس کنند که رای شان بی اهميت بوده است. اگر آنها از رفتار 
سياسی مبتنی بر دموکراسی سرد شوند، اين دلسردی ممکن است به اقتدارگرايی منجر 
شود. بنابراين همه تلاش ها بايد در اعلام نتايج سالم انتخابات باشد. اين استاد دانشگاه 
با اشاره به آغاز مجدد گفت وگوها ميان آمريکا و طالبان ابراز داشت: در انتخابات قبلی، 
رييس جمهوری آمريکا تحت فشار کنگره اعلام کرد نتايج توافقات قبلی را قبول ندارد 
و توافقات را امضا نکرد. همين مسئله منجر به اين شده که مشخص نباشد طالبان چه 
انعطافی بخواهد در دور جديد مذاکرات از خود نشان دهد يا اگر هم توافقی صورت 

گرفت، مرضی الطرفين باشد و هر دو طرف به آن پايبند بوده و آن را قبول کنند.
طالبان به آمریکا بی اعتماد شده است

شفيعی افزود: مسئله ای که هم اينک وجود دارد، طالبان تحت تاثير اقدام قبلی آمريکا، 
نسبت به اين کشور بی اعتماد شده و به سختی می تواند به يک توافق پايدار با آمريکا 
دست يابد. وی درباره سفر چراغ خاموش ترامپ به پايگاه نظامی بگرام هم بيان کرد: سفر 
ترامپ به بگرام هم برای وی تحقيرآميز بود و هم برای اشرف غنی. ترامپ مجبور بود از 

پايگاه نظامی آمريکا در بگرام افغانستان بازديد داشته باشد ولی با چراغ خاموش و سکوت 
خبری سفر کند در حالی که آنها ميلياردها دلار در افغانستان خرج کرده و تلفات زيادی 
داده اند. برای اشرف غنی هم تحقيرآميز بود که با ترامپ نه در کابل بلکه در يک پايگاه 

نظامی متعلق به آمريکا ديدار کرد.
ایران آخرین کشوری است که گفت وگو با طالبان را شروع کرد

اين تحليلگر مسائل سياست خارجی درباره گفت وگوی هفته پيش وزير امور خارجه با 
رئيس دفتر سياسی طالبان در تهران هم يادآور شد: ايران خواستار مذاکرات بين الافغانی 
مرکزی  دولت  ايران  کند.  مذاکره  افغانی  گروه های  تک  تک  با  ندارد  تمايلی  و  است 
افغانستان را به رسميت شناخته و معتقد است يک طرف ميز مذاکره بايد دولت مرکزی 

باشد. در اين چارچوب قصد تهران، دور زدن دولت کابل نيست.
شفيعی اضافه کرد: آمريکايی ها رويه غلطی را پايه گذاری کردند و بدون دخيل کردن 
دولت مرکزی افغانستان، گفت وگوهايی را برای نيل به توافق طالبان انجام دادند. پس 
از آمريکا، پاکستان، روسيه و چين هم اين پروسه را ادامه دادند و در واقع، ايران آخرين 

کشوری است که با طالبان گفت وگوها را شروع کرده است.
 وی با تاکيد بر اينکه طالبان هم اکنون در روند پروسه صلح افغانستان قرار گرفته است، 
بيان کرد: ايران مذاکره را منفی تلقی نکرده و همه تلاشش نيز حاضر شدن گروه های 
اين چارچوب، گفت وگوهايش  افغانستان است. در  با دولت  مختلف در ميز مذاکره 
با طالبان نيز بر همين مبناست تا بتواند طالبان را به انجام گفت وگو با دولت مرکزی 

افغانستان متقاعد کند.

نوذرشفیعی تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

سفر به بگرام هم برای ترامپ و هم برای اشرف غنی تحقیرآمیز بود

نماينده ادوار مجلس شورای اسلامی گفت: به قول برخی بزرگان اصلاح طلب ما آنقدر از کانال های قانونی فشار می آوريم تا اصلاحات 
محقق شود. ما به جز ابزارهای قانونی سلاح ديگری برای مبارزه نداريم. 

»فاطمه راکعی« نماينده ادوار مجلس شورای اسلامی با حضور در وزارت کشور برای حضور در انتخابات مجلس آينده ثبت نام کرد.
وی درباره علت حضور خود در انتخابات به خبرنگار ايرنا گفت: پيش از اين تصميمی برای ثبت نام در مجلس نداشتم، اما متاسفانه به 
خاطر شرايط و وقايعی که طی روزهای اخير در سطح کشور پيش آمد و با نگرانی عميق نسبت به شرايط کشور با احساس مسئوليت 

زنانه و مادرانه در انتخابات حاضر شدم.
راکعی افزود: اين اميد را دارم که اگر ما زنان در عرصه حضور داشته باشيم، بتوانيم در جهت کاهش خشونت در بستر جامعه تلاش 
کنيم. ما می دانيم که فرزندان ما در شرايط موجود از بی عدالتی ها، پاسخگو نبودن نهادهای قانونی، رفتارهای فراقانونی و ادبياتی که 

مسئولين در مورد مردم به کار می گيرند به سطوح آمده اند و جامعه منتظر يک تلنگر است. بنابراين احساس وظيفه شديدی می کنيم.
اين فعال سياسی اصلاح طلب خاطر نشان کرد: مسئله ديگری که ما به آن معتقديم اين است که اصلاحات يک مسئله مستمر است و 
بايد در هر شرايطی دنبال گرفته شود. اين جريان از مشروطيت شروع شده و ما امروز در حال ادامه دادن راه امثال شهيد مدرس هستيم.
 وی يادآور شد: متاسفانه کسانی که به اصلاحات و دموکراسی اعتقاد ندارند يا اين که محافظه کار هستند يا رفتارهای خشونت آميز با 
مردم دارند، هميشه در صحنه حضور دارند و در نتيجه حاميان اصلاحات هم هميشه بايد در عرصه حضور داشته باشد. به قول برخی 
بزرگان اصلاح طلب ما آنقدر از کانال های قانونی فشار می آوريم تا اين که آزادی را ببينيم و اصلاحات محقق شود. ما به جز ابزارهای 

قانونی سلاح ديگر برای مبارزه نداريم.
راکعی تصريح کرد: به اين نتيجه رسيده ايم که در هر شرايطی بايد خستگی ناپذيرانه و نستوهانه تلاش کنيم و در هر شرايطی سعی 

کنيم با حفظ اصول اصلاح طلبان راه را ادامه دهيم. اين که نتيجه اين حضور ما چه می شود بستگی به عوامل مختلفی دارد.
وی درباره راهبرد اصلاح طلبان در مجلس آينده اظهار داشت: شورای سياست گذاری اصلاح طلبان، در کارگروه راهبردی که تشکيل 
داده است، برنامه های خود را برای مجلس آينده تدوين کرده است و بر اين اساس اصلاح طلبان با برنامه برای حضور در مجلس اقدام 

کرده اند.
نماينده مردم تهران در ششمين دوره مجلس شورای اسلامی درباره احتمال صدور ليست واحد از سوی اصلاح طلبان گفت: من 
نااميد نيستم و فکر می کنم که چهره های شاخصی از اصلاح طلبان در عرصه انتخابات خواهيم داشت که اعتماد مردم را دارند و می 
توانند رای خوبی بياورند. اما در صورت عدم حضور گسترده چنين چهره هايی به هر علت، حتی اگر در مجلس آينده اقليت هم باشيم، 

اميدوارم يک اقليت قوی را داشته باشيم.

حشمت الله فلاحت پيشه که قرار است در يازدهمين دوره انتخابات مجلس از حوزه انتخابيه کرمانشاه کانديدا شود، نسبت به 
شکل گيری مجلسی افراطی هشدار داد. حشمت الله فلاحت پيشه، نماينده فعلی مردم اسلام آباد غرب در مجلس دهم که پيشتر 
انصراف خود از حضور در انتخابات مجلس يازدهم را اعلام کرده بود، با عقب نشينی از اين تصميم امروز در وزارت کشور حضور 
يافت و مراحل ثبت نام را طی کرد. فلاحت پيشه در پاسخ به سوالی  درباره علت تصميمش برای کانديداتوری، گفت: بخاطر اصرار 

برخی دوستان کانديدای مجلس شدم، قصد هم نداشتم اما شرايطی شکل گرفته است که باعث شد نظر دوستان را بپذيريم.
نباید مجلس آینده یک مجلس افراطی شود

وی افزود: موضوع اول اين ست که نبايد مجلس آينده تبديل به يک مجلس افراطی شود، من دغدغه اين دارم که مجلس آينده 
افراطی شود. بايد بپذيريم که عصر ترامپيسم می گذرد و مقطعی است در اين شرايط نبايد وارد فضای افراطی شويم.

عضو کميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس گفت: خيلی از کسانی که برای مجلس بعدی نقشه کشيدند و می خواهند 
اکثريت را در دست بگيرند در اولين برنامه خود از مجمع تشخيص خواهند خواست که پالرمو و سی اف تی را به مجلس برگردانند. 
فلاحت پيشه تاکيد کرد: اين شروع سلسله نوسانات و شرايط چالشی است که ممکن است برای کشور هم شکل بگيرد. شبيه اين 
رفتار را در مجلس هفتم هم شکل دادند، البته در آن مجلس يک نگاه توام با حسن نيت بود که درخواست برگشت قانون برنامه 

چهارم را دادند ولی در اين شرايط فعلی که کشور نيازمند شفافيت است اين تند شدن مجلس به ضرر کشور است.
نباید فضای کشور به سمت تند شدن برود

وی گفت: رايی که قرار است به اين لوايح مرتبط با FATF داده شود يک رای مصلحتی است و نبايد به سمت تند کردن فضا  
تاثيرگذاری بر اين رای پيش رفت. فلاحت پيشه در بخش ديگر اين گفتگو با اشاره به اينکه بايد مشکلات کشور را احصا کرد، 
افزود:درآمد ناشی از گرانی بنزين و فروش مازاد بنزينی بايد خرج مشکلات کشور شود، اگر اين اتفاق صورت بگيرد مشکلات کم 
کم حل خواهند شد. ما نگران هستيم اين پول ها در جايی که نبايد، هزينه شوند. بايد مسئولان گذشته و حال درباره اين پول ها و 

هزينه کردن آنها پاسخگو باشند.
مجلس بعدی باید جلوی پیوند ثروت و قدرت را بگیرد

اين نماينده مستقل مجلس دهم تاکيد کرد: برای جلوگيری از پيوند ثروت و قدرت لازم است افرادی که نگاهشان مبتنی بر منافع 
ملی است در انتخابات و مجلس بعدی حضور داشته باشند. فلاحت پيشه همچنين گفت: من سه دوره نماينده اسلام آباد غرب در 
مجلس بودم و خودم را تا عمردارم مديون اين مردم می دانم ولی اينبار بنا به تصميمی که گرفته شد قرار است از حوزه کرمانشاه 

کانديدا می شوم و اميدوارم بتوانم خدمت در عرصه ملی و اين استان داشته باشم. 

فاطمه راکعی:

 تلاش می کنیم اصلاحات محقق شود
حشمت الله فلاحت پیشه هشدار داد

نباید مجلس افراطی در ایران شکل بگیرد

اطلاعاتی  کميته  گزارش  گفت:  آمريکا  مسائل  کارشناس 
مجلس نمايندگان آمريکا درباره استيضاح رئيس جمهوری، بيش 
از آنکه او را هدف قرار دهد، موجب ايجاد مانع برای او در انتخابات 

خواهد شد.
»اميرعلی ابوالفتح« در تشريح ابعاد و پيامدهای انتشار گزارش 
کميته اطلاعاتی مجلس نمايندگان ايالات متحده اظهارداشت 
: روال رسيدگی به پرونده هايی مانند استيضاح دونالد ترامپ در 
کنگره ايالات متحده به اين صورت است که حزبی که اکثريت 
را در اختيار دارد به دليل آنکه رياست کميته ها را بر عهده دارد 
می تواند پس از بررسی های مربوطه، گزارش خود را منتشر کند. 
کميته اطلاعاتی مجلس نمايندگان آمريکا به رهبری »آدام شف« 
گزارشی را منتشر کرده که برآيند تحقيقات و سپس رای گيری 
اعضای اين کميته در مورد تحقيقات استيضاح دونالد ترامپ بوده 
است که از حيث قانونی يک گزارش رسمی به حساب می آيد. 
بايد به اين نکته توجه داشته باشيم که قوانين ايالات متحده 
اين اجازه را به حزب رقيب )جمهوری خواه( می دهد که آنها هم 

گزارش خود را در مورد پرونده اوکراين گيت منتشر کنند؛ از اين رو 
جمهوری خواهان قبل از انتشار گزارش دموکرات ها، مستندات و 
اسناد خود را منتشر کردند که به نظر می رسد وجاهت قانونی از 

حيث داد ه ها و محتوای ارائه شده ندارند.
مجلس  اطلاعاتی  کميته  فعلی  وضعيت  در  داد:  ادامه  وی 
نمايندگان آمريکا پرونده استيضاح ترامپ را به کميته قضايی 
ارسال کرده و پيش بينی می شود تا دو هفته ديگر به آن رسيدگی 
شود. در اين روند از ترامپ و وکلای او خواسته می شود با حضور 
اخيراً  اما  کنند  ارائه  را  خود  توضيحات  نمايندگان  مجلس  در 
به  رسيدگی  فرآيند  که  کرده  اعلام  کاخ سفيد  حقوقی  مشاور 
پرونده استيضاح عادلانه نبوده؛ چراکه نام شاهد اصلی فاش 
نشده است. به همين دليل کاخ سفيد اعلام کرده که ترامپ در 
جلسه حضور پيدا نمی کند. اوضاع و احوال فعلی نشان می دهد 
که احتمالًا از اواسط ماه دسامبر و طی سه روز، جلسه مجلس 
نمايندگان برگزار خواهد شد و در آنجا رای گيری صورت می گيرد 
که آيا رئيس جمهور تحت تعقيب قضايی قرار بگيرد يا خير. اگر 

نتيجه رای گيری مثبت شود پرونده به مجلس سنا احاله می گردد.
اين تحليلگر مسائل سياسی با بيان اينکه عزل ترامپ از مقامش 
دور از ذهن است، گفت: در زمانی که پرونده اوکراين گيت مطرح 
شد و نانسی پلوسی به عنوان رئيس مجلس نمايندگان اعلام کرد 
که در حال رسيدگی به اين پرونده است، بسياری از مفسران و 
تحليگران سياسی ايالات متحده به صورت رسمی اعلام کردند 
که اين پرونده در سنا شکست خواهد خورد. بايد متوجه بود که در 
فضای دوقطبی فعلیِ ايالات متحده که اتفاقاً در آستانه انتخابات 
2020 رياست جمهوری هم قرار دارد، هيچ گاه اعضای حزب 
جمهوری خواه عليه گزينه خود قيام نمی کنند و از اين منظر 
عزل ترامپ از مقامش دور از ذهن است. خروجی نظرسنجی ها 
در فضای فعلی نشان می دهد که آرای ترامپ تا حدودی کاهش 
پيدا کرده و در اين ميان 50 درصد از مردم ايالات متحده متوجه 
شدند که رئيس جمهور کشورشان مرتکب تخلف شده است. اين 
روند می تواند چهره ترامپ در انتخابات 2020 را مخدوش کند اما 
واقعيت اين است که کسب دو سوم آراء در سنای آمريکا آن هم با 

آرايش محافظه کاران دور از ذهن خواهد بود.
وی در پايان تصريح کرد: موضوعی که حتی اگر پرونده ترامپ 
با بن بست مواجه شود بايد مورد توجه قرار بگيرد، قيام جامعه 
اطلاعاتی ايالات متحده عليه ترامپ است. نبايد فراموش کنيم که 
افشای مستندات پرونده اوکراين گيت توسط افسر ارشد سازمان 
سيا صورت گرفت و به همين دليل است که می گوييم احتمال 
دارد بدنه جامعه اطلاعاتی ايالات متحده دست به افشاگری 
بزنند. به نظرم جامعه اطلاعاتی ايالات متحده پس از بسته شدن 
پرونده استيضاح ترامپ و خصوصاً در آستانه انتخابات رياست 
جمهوری 2020 آمريکا عليه او اقدام خواهند کرد و به صورت 
قطره چکانی اطلاعات حياتی را افشا می کنند. اينجاست که 
ترامپ در معرض اتهاماتی قرار خواهد گرفت که می تواند ذهن 
بنابراين  را کاهش دهد.  او  آرای  و  را درگير کرده  رای دهنده ها 
را به صورت کامل  موضوع استيضاح اگرچه نمی تواند ترامپ 
سرنگون کند اما می تواند زمينه ای برای هدف قرار گرفتن او در 

انتخابات باشد.

ابوالفتح کارشناس مسائل آمریکا:

ترامپ عزل نمی شود اما کارش برای انتخابات سخت تر شد 



استاندار قم گفت: مدارس نبايد وجه مصالحه در انتخابات 
شوند و از دانش آموزان استفاده ابزاری صورت بگيرد. 

شورای  جلسه  در  ظهرديروز  از  پيش  سرمست  بهرام   
آموزش و پرورش استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( 
استانداری با اشاره به واگذاری زمين های آموزشی در استان 
قم اظهار کرد: قرار است که 9 زمين آموزشی ديگر برای 

احداث فضای آموزشی در استان واگذار شود.
ارائه  برای  رسان  خدمت  دستگاه های  داد:  ادامه  وی 
و  هستند  مکلف  الاحداث  جديد  مدارس  به  خدمت 
تخصيص اعتبارات در اين زمينه در اولويت استان قم است.
و  آموزش  در  پژوهشی  موضوعات  افزود:  قم  استاندار 
پرورش استان بايد کاربردی و برای پاسخ به نيازهای قم 
باشد تا پژوهش های صورت گرفته تنها در قفسه کتابخانه ها 

خاک نخورد.
سرمست با اشاره به انتخابات مجلس اظهار کرد: مدارس 
نبايد وجه مصالحه در انتخابات شوند و از دانش آموزان 
پرورش  و  آموزش  ولی  بگيرد،  صورت  ابزاری  استفاده 
می تواند بيشترين نقش را در زمينه افزايش مشارکت مردم 
بايد شور و نشاط سياسی در  انتخابات داشته باشد،  در 

مدارس قم رقم بخورد.
وی ادامه داد: خيرين مدرسه ساز بيشترين همکاری را در 
زمينه احداث مدارس در استان قم دارند و از همکاری اين 
خيرين برای اجرای برنامه های فرهنگی با همکاری شورای 

مبارزه با مواد مخدر در استان استقبال می کنيم.

استاندار قم افزود: استان به لحاظ سرانه فضای آموزشی 
خيرين  کمک های  اما  است،  کشوری  ميانگين  از  کمتر 
موجب شده است که بخشی از مشکلات استان قم در 
آموزشی  با وجود مشکلات فضای  رفع شود،  زمينه  اين 
در استان، دبيران قمی به گونه ای عمل کردند که استان 
سهم شايسته ای را در زمينه قبولی های کنکور سراسری و 

المپيادها کسب کرده است.
سرمست ايجاد دغدغه پژوهش در دانش آموزان استان 

قم را ضروری دانست و تصريح کرد: دانش آموزان استان در 
مدارس بايد به گونه ای تربيت شوند که مسؤوليت پذير در 

تمام عرصه ها باشند.
انتقال مخزنی  از  پرورش  و  آموزش  بايد  ادامه داد:  وی 
اطلاعات به دانش آموزان خارج شود و به گونه ای عمل کند 

که دانش آموزان کارآفرين بار بيايند.
استاندار قم خاطرنشان کرد: اميدواريم که فضای نشاط 

سياسی در دانشگاه های استان به وجود بيايد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

دومین المپیاد ورزشی فرزندان انقلاب 
در قم برگزار می شود

مديرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از برگزاری دومين 
المپياد ورزشی فرزندان انقلاب به مناسبت روز قم و گراميداشت چهلمين 
برنامه ريزی های  به  اشاره  با  مقيمی  ابوالقاسم  داد.  خبر  بسيج  سالگرد 
انجام شده برای گراميداشت روز قم، اظهار داشت: 41 عنوان ويژه برنامه به 
مناسبت نام گذاری روز قم در سطح شهر توسط شهرداری قم برنامه ريزی 
و اجرا شد. مديرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با بيان 
اينکه يکی از برنامه های مورد نظر برای گراميداشت اين روز، برگزاری دومين 
دوره المپياد ورزشی در سطح شهر قم است، ابراز کرد: سال گذشته اين دوره 
مسابقات با حضور بيش از شش  هزار نفری در بيش از 100 مسجد برگزار شد 
که امسال اميدواريم  شرکت کنندگان بيشتری در اين المپياد حضور داشته 
باشند. مقيمی خاطرنشان کرد: در سال جاری دومين دوره المپياد ورزشی 
تحت عنوان فرزندان انقلاب با همکاری ستاد هماهنگی کانون فرهنگی هنری 
مساجد استان به مناسبت گراميداشت روز قم و گراميداشت چهلمين سالگرد 
بسيج برگزار می شود. وی رشته های اين دوره المپياد ورزشی را مورد توجه قرار 
داد و افزود: رشته های تنيس روی ميز، طناب زنی به  صورت انفرادی، فوتبال 
دستی و دارت به صورت تيم های دو نفره که بتوان در فضای مساجد برگزار 
کرد، در اين دوره مسابقات انجام می شود. مديرعامل سازمان فرهنگی هنری 
ورزشی شهرداری قم با اشاره به شرايط شرکت کنندگان در اين دوره از مسابقات 
در بخش آقايان و بانوان، عنوان کرد: آقايان در سه رده ۷ تا 13 سال، 14 تا 18 
سال و بالاتر از 18 سال و بانوان نيز در دو رده 16 و زير 16 سال و بالای سن 16 
سال می توانند در اين مسابقات شرکت کنند. مقيمی با تأکيد بر اينکه مهلت 
ثبت نام در دومين المپياد ورزشی فرزندان انقلاب تا 15 آذرماه است، اضافه 
کرد: بيش از 100 مسجد برای اين دوره مسابقات پيش بينی شده است که 

علاقه مندان می توانند به کانون های مساجد مراجعه کنند.

سرپرست پلیس راهور استان قم تاکید کرد

پرهیز از سفرهای غیرضروری
 در هوای آلوده

سرپرست پليس راهور استان قم با توجه به آلودگی اين روزهای آب و هوای 
سراسرکشور و علی الخصوص قم، از رانندگان وسايل نقليه شخصی خواست تا 
حتی الامکان از سفرهای غيرضروری خودداری کنند.  سرهنگ علی حسن 
متوجه  کنيم،  نگاهی  شهرمان  چهره  به  اگر  روزها  اين  کرد:  عنوان  قيصری 
تردد تعداد زيادی خودروهای تک سرنشين خواهيم شد، بيش از 50درصد از 
خودروهايی که در شهر قم تردد دارند، تک سرنشين هستند و اين موضوع در حال 
تبديل شدن به يک معضل است. وی افزود: عدم استفاده از خودروهای يک و 
دو سرنشين تا حدود زيادی می تواند به بهبود کيفيت هوا کمک کند و اکثر اين 
افراد هم به هر دليلی رغبتی به استفاده از وسايل نقليه عمومی ندارند  و ترجيح 
می دهند که با استفاده از وسايل نقليه شخصی سفرکنند. سرهنگ قيصری 
ادامه داد: با توجه به آلودگی هوا، درخواست ما از رانندگان عزيز اين است که 
حتی الامکان از انجام سفرهای غيرضروری خودداری کنند. سرپرست پليس 
راهور استان اضافه کرد: تقويت شبکه حمل و نقل عمومی، گسترش فرهنگ 
پياده روی، استفاده از دوچرخه و ايجاد زيرساخت های لازم برای اين موضوعات و 
ساماندهی سرويس های اداری، می تواند کمک کننده به بهبود اين وضعيت پيش 
آمده باشد و بايد کم کم با سيستم حمل و نقل عمومی آشتی کنيم و بيشتر از 
اين وسايل استفاده کنيم. سرهنگ قيصری بيان کرد: صرفه جويی در هزينه های 
روزمره با توجه به گرانی بنزين و ساير قطعات خودرو، صرفه جويی در زمان، کمک 
به سلامتی همه افراد جامعه مخصوصاً کودکان و سالمندان و در آخر کمک به 

حفظ محيط زيست از نزيت های تقويت شبکه حمل و نقل عمومی است.

شهردار منطقه هشت قم خبر داد 
پیشرفت مطلوب پروژه شهربازی بوستان غدیر

شهردار منطقه هشت قم از پيشرفت مطلوب پروژه شهربازی بوستان غدير 
خبر داد. ابوالفضل مستقيمی گفت: با عنايت به نياز شهر قم به شهربازی و با 
هدف تامين نياز شهروندان و جهت گذراندن اوقات فراغت و همچنين پتانسيل 
های بالای بوستان غدير در جذب شهروندان اقدام به احداث شهربازی در 
اين بوستان شده است. وی در ادامه با اشاره به مشخصات اين شهربازی 
ابراز داشت: اين شهربازی در مساحتی بيش از 45هزار مترمربع در ابتدای 
بوستان غدير در حال احداث می شود. مستقيمی در ادامه با بيان اينکه در 
اين پروژه همزمان اجرای محوطه و نصب وسايل بازی در حال اجرا می باشد 
بيان داشت: تاکنون محوطه سازی اين پروژه بيش از 95درصد پيشرفت 
فيزيکی داشته است . شهردار منطقه هشت قم در ادامه خاطر نشان کرد: در 
اين شهربازی جانمايی بيش از 20نوع وسيله بازی در اندازه های متنوع پيش 
بينی شده است که به مرور نصب خواهد شد. وی ضمن اشاره به در نظر گرفته 
شدن کاربری های مختلف در اين شهربازی ابراز داشت: پارکينگ با ظرفيت 
بيش از 400خودرو، نمازخانه، سرويس بهداشتی، درمانگاه، سالن های بازی 
سرپوشيده،اتاق کودک وغرفه های مختلف خدمات دهی از جمله امکانات در 

نظر گرفته شده برای اين شهربازی می باشد. 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

۱۵ درصد پسماند روزانه شهر از نوع 
خشک است

مديرعامل سازمان مديريت پسماند شهرداری قم گفت: 15 درصد پسماندی 
که روزانه در شهر قم توليد می شود خشک است. سيدعبدالله ميرابراهيمی با 
اشاره به ميزان پسماند توليدشده در شهر قم، اظهار کرد: روزانه بيش از ۷00 
تن زباله در شهر قم توليد می شود که بخشی از آن را پسماند خشک تشکيل 
داده است. مديرعامل سازمان مديريت پسماند شهرداری قم با تاکيد بر اينکه 
تفکيک پسماند خشک از مبدا تاثير بسزايی در کاهش هزينه های شهرداری 
دارد، تصريح کرد: با راه اندازی کارخانه توليد کود کمپوست شرايط مطلوبی 
برای جلوگيری از دفن زباله در شهر فراهم شده اما نياز است که همشهريان 
همکاری بهتری در راستای تفکيک پسماند خشک از مبدا داشته باشند. 
ميرابراهيمی با تاکيد بر اينکه روزانه 55 تن پسماند خشک در شهر جمع آوری 
می شود، خاطرنشان کرد: حداقل 15 درصد پسماندی که در روز در شهر 
توليد می شود از نوع پسماند خشک است که نياز است به صورت تفکيک 
شده جمع آوری شده و عمليات بازيافت و استفاده مجدد از آنها صورت پذيرد.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد

کلاهبرداران در کمین ثبت نام 
کنندگان طرح معیشت خانواده

رئيس پليس فتا استان قم در خصوص کلاهبرداری با عنوان ثبت نام طرح 
معيشت خانواده و اجرای طرح مصرف بهينه سوخت هشدار داد.   سرهنگ 
علی موالی اظهارداشت: سود جويان با طراحی سايت های جعلی و ارسال 
پيام به شهروندان با عناوين "ثبت نام طرح معيشت خانواده، ثبت نام طرح 
بهينه سازی مصرف سوخت، ثبت نام برای افزايش سهميه سوخت و غيره" 
قربانيان خود را به اين سايت ها می کشانند. وی افزود: در اين شيوه کلاهبردار 
پس از طراحی سايت جعلی، لينک آن را با تبليغات و روش های مختلف در 
اينترنت انتشار می دهد و متقاضيان را به سمت وارد کردن اطلاعات بانکی 
و هويتی در درگاه جعلی رهنمون می سازد، سپس کلاهبردار در فرصتی 
از اطلاعات  مناسب اقدام به خالی کردن حساب قربانی و سوء استفاده 
هويتی او می کند. رئيس پليس فتا استان قم توصيه کرد: برای اطلاع از طرح 
يارانه معيشتی کد دستوری #6369* اعلام  شده است و افراد می توانند از 

اين طريق از وضعيت خود مطلع شوند.
با حضور برخی مسئولان کشوری و استانی ؛

برگزیدگان ششمین جشنواره گره 
طلایی در قم تجلیل شدند

 برگزيدگان ششمين جشنواره گره طلايی استاد علی رشتی زاده روز شنبه 
طی آيينی با حضور برخی مسئولان کشوری و استانی در تالار مرکزی شهر 
قم تجليل شدند.  در اين آيين که حميد کارگر رئيس انجمن علمی فرش 
دستباف کشور و محمود سيجانی رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
حضور داشتند، هفت تن از فعالان حوزه فرش کشور در بخش های مختلف 
بافندگان، مشاغل وابسته، طراح و نقاش، پديدآورنده، صادرکننده، ويژه و 

خلاقيت با اهدای لوح تنديس طلايی مورد تجليل و قدردانی قرار گرفتند.

اعتراض حضرتی به ثبت نام خارج از نوبت قالیباف
 نماينده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی و داوطلب انتخابات، گفت: افراد در هر مقام، لباس 
و جايگاهی که هستند بايد به حق خودشان قانع و قانون مدار باشند و نوبت را رعايت کنند. پس از 
حضور »محمدباقر قاليباف« در ستاد مرکزی وزارت کشور برای نام نويسی در انتخابات مجلس پيش 
رو که بدون رعايت نوبت و به صورت ويژه صورت گرفت، اعتراضاتی از سوی برخی ديگر از نامزدهای 
انتخابات مجلس صورت گرفت.در همين راستا الياس حضرتی، نماينده مردم تهران در دهمين 
دوره مجلس شورای اسلامی به خبرنگار ايرنا گفت: افراد در هر مقام، لباس و جايگاهی که هستند 
بايد به حق خودشان قانع و قانون مدار باشند و سلسله مراتب نوبت را رعايت کنند.رئيس کميسيون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی در ادامه خاطر نشان کرد: تمام افرادی که  به وزارت کشور آمده 
اند شخصيت های محترمی هستند. همه اين افراد مسئوليتی دارند، يا به هر حال در زندگی خود 
مشغوليت های مهمی دارند. برخی در ميان اين افراد از نمايندگان فعلی مجلس گرفته تا نمايندگان 
ادوار، وزرای سابق، مديران و استانداران سابق حضور دارند. همچنين شخصيت هايی که برای مجلس 
خبرگان حضور پيدا کرده اند در کنار شخصيت های فرهيخته و تحصيلکرده ای که احساس کرده اند 
برای خدمت در سنگر مجلس مناسب هستند، همگی امروز در وزارت کشور ساعت های طولانی در 
صف منتظر بودند و اين که فردی خارج از نوبت برای ثبت نام وارد سالن می شود، خارج شئون است.
وی تاکيد کرد: متاسفانه اين که وزارت کشور ورود فردی خارج از نوبت را می پذيرد سوال برانگيز است.

جزییاتی از آزادی دکترسلیمانی
دکترمسعود سليمانی استاد دانشگاه تربيت مدرس که به اتهام واهی در آمريکا زندانی بود، شامگاه 
شنبه به همراه وزير امور خارجه کشورمان وارد فرودگاه مهرآباد شد. دکتر مسعود سليمانی" شامگاه 
شنبه در پروازی اختصاصی به همراه "محمدجواد ظريف" وزير امور خارجه جمهوری اسلامی ايران 
پس از آزادی 15 ماه دربند بودن در زندان های آمريکا، وارد فرودگاه مهرآباد تهران شد.با تلاش ها و 
پيگيری های وزارت امور خارجه و همکاری نهادهای امنيتی و قضايی جمهوری اسلامی ايران و در يک 
فرايند ديپلماتيک با همکاری دولت سوئيس، دکتر مسعود سليمانی استاد دانشگاه  تربيت مدرس که به 
اتهام واهی دور زدن تحريم های غيرقانونی آمريکا بازداشت و بيش از يک سال در آمريکا زندانی بود، آزاد 
شد.در اين روند همچنين با تصويب شورای عالی امنيت ملی و همکاری و موافقت نهادهای قضايی و 
امنيتی "ژئو وانگ" شهروند آمريکايی که به جرم جاسوسی در حال گذراندن دوران محکوميت خود در 
ايران بود با رافت اسلامی آزاد و تحويل مقامات سوئيسی برای بازگشت به آمريکا شد.مسعود سليمانی، 
پژوهشگر حوزه سلول های بنيادی و دانشيار دانشگاه تربيت مدرس که جزو يک درصد دانشمندان برتر 
جهان از حيث استنادهای علمی در مجلات معتبر علمی شناخته می شود، 15 مهر سال گذشته در 

قالب يک فرصت مطالعاتی عازم کشور آمريکا شد.

دایی پیشنهاد تراکتور را رد کرد
بعد از برکناری مصطفی دنيزلی از سرمربی تراکتور خبر های مبنی بر مذاکره اين باشگاه با علی دايی 
به گوش رسيد. در همين رابطه حتی يکی از رسانه ها صحبت از حضور دايی در شهر تبريز برای مذاکره 
با تراکتوری ها کرد. اما سرمربی پيشين تيم ملی اعلام کرد در تهران به سر می برد و پيشنهاد باشگاه 
تراکتور را رد کرده است. علی دايی در گفتگو با ايسنا، درباره پيشنهاد مربی گری باشگاه تراکتور گفت: 
ده روز قبل با من برای قبول هدايت تراکتور صحبت کردند، اما با توجه به مشکلات شخصی نتوانستم 
پيشنهاد آن ها را قبول کنم. من از آقای زنوزی و همين طور مديران باشگاه تراکتور تشکر می کنم، اما 
متاسفم که نتوانستم پيشنهاد آن ها را بپذيريم. دايی هم چنين عنوان کرد: نمی دانم برخی چطور خبر 

از حضور من در تبريز مطرح کردند در حالی که من الان در تهران به سر می برم.

دادستان کل کشور: آمار دقیقی از کشته شدگان وقایع آبان ماه ندارم
محمد جعفر منتظری در جمع خبرنگاران در حاشيه بازديد از ستاد انتخابات کشور اظهار کرد: تلاش 
دادستانی تسريع در روند اين اقدامات است و اميدواريم با همکاری صورت گرفته با نيروی انتظامی و 
دستگاه های امنيتی و اطلاعاتی افرادی که بايد به دادگاه معرفی شوند، معرفی شوند. وی در ارتباط با 
چرايی عدم اعلام تعداد دقيق بازداشت شدگان گفت: دليل اين مسئله آن است که تعداد بازداشتی ها 
متغير است بنابراين اگر امروز عددی اعلام کنم ممکن است منطبق با واقعيت نباشد. وی همچنين 
گفت: لذا ما به دو الی سه اصل مهم اشاره می کنيم. تلاش ما بر اين است که کسانی که دارای تقصير 
جزئی بودند آزاد شوند هرچند که بسياری از آن ها آزاد شدند و افرادی که همچنان در بازداشت هستند 

کسانی هستند که تحقيقات درباره آن ها هنوز تمام نشده است.

آمار های مرکز آمار ایران پولی شد 
مرکز آمار ايران که تا پيش از اين آمار های اقتصادی را در دسترس همگان قرار می داد، ازين پس برای 
آمار هايی که منتشر می کند پول دريافت می کند.به گزارش تجارت نيوز، مرکز آمار ايران برای آمار های 
اقتصادی خود نرخ تعيين کرده است.در حالی که تا پيش از آن هر کسی می توانست به جزئيات 
آمار های اقتصادی که مرکز آمار ايران منتشر می کرد دسترسی پيدا کند، اما اين مرکز در اقدامی 
دسترسی به جزئيات آمار را پولی کرده است.برای نمونه اگر کسی بخواهد جزئيات آمار بيکاری را بداند 

بايد سه هزار و 240 تومان پرداخت کند تا اين اطلاعات را داشته باشد.

مشاور احمدی نژاد از زندان کاندیدای مجلس شد!
مشاور رئيس جمهور پيشين که در زندان به سر می برد، وکيل خود را برای شرکت در انتخابات يازدهمين 
دوره مجلس شورای اسلامی به فرمانداری تهران فرستاد. عبدالرضا داوری که به گفته سخنگوی قوه 
قضائيه به اتهامات متعددی از جمله ارتباط با کانال »آمدنيوز« در بازداشت به سر می برد، توسط وکيل 

خود، وحيد هروآبادی برای شرکت در يازدهمين دوره مجلس شورای اسلامی ثبت نام کرد.

شهادت 3 مامور ناجا توسط یک سرباز در هرمزگان 
بر اثر تيراندازی در پاسگاه دريايی برکه سفلين در بندر لنگه 3 نفر از مأموران ناجا به مقام رفيع شهادت 
نائل شدند.به گزارش فارس به دنبال تيراندازی يک سرباز وظيفه به سمت پرسنل ناجا در پاسگاه دريای 
برکه سفلين در بندر لنگه متاسفانه 3 نفر از پرسنل ناجا به درجه رفيع شهادت نائل شدند.علت وقوع 

اين حادثه در دست بررسی است و ضارب که سرباز وظيفه است دستگير و در بازداشت به سر می برد.

قاری قرآن" از شهرداری قم رفت
دکتر "قاری قرآن" معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از اين سمت کناره گيری نموده و از قم رفت.

گفتنی وی به سمت مدير کل راه و شهرسازی استان اصفهان منصوب شده است.قاری قرآن" طی 4 
سال حضور خود در معاونت فنی و عمرانی شهرداری قم، عملکرد قابل قبول و کارنامه درخشانی را از 

خود به جای گذاشته است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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بخشنده  ترین شما پس از من، کسی 
است که دانشی بیاموزد، آن گاه دانش 

خود را بپراکند.
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استاندار قم :

مدارس نباید در انتخابات وجه مصالحه شوند 

ایمان / گروه سیاسی 

در آخرين روز ثبت نام ازداوطلبان نمايندگی دريازدهمين 
های  چهره  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  دوره 
سرشناس که  تماما از طيف   اصولگرايان بودند با حضور 
در فرمانداری اقدام به نامنوييسی  برای حوزه انتخابيه قم 

نمودند.
همانطور که انتظار می رفت چهره های سرشناس روز 
آخر فرصت  ثبت نام را برای نامنويسی و اعلام داوطلبی 
برای شرکت در يازدهمين دوره انتخابات مجلس شورای 

اسلامی برای حوزه انتخابيه قم برگزيده بودند.
که  های  رسانی  اطللاع  براساس  ديروز  ظهر  از  پيش 
از روزهای قبل در فضاهای مجازی انجام شده بود،سه 
کانديدای شورای هماهنگی اصولگرايان قم)پايداری ها(  
نامنويسی  به  اقدام  باحضور در فرمانداری قم  همزمان 

نمودند.
الهام   ، اجتماعی  و  فرهنگی  فعال   نيازمند  نرجس 
فاطمه   ، شهرقم  اسلامی  شورای  سابق  عضو  ارجمند 
احمدی عضو الی البدل  شورای شهرقم  ، سيد مرتضی  
اسماعيلی طبا  مديرکل سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی قم 
،هادی چهرقانی رئيس شاخه جوانان حزب اسلامی کار 
در استان قم وحسن موحدی مديرکل سابق بنياد حفظ 
های  ازچهره  قم  استان  مقدس  دفاع  آثارونشرارزشهای 
شاخص ديگری بودند که باحضور درفرمانداری قم اقدام 

به نامنوييسی نمودند.
حجت الاسلام و المسلمين محمد حسين موسی پور 
در  حضور  ديروزبا  ظهر  مبارز  روحانيت  جامعه  عضو 
مجلس  دوره  يازدهمين  انتخابات  در  تهران  فرمانداری 
شورای اسلامی برای حوزه انتخابيه قم نام نويسی کرد.
پيش از اين زمزمه های مبنی بر کانديدا توری وی از شهر 
مقدس قم در محافل سياسی اين شهرشنيده می شد. 

موسی پور سابقه استانداری قم در کارنامه خود دارد.
زاکانی نتوانست حتی یک محله قم را نام ببرد!

عليرضا زکانی که دوره قبل موفق به کسب آرای مردم 
در  دوره  بوددراين  نشده  مجلس  در  حضور  برای  تهران 
ليست شورای هماهنگی اصولگرايان قم قرارگرفته است 
که حضور وی در اين ليست  انتقادات زيادی تاکنون به 
همراه داشته است پس از نامنويسی در اولين مواجه با 
خبرنگاران قمی نتوانست حتی يک محله و بافت فرسوده 
قم را نام ببرد و بجای آن گفت: عجله نکن؛ بعدا؛ التماس 

دعا.

وی ضمن طرح انتقاداتی از دولت و مجلس تاکيد کرد: 
قم يک گوهر ناشناخته و يک استان جهانی است.

اينکه مهمترين  بر  مبنی  به سئوالی  پاسخ  در  زاکانی 
مشکلات شهری قم را چه می دانيد، گفت: بحث کلی 
همين مترو و زيرساخت های حمل و نقل و همچنين عدم 
استفاده از امکانات چاپ و نشر در اين استان و شهرک های 

صنعتی  است.
وی در پاسخ به اين سئوال که مهم ترين پروژه های معطل  
مانده درون شهری قم را کدام پروژه ها می دانيد و آيا اين 

پروژه ها را می شناسيد، گفت: عجله نکن؛ بعدا.
شما  اگر  که  سئوال  اين  به  پاسخ  در  ادامه  در  زاکانی 
می خواهيد نماينده مردم شهر قم باشيد، آيا نبايد قم را به 
درستی بشناسيد، گفت: قطعا ظرفيت هايی در قم هست 

و ما بايد بافت های فرسوده را احيا کنيم.
وی در پاسخ به اين سئوال که دو، سه نقطه بافت فرسوده 
قم را که نياز به توجه دارند را نام ببريد، گفت: التماس دعا.

نرجس نیازمند :
مستقل در این انتخابات حضور یافتم

اين  در  مستقل  فرد  عنوان  :به  گفت  نيازمند  نرجس 
انتخابات حضور يافتم.

اين فعال حوزه زنان پس نام نويسی درجمع جنرنگاران  
بابيان اينکه  بامردم بودن با کار برای مردم کردن متفاوت 
گفت :تجربه کاربرای مردم را دارم می خواهم اين موضوع 

را درسطح استان قم توسعه دهم.
وی افزود :ظرفيت های زيادی در قم وجود دارد که  با 
استفاده از آنها می توان برای حل   مشکلات استان قدم 

برداشت.
گردشگری اولویت نخست 

توسعه استان قم است 
حجت الاسلام والمسلمين مجتبی ذوالنوری  نيزپس از 
نامنويسی برای  انتخابات يازدهمين دوره مجلس شورای 
گردشگری  داشت:  بيان  خبرنگاران  جمع  در  اسلامی 

اولويت نخست توسعه استان قم است.
وی خاطرنشان کرد: اتمام طرح های نيمه کاره شهری 
حضرت  حرم  اطراف  ساماندهی  ياسر،  عمار  مانند 
از  قم  منوريل  تکليف  تعيين  و  مترو  معصومه)س(، 

طرح های اولويت دار استانی است.
وی ابراز کرد: فرودگاه قم بايد تا رسيدن به نقطه مطلوب 
پيگيری شود، اين طرح در تامين زيرساخت های توريسم 
اضافه  وی  دارد.  تاثيرگذاری  نقش  درمانی  و  مذهبی 
کرد: برای توسعه هسته مرکزی شهر بايد با بازبينی در 

بافت تاريخی قم و تعيين لکه های تاريخی موجود در اين 
محدوده امکان توسعه آن برای مالکين ايجاد شود.

وی در ادامه ابراز کرد: مجلس فعلی مجلس توانمند و 
قدرتمندی نبوده و قوانينی که امروز در مجلس شورای 
کشور  اصلی  نيازهای  می شود  پرداخته  آن  به  اسلامی 
کشور  اصلی  مشکل  کرد:  اضافه  نمی آيد.وی  شمار  به 
معيشت، مسائل فرهنگی و فساد اقتصادی است، تمرکز 

مجلس بعدی بايد روی اين امور معطوف باشد.
فضاهای نشاط شهری در قم ایجاد شود

برای   نامنويسی  از  نيزپس  فراهانی  اميرآبادی  احمد 
انتخابات يازدهمين دوره مجلس شورای اسلامی درجمع 
خبرنگاران بيان کرد: افزايش ظرفيت برای ارتقای نشاط 
شهری و حضور خانواده ها در اين مراکز احساس می گردد.
از نظر فرهنگی برای تمام جهان  وی اضافه کرد: قم 
اسلام نسخه مينويسد و نبايد در اين شرايط اولويت ها و 
دغدغه های مردم قم در مباحث اجتماعی و اقتصادی به 

دست فراموشی سپرده شود.
اميرآبادی تاکيد کرد: در 8 سال گذشته اقدامات قابل 
توجهی در اين استان انجام گرفته اما همچنان تا رسيدن 

به نقطه مطلوب فاصله زيادی وجود دارد.
وی گفت: دوره بعدی مجلس شورای اسلامی بايد با 
ايجاد همدلی و هم افزايی برحجم خدمات ارائه شده درقم 

افزوده گردد.
وی عنوان کرد: شفافيت آرا و مبارزه با فساد اقتصادی 
و معيشت مردم از اولويت های اصلی مجلس يازدهم بايد 

باشد.
فرماندار قم:

۱۶۷ داوطلب برای نمایندگی در قم ثبت نام کردند
 مرتضی حيدری فرماندار قم شامگاه شنبه در جمع 
بيان داشت: روز ۷3 داوطلب ديگر مجلس  خبرنگاران 
شورای اسلامی نيز اطلاعات خود را در ستاد انتخابات قم 

ثبت کردند.
وی اضافه کرد: از اين تعداد 63 تن مرد و 10 داوطلب زن 
هستند، جوان ترين داوطلب امروز 30 ساله و مسن ترين 

فرد ۷4 ساله بودند.
دارای  افراد  اين  از  تن   46 کرد:  خاطرنشان  حيدری 
مدرک تحصيلی کارشناسی ارشد، 10 داوطلب دکتری و 

1۷ تن نيز از جامعه روحانيت هستند.
فرماندار قم افزود: 8 تن از اين ۷3 داوطلب ثبت نام شده 
امروز 16 آذرماه از جامعه روحانيت و 65 تن هم از ساير 

اقشار می باشند.
مجلس  داوطلب   16۷ درمجموع  داشت:  اظهار  وی 
شورای اسلامی در قم نامزد شده اند که 142 تن از آن ها 

مرد و 25 داوطلب نيز زن هستند.
وی عنوان کرد: درمجموع 2۷ روحانی و 140 داوطلب از 
ساير اقشار جامعه برای نمايندگی مجلس شورای اسلامی 

از استان قم اطلاعات خود را تکميل نموده اند.
حيدری ادامه داد: 11۷ تن از اين افراد دارای مدرک 
کارشناسی ارشد، 16 تن دکترا و 34 داوطلب نيز از جامعه 

روحانيت هستند.
وی در پايان گفت: روند ثبت نام تعدادی از داوطلبان که 
در حوزه انتخابيه هستند ادامه داشته و به زودی به آمار 

نهايی استان اضافه می شود.
يازدهمين  داوطلبان  بررسی  روند  داد:  ادامه  حيدری 
دوره مجلس شورای اسلامی از ساعت 19 امشب توسط 

هيات اجرايی انتخابات رسما آغاز می شود.
گفتنی است هيچ  چهره شاخص اصلاح طلبی  برای 

حوزه انتخابيه قم نام نويسی نکرده است.

اکثریت ثبت نام کنندگان ازحوزه انتخابیه قم اصولگراهستند

 چهره های شاخص آمدند

 معاون توسعه و پشتيبانی اوقاف استان قم گفت: طرح توسعه حرم امامزاده موسی مبرقع 
عليه السلام طرحی ملی است که منابع مالی آن مشخص شده و اوقاف در اين زمينه تکليفی 

ندارد. 
حسن امينی خواه با اشاره به طرح توسعه حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع عليه السلام 
اظهار کرد: در سال 90 وزير راه و شهرسازی وقت در جريان سفر به قم همراه با استاندار وقت 
به اين بقعه متبرکه مشرف شد و با توجه به زائران متعدد از اقصی نقاط ايران و جهان و راه 

دسترسی نامناسب حرم مطهر، دستور ويژه ای برای حل اين مشکل صادر کرد.
وی افزود: با توجه به اينکه بقعه متبرکه اين امامزاده واجب التعظيم سومين قطب زيارتی در 
قم محسوب می شود و در عين حال راه دسترسی به آن از ميان کوچه های باريک می گذشت 
و تردد زائران به کندی صورت می گرفت و همچنين صحن حرم مطهر پاسخگوی تعداد فراوان 
زائران نبود، وزير وقت راه و شهرسازی دستور دارد در قالب طرحی ملی، توسعه اين حرم و راه 

دسترسی به آن در دستور کار مسئولان استان قرار بگيرد.
معاون توسعه و پشتيبانی اوقاف و امور خيريه استان قم با بيان اينکه بر اين اساس تملک 
ساختمان های اطراف برای توسعه حرم در اولويت قرار گرفت خاطرنشان کرد: بر اساس 
دستور وزير، سه دستگاه مأمور می شوند اعتبار لازم برای اين امر را تامين کنند؛ نخست 
استانداری که از محل اعتبارات سفر رهبر معظم انقلاب مأمور به اين کار شد، دوم شرکت 

عمران معصوميه و سومين دستگاه هم شهرداری بود.

وی ادامه داد: با توجه به اينکه تملک آزادسازی معابر و توسعه شوارع بر عهده شهرداری 
است، مجری اين طرح نيز شهرداری قم بوده است.

امينی خواه با بيان اينکه طرح جامع توسعه حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع عليه السلام 
و راه دسترسی به آن توسط شهرداری ارائه و در کميسيون ماده پنج هم به تصويب رسيد، 
گفت: از همان زمان کار تملک شروع و از 28 هزار متر مربع مورد نياز، 14 هزار متر مربع آن 

به انجام رسيد.
معاون توسعه و پشتيبانی اوقاف و امور خيريه استان قم با بيان اينکه تملک 14 هزار متر 
ديگر بعد چندين سال مسکوت مانده است افزود: مشکل ديگر، تملک پراکنده است به 
طوری که 14 هزار متر قبلی هم به صورت متمرکز تملک نشده تا بتوان بخشی از طرح 

همچون احداث صحن را شروع کرد.
توسعه حرم امامزاده موسی )ع( جزو طرح های ملی است 

وی با تاکيد بر اينکه در دستور وزير وقت راه و شهرسازی و مصوبات بعد از آن، هيچ تکليفی 
برای اوقاف منظور نشده است، گفت: توسعه حرم امامزاده موسی مبرقع عليه السلام وراه 

دسترسی به آن جزو طرح های ملی است.
امينی خواه عنوان کرد: چند سال است کار تعطيل شده و شهرداری هم با در نظر گرفتن 
اين نکته سازمان اوقاف متولی بقاع متبرکه است عقيده دارد اوقاف بايد اين کار را به سرانجام 
برساند در حاليکه تمام اراضی تملک شده تاکنون هم به نام شهرداری هستند و اوقاف امکان 
هيچگونه فعاليتی را در اين زمين ها ندارد. معاون توسعه و پشتيبانی اوقاف و امور خيريه 
استان قم با بيان اينکه تمرکز شهرداری در تملک زمين های اطراف اين بقعه بيشتر ناظر به 
توسعه شوارع بوده است، گفت: در حقيقت برای توسعه صحن تملک چندانی انجام نشده و 
در عين حال شهرداری قم نيز اعلام کرده اعتبار لازم برای تملک 14 هزار متر بعدی را ندارد.

وی تصريح کرد: با اينکه امکان فعاليت عمرانی در زمين های تملک شده شهرداری را نداريم 
اما با استفاده از ظرفيت هايی که از قبل وجود داشته اقدامات خوبی توسط اوقاف انجام شده 
که از آن جمله می توان به تکميل بازسازی و تعمير اساسی ساختمان بقعه امامزادگان چهل 
اختران، امامزاده زيد عليهم السلام و صحن مرکزی حرم امامزاده موسی مبرقع عليه السلام 

اشاره کرد که در زمين های وقفی گذشته صورت گرفته است.
امينی خواه از ساخت و نصب ضريح جديد در بقعه امامزادگان چهل اختران خبر داد و 
افزود: سعی کرده ايم با استفاده از همه ظرفيت های ممکن، بيشترين خدمات را به زائران 
ارائه دهيم البته با توجه به اينکه امامزادگان چهل اختران فاقد هرگونه موقوفه ای هستند و 
ميزان نذورات آنها هم کمتر از بقاع ديگر است، از محل اعتبارات عمومی اوقاف اين اقدامات 

را سامان دهی کرده ايم.

معاون توسعه و پشتیبانی اوقاف استان قم:

اوقاف تکلیف مالی در توسعه امامزاده موسی مبرقع)ع( ندارد
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قیمت پراید همچنان در اوج

طرح: جواد تکجو

معاون دادستان قم تاکید کرد

 اجرای طرح قم شهر بدون دخانیات 
در راستای اجرای طرح قم شهر بدون دخانيات، اعضای کميته برگزاری اين طرح، با معاون دادستان 

قم ديدار و گفتگو کردند. 
 علی اصغر سلطانی معاون دادستان قم در اين ديدار ضمن تقدير از اجرای طرح قم شهر بدون 

دخانيات گفت: اجرای اين طرح بسيار مهم و اساسی است که بايد با دقت و ظرافت اجرا شود.
وی تصريح کرد: دادستانی قم از اجرای اين طرح حمايت کرده و با همت و تلاش يکديگر می توانيم 

قم را به شهری الگو در اين خصوص تبديل کنيم.
سلطانی تاکيد کرد: برای اجرای طرح قم شهر بدون دخانيات، هيچ محدوديت قانونی نداريم و 
قوانين به اندازه کافی در خصوص اجرای آن وجود دارد و از تمام سازمان ها و نهادهايی که در اين 

خصوص وظيفه دارند، انتظار می رود که کمک کنند.
معاون دادستان قم گفت: بايد اطلاع رسانی در خصوص اجرای اين طرح از طريق رسانه ها انجام 

شود و نهادهای تبليغاتی نيز با پوشش مناسب فعاليت داشته باشند.
شايان ذکر است بنا بر پيشنهاد سازمان جهانی بهداشت شهرهای مکه، مدينه، مشهد و قم به عنوان 
شهرهای بدون دخانيات انتخاب شده که برنامه ريزی ها در راستای اجرای اين طرح در شهر قم به 

همت معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم، در حال انجام است.


